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Т�ТЕНШЕЛІКТЕР САҚАДАЙ 
САЙ ОТЫР

Су тасуы кезеңіне арналған алдын 
ала гидрологиялық болжамға сәйкес, 
2024 жылғы 1 ақпандағы жағдай 
бойын ша Қазақстанның орталық және 
батыс б�лігінде орналасқан �зен 
алаптарындағы ылғал қорының к�лемі 
к�п жылдық орташа мәннен т�мен, 
ал республиканың солтүстік б�лігінде 
к�п жылдық орташа мәннен жоғары 
екен. К�птеген �ңірлерінде ақпан 
айын да ауа температурасы нормадан 
1-2°С жоғары болады деп болжануда. 
Сол сияқты Атырау, Қостанай облыс-
тарында, еліміздің оңтүстік, оңтүстік-
шығысындағы таулы және тау б�к те-
рін дегі аудандарында жауын-шашын 

м�л шері нормадан к�п болады деп 
кү тілуде.

«Жазық жерлердегі топырақтың 
күз гі ылғалдылығының к�рсеткіштері 
к�п жылдық орташа мәндерден жоғары 
болды. Оған қоса, �зен алаптарындағы 
қардың жиналу қоры ақпан және 
нау рыз бойы жалғасатындықтан, к�к-
темгі тасқында күтілетін нақты су 
к� лемі наурыз айында айқындалмақ. 
Оған апта сайын мониторинг жүргізіліп 
отыр. Республиканың шығыс, оңтүстік-
шығыс және оңтүстік б�лігіндегі, Іле 
Ала тауының оңтүстік беткейі мен 
Кет мен жотасының солтүстік беткейі 
алап тарын қоспағанда, кейбір таулы 
�зен дердің аңғарында ылғалдану ке-
зеңіндегі жауын-шашын м�лшері 

к�пжылдық орташа мәнге жақын және 
одан жоғары. Ақпанда ауа темпера-
турасының жоғарылауынан және қатты 
жаңбыр жауған жағдайда Қазақстанның 
оңтүстігіндегі, оңтүстік-шығысындағы 
және шығысындағы таулы �зендер 
бойында жоғарыдан еріген қар мен 
жаң быр әсерінен су тасқыны болуы 
ықтимал. Қазіргі уақытта қардың жи-
налу процесі жалғасып жатыр. Таулы 
аймақтардағы �зендердің вегетациялық 
кезеңге негізгі болжамы биылғы 
сәуірдің бірінші онкүндігінде жаса-
лады», – дейді ТЖМ Т�тенше жағ-
дай лардың алдын алу департаментінің 
бас қарма бастығы Асқар Нұрқанов.

(Жалғасы 5-бетте)
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ҚАЗАҚ ЭКОНОМИКАСЫНЫҢ 
МЕГА-ЖОБАСЫ

ЖАҢА ҮКІМЕТКЕ –
ЖАҢАША МІНДЕТ

Жаңа �ндіріс орны заманауи құрылғылармен жабдықталған, цифрлық 
технологиялармен басқарылады. Зауыт жылына 500 мың тонна полипропилен 
�ндіруге қауқарлы.

Ресми іске қосылған уақыттан бері кешен 234 мың тонна полипропилен 
шығарды. Мұнда т�рт бірдей эстакаданың жұмыс істеуінің нәтижесінде тәулі-
гіне 1 500 тонна �нім алуға мүмкіндік туып отыр. Қазір компания �німдері 
Қазақстанның іші нарығында ғана емес, еліміздің әр аймағына және шетелге, 
атап айтар болсақ, Еуропа, Қытай, Ресей мен Түркияға экспортталуда. 

Атырауда м
най-газ-химия кластерін �
руды� ал�аш�ы ке зе�і 
басталды. Еліміздегі т
��ыш газ-химия кешені осы дан тура бір 
жыл б
рын ашыл�ан болатын.

14

Жа�ында әлеуметтік желіні а�тарып отырып онлайн сауда-сатты� ке� 
тара�алы бері Алматы базарларыны� іші �а�ырап т
р�аны туралы видео�а 
назарымыз ауды. Видео авторыны� с%зінше, &ытайдан тапсырыс беру ар�ылы 
тауар сатып алатын онлайн платформалар 
халы�ты� б
рын�ыдай базар�а а�ылып 
келуіне әсер еткен-мыс. Б
л а�парат 
шынды��а сәйкес келе ме? Алматы 
базарларыны� іші расымен пиндуодо, 
таобао шы��алы бері бос �ал�ан ба? 
Базарда�ы сауда-сатты�ты� �азіргі 
ахуалы �алай? Мәселені� жай-
жапсарын аны�тау *шін 
�ала сыртында 
бірінен со� бірі тізіліп 
орналас�ан 
базарлар�а ат 
басын 
б
рды�.

Сәрсенбі к*ні Президентті� �атысуымен 0кіметті� ке�ей тілген 
отырысы %тті. Былтыр жалпы экономика 5,1 пайыз�а %сіп, даму 
�ар�ыны бәсе�демеді. Десе де, �азір 0кіметке жай бара�ат 
отыратын емес, жа�а серпінмен іске кірісетін уа�ыт. 
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 ТАСҚЫНҒА ТОСҚЫН 
 ТАБА АЛСАҚ 

САУДАҢЫЗ БОЛСА ОНЛАЙН, 
ӨЗГЕРІСКЕ

БОЛ ДАЙЫН!

ӨСІМ БАР, 
ТУУ 
ТӨМЕН... 

&аза�станда халы� саны 
20 миллионнан асты (01.01.2024 
жа�дай бойынша 20 033 546 адам – 
;лтты� статистика бюросы). 
Алайда халы� саны 
к%бейгенімен, бала туу 
к%рсеткішіні� т%мендеуі 
бай�алады. Демограф 
мамандар туу коэф-
фициентіні� азаюына 
бірнеше ал�ышартты� 
негіз болып отыр�анын 
айтады.
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ӘКЕМ ШЫҒАРМАЛАРЫНДА
ТЕК ШЫНДЫҚТЫ ЖАЗДЫ

БЕТ
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Балалар әдебиетіне ерекше сыр-сипат 

пен %згеше %рнек алып келген Бердібек 
Со� па�баевты� туындылары – �аза� әде-
бие тіндегі тек шынды��а негізделіп, еш 
бояу сыз жазыл�ан е�бектерді� �атарында. 
Б* гінде жазушыны� есімі «Мені� атым &о-
жамен» �атар ж*ретіні барша�а белгілі. 

«СӘНДІ ТҮТІНГЕ» – 
ЗАҢДЫ ТЫЙЫМ

БЕТ

6
Электронды сигарет, бугенератор, вапо-

рай зер, вейп... Б
л кеселді� атауы к%п, бір-
а� а�ырында адамды апарып тірейтін т
йы �ы 
біреу – т
тынушысыны� денсаулы�ын �
р тып, 
%лтіріп тынуы м*мкін. А� халаттылар да был 
�а�уда: вейптен а�за уланады, %кпе �а  бы на-
ды, оны т
тынатын адам %ліп те �алады.

 К%ктемге әлі ерте, 

 дегенмен 

 жылда�ы су тасу 

 маусымына дайын ды� 

 былтырдан-а� 

 басталып кеткені 

 белгілі. Биыл�ы 

 жыл ды� ерекшелігі – 

  таби�и �
былыс�а 

 �арсы к*респен 

 �ос ми нистрлікті� 

 айналысатыны. 

 Олар: ТЖМ мен СРИМ. 
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ПРЕЗИДЕНТ  ЖҮКТЕГЕН МІНДЕТТЕР – 
ДЕПУТАТТАР НАЗАРЫНДА

МӘЖІЛІС КӨШІ-ҚОН ТУРАЛЫ 
ЗАҢ ЖОБАСЫН ҚАРАЙДЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан �ошановты� т�ра�алы�ымен бюро отырысы �тіп, алда�ы 
жалпы отырысты� к%н тәртібі на&тыланды.

Сенат Спикері Мәулен *шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен палата отырысы �тті. Онда 
депутаттар сенатор А&марал *лназарованы� 
�кілеттігін то&тату туралы мәселені &арады. 
Сондай-а& к%н тәртібіне шы�арыл�ан 
за�дарды ратификациялап, депутатты& 
сауалдарын жолдады.

Палата Т�рағасы, алдымен Үкіметтің кеңейтілген 
отырысында Мемлекет басшысы белгілеп берген 
әлеуметтік-экономикалық дамуға қатысты міндеттерге 
тоқталып �тті. Мәулен !шімбаев Президент 
тапсырмаларын іске асыру жолында барлық мүдделі 
тарап күш жұмылдырып, �зара іс-қимылды арттыру 
қажет екенін айтты.

«Президентіміз Қасым-Жомарт Кемелұлы Тоқаев 
белгілеп берген міндеттер депутаттардың ерекше 
назарында болуы керек. Палатаның іс-шараларын 
ұйымдастыру кезінде де жан-жақты ескеруіміз қажет. 
Сенат жүктелген міндеттерді іске асыруға қажетті 
заңнамалық шешімдерді Мәжіліспен және Үкіметпен 
бірлесіп қабылдайды. Сондықтан барлық мемлекеттік 
органдармен қоян-қолтық жұмысымызды жалғастыра 
береміз. Алдағы уақытта елімізді одан әрі дамыту 
жолында жаңа Үкіметпен бірге нәтижелі еңбек етеміз 
деп сенемін», – деді Сенат Т�рағасы.

Отырыс барысында депутаттар Мемлекет 
басшысының Жарлығымен Денсаулық сақтау министрі 
болып тағайындалған сенатор Ақмарал !лназарованың 
�кілеттігін тоқтату туралы қаулы қабылдады. Мәулен 

!шімбаев әріптесіне заң шығару ісіне қосқан үлесі 
үшін алғыс білдіріп, жаңа қызметіне сәттілік тіледі.

Сонымен қатар сенаторлар «2014 жылғы 29 
мамырдағы Еуразиялық экономикалық одақ туралы 
шартқа электрондық нысанда қызметтер к�рсету 
кезінде жанама салықтар алу тәртібін айқындау 
б�лігінде �згерістер енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялау туралы» заңды қарап, мақұлдады. 
Бұл заң Еуразиялық экономикалық одақ ішінде және 
ҚҚС т�леудің ашық тетігі бар үшінші елдермен де 
салық салудың тең жағдайын жасауға ықпал етеді. 
Ол үшін хаттама ЕАЭО-ға мүше мемлекеттердің 
аумағында к�рсетілетін электрондық қызметтер үшін 
жанама салық мәселелерін реттейді. Осылайша, заң 
салық салынатын базаны кеңейтуге, сондай-ақ 
бюджетке түсетін түсімдерді ұлғайтуға мүмкіндік 
береді.

Палата отырысында «Қазақстан Республикасының 
Үкіметі мен Эстония Республикасының Үкіметі 
арасындағы адамдардың реадмиссиясы туралы 
келісімді ратификациялау туралы» заң да мақұлданды. 
Аталған келісім екі ел арасындағы заңсыз к�ші-қонға 
қарсы шаралар қабылдау мақсатымен әзірленген. 
Осы құжат арқылы реадмиссияның құқықтық негіздері 
мен шарттары айқындалады. Келісімді ратификациялау 
тараптардың құзыретті органдарының заңсыз к�ші-
қонға қарсы шаралар бойынша ынтымақтастығын 
арттыруға және екі ел арасындағы достық қарым-
қатынасты одан әрі дамытуға оң ықпалын тигізбек.

Одан б�лек, сенаторлар маңызды мәселелерге 
қатысты депутаттық сауалдарын жолдады.

Депутаттар бірінші оқылымда «Қазақстан Респуб-
ликасының кейбір заңнамалық актілеріне оларды 
Қазақстан Республикасы Конституциясының норма-
ларына сәйкес келтіру мәселелері бойынша �згерістер 
ме толықтырулар енгізу туралы» заң жобасын қарайтын 
болады. Құжат мемлекеттік қызмет саласындағы 
заңнаманы конституциялық нормаларға сәйкестендіру 
мақсатымен әзірленген.

Екінші оқылымда Парламент депутаттары бас-
тамашы болған халықтың к�ші-қоны саласындағы 
заңнаманы жетілдіру мәселелері бойынша �згерістер 
мен толықтырулар енгізу туралы заң жобасы ұсынылады. 
Онда кәмелетке толмағандардың жыныстық тиіс-
пеушілігіне қарсы қылмыстары үшін сотталған 

шетелдіктерге елімізге кіруді және елдің азаматтығын 
алуды шектеу ұсынылады. Сонымен қатар экстремистік 
немесе террористік әрекетке қатысы бар шетелдіктердің 
елге кіруіне тыйым салынады.

Алдағы жалпы отырыста Қазақстан мен Түркия 
үкіметтері арасындағы халықаралық құрамдастырылған 
жүк тасымалдары туралы келісімді ратификациялау 
туралы заң жобасы да қаралады.

Мәжіліс комитеттері қауіпсіз еңбек жағдайларын 
жетілдіру және жұмыскерлердің еңбек құқықтарын 
қорғау мәселелері, сондай-ақ жануарларға жауап-
кершілікпен қарау туралы жаңа заң жобаларын жұ-
мысқа алады. 

Жаңа �ндіріс орны заманауи құрылғылармен 
жабдықталған, цифрлық технологиялармен 
басқарылады. Зауыт жылына 500 мың тонна 
полипропилен �ндіруге қауқарлы.

Ресми іске қосылған уақыттан бері кешен 234 
мың тонна полипропилен шығарды. Мұнда т�рт 
бірдей эстакаданың жұмыс істеуінің нәтижесінде 

тәулігіне 1 500 тонна �нім алуға мүмкіндік туып отыр. 
Қазір компания �німдері Қазақстанның іші нарығында 
ғана емес, еліміздің әр аймағына және шетелге, атап 
айтар болсақ, Еуропа, Қытай, Ресей мен Түркияға 
экспортталуда. 

Бүгінде компания 631 адамды тұрақты жұмыспен 
қамтып отыр. Мердігер компанияларда 1 мыңға 
жуық адам қызмет етуде.

Айта кетсек, полипропилен – құрылыс, машина 
жасау, медицина, электр техникасы және орама 
материалдар, контейнерлер, талшықтар, құбырлар, 
кеңсе жабдықтары, бақша, кеңсе жиһаздары �ндірісінде, 
сондай-ақ тоқыма және тамақ �неркәсібінде 
қолданылатын негізгі шикізат.

KPI кешені полипропиленнің 64 маркасына дейін 
шығаруға қауқарлы. Зауыт қазір полипропиленнің 
сапалы әрі нарықта сұранысқа ие жеті түрін �ндіріске 
енгізді. Зауыт шығарған �німнің сапасын әлемге 
әйгілі швейцариялық SGS компаниясы растап отыр.

KPI зауыты �ндірген PP h030 GP/7 және PP H120 
GP/7 маркалары тамақ �німдерінде пайдаланатын 
пластмасса бұйымдарды �ндіруде қолданылуда. 
Сондай-ақ бұл марка контейнерлер мен қаптамаларды, 
с�мкелерді, тұрмыстық және тұтыну тауарларын 
�ндіруде қолданылатын шикізат саналады. Одан 
жасалған бұйымдар тегіс және біркелкі құрылымымен, 
жағымды к�рінісімен ерекшеленуде.

PP h031 BF/7 полипропилен бренді BOPP 
пленкасын (биаксиалды бағытталған полипропилен 
пленкасы) �ндіруге арналған. Бұл бренд Еуропада 
және Қазақстанда тамақ �німдері мен күнделікті 
тауарларға арналған полимерлі пленкадан жасалған 
қаптама, затбелгі мен скотч �ндірісінде қолданылады. 
БОПП пленкаларының беріктігі жоғары, әртүрлі 
агрессивті ортаға т�зімді және адам денсаулығына 
зиянсыз. Сондай-ақ PP H031 BF/7 кеңсе үшін баспа 
кескінін ламинаттауға арналған пленкалар шығарады.

PP h036 BF/7 маркасынан азық-түлік және азық-
түлік емес қаптамаларды, металдандырылған 
пленкаларды, екіжақты моно және к�пқабатты 
пленкаларды жасайды. Оның фталаттарсыз болуы 
тұтыну талаптарына сәйкес келеді. Тауарда фтал 
қышқылының болмауы – еуропалық сертификаттау 
органдарының гигиена �німдері мен азық-түлікті 
орауға арналған заттарға қоятын басты талабы. 
Полипропиленнің осы маркасының �ңделген түрін 
сусын б�телкелеріндегі жапсырмалардан, шоколадтар 
оралған қабықтардан к�руге болады. 

PP h270 FF/7 және PP h350 FF/7 маркалы полип-
ропилен тоқыма емес маталар мен талшықтарды, 
яғни агротекстильдер мен жабын материалдарын, 
құрылыс геосинтетикасын (мысалы, жол құрылысына 
арналған гео торлар) және гидрооқшаулағышты, 
спорттық киім элементтерін, сондай-ақ жеке күтім 
заттарын, медициналық қорғаныс маскалары мен 

халаттарды, дастарқандар мен бірреттік майлықтарды 
жасауға арналған материал ретінде қызмет етеді. 

PP h350 FF/7 инновациялық бренді – фитинг-
орау материалдарын, ортопедиялық матрацтарды, 
қақпақтарды, жұмсақ жиһаздарды, автомобиль 
сүзгілерін, шаңсорғыш сүзгілерін, респираторларды, 
с�мкелерді, қақпақтарды, корпустарды жасауға 
арналған шикізат.

h270 GP/7 маркасы – шелектер мен банкалар, 
тапсырыс бойынша пластикалық б�лшектер, ыдыс-
аяқ пен тұрмыстық заттар, кеңсе тауарлары, электр 
тұрмыстық техниканы жасау үшін аралас 
композицияларды біріктіру кезінде қажет компонент. 
Сонымен қатар қаптарды ламинаттау кезінде 
қолданылады.

Қазақстан нарығындағы тың жобаның �ндірістік 
қуаты артып келеді. Мұның маңызы сол, �ндіріс іске 
қосылғалы полипропиленнен �нім шығаратын 
отандық кәсіпорындардың импортқа тәуелділігі 
жойылған. 

Мысалы, «Касхим», «Полимер Продакшн» 
зауыттары шикізатты бұрын �зге елдерден тасымалдаса, 
енді ішкі нарықта қол жеткізіп отыр. Бұл қазақстандық 
компанияларға жасалған үлкен мүмкіндік деуге 
болады. KPI қазақстандық кәсіпорындарды қамтамасыз 
ете отырып, �німін экспортқа да сатуда. 

Қазір ішкі нарыққа �німді сату туралы 50-ден 
астам компаниямен келісімшарт жасақталған. 
Атырауда KPI Inc. �ндіретін полипропиленнен жаңа 
химиялық �німдер шығару жоспарлануда. Осы 
орайда, жергілікті әкімдік және салалық мекемелермен 
меморандум жасақталған. Оның аясында Атырау 
қаласындағы бұрынғы химия зауытының бос �ндірістік 
аумағына полимер �німдерін �ндіру бойынша 
технопарк құру, шағын және орта бизнесті дамыту 
үшін инфрақұрылымдарды орналастыру к�зделген.

Еске сала кетсек, 2022 жылы 8 қарашада Мемлекет 
басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев Атырау облысына 
жұмыс сапарында Kazakhstan Petrochemical Industries 
Inc ЖШС-ға қарасты біріктірілген газ-химия кешенін 
іске қосты.

Қазақстанның әлеуметтік-экономикалық дамуына 
серпін беретін бағыттардың бірі һәм бірегейі – 
шикізатты терең �ңдеу. Соның ішінде полипропилен 
�німін шығару – ел ертеңі үшін қажетті жоба.

Баян ЖАНҰЗАҚ,
Атырау облысы

ҚАЗАҚ ЭКОНОМИКАСЫНЫҢ 
МЕГА-ЖОБАСЫ

!деби сазды кештің шымыл-
дығын Мәжіліс депутаты Жанарбек 
!шімжан ашты.  

«Ақын Думан Бәзілжанұлының 
бір �зі ғана емес, бүкіл әулеті �нер 
қонған отбасы. Алтайдың арғы 
бетінде туып �ссе де, қазақтың 
әдебиеті мен мәдениетіне мол үлес 
қосқан Думан қазақтың ке шегі 

дүлділдерінің отты тұяғының 
ұшқыны. Арғы бетте жүріп-ақ 
Отандағы қара с�здің қаймағы 
болған аға буынмен де, �зінен 
кейінгі жастармен де шығарма-
шылық байланыста бола білді. 
Uзінің �рісін кеңейткен азамат. 
Елге оралғанына жыл толған жоқ. 
Астана т�ріне қоныс тепкен 

Бәзілжан әулетіне әрі қарай да 
шығармашылық табыстар тілейміз. 
AMANAT партиясының  «Ұлттық 
мұра» бағдарламасы аясында �т кен 
кеш келешекте міндетті түрде 
жалғасын табатын болады», – дей 
келе, депутат «AMANAT» партия-
сының құттықтау хатын табыс 
етті. 

!деби кешке жиналған қауым 
ақиық ақын Мұқағали Мақа таев-
тың туған күніне орай ұйымдас-
тырылып отырған бұл  кештің 
ж�ні басқа екенін айтты. «Ақын 
Думанның �зі ғана емес, жалпы 
Бәзілжан әулетін Қазақстанның 
�нері мен әдебиетіне келіп қосыл-
ған үлкен олжа деп айтуға болады. 
Uнер мен �лең – күллі қазақтың 
басын бір жерге біріктіретін үлкен 
күш. Думанның жары Нұрбүбі 
Нұрымбайқызы да қара жаяу адам 
емес. Қазақтың күй құдіретінің 
�кілі. Сондықтан біз мұндай ұлы 
олжаға қуанамыз», – деді Қазақ-
стан Жазушылар одағының мүшесі 
ақын Сұраған Рахметұлы.

Кешке арнайы келген жас 
�нер паздар тамылжыта ән шыр-
қаса, Нұрбүбі Нұрымбайқызы 
орындаған күмбірлі күйі кеш 
қонақтарын ерекше бір әсерге 
б�леді.

 Берік БЕК

ӨНЕРЛІ ОТБАСЫ ТАРТУЫ

Елордада «AMANAT» партиясы Астана &ала лы& 
филиалыны� :йымдастыруымен м:збала& а&ын М:&а�али 
Ма&атаевты� ту�ан к%ніне орай Бәзілжан әулетіні� 
«Са�ыныш&а оралу» атты кездесу кеші �тті. Кешті Пар ла-
мент Сенаты мен Мәжіліс депутаттары, елор далы& зиялы 
&ауым �кілдері тамашалады. 

Атырауда м:най-газ-химия кластерін &:руды� ал�аш&ы кезе�і басталды. Еліміздегі 
т:��ыш газ-химия кешені осыдан тура бір жыл б:рын ашыл�ан болатын. 



НАҚТЫ НӘТИЖЕГЕ БАҒЫТТАЛҒАН 
КӘСІБИ ТӘСІЛ ҚАЖЕТ

БОРЫШКЕРЛЕРДІ 
ОҢАЛТУ 
БАҒДАРЛАМАСЫ 
ҚАБЫЛДАНАДЫ

�ажетті да	дыларды йрету, 
�айтарымды гранттар, �ндіріс-
тік жабды�тарды алу	а мм кін-
дік беретін лизинг ба	дар ла-
масы. Осы және �зге де мм кін-
діктерді «AMANAT» партиясыны� 
мшелері несиесі бар борыш-
керлер шін «Ауыл аманаты» 
жобасына енгізуді #сынды.  

Түрлі дерек бойынша, 1,7-2 млн 
отан дасымыздың мойнында 90 
күннен астам уақыт т�ленбей келген 
несие берешегі бар. Бұл шамамен 
халықтың 10%-ын және экономи-
калық белсенді азаматтардың азды-
к�пті 20%-ын құрайды. Олардың 
басым к�пшілігі бейресми түрде 
жұ мыс істейді. Бұл – онсыз да саны 
азай  май отырған к�леңкелі эконо-
ми каның үлесін арттыра түседі. Со-
ны мен қатар ондай азаматтар мем-
ле кеттің жеңілдетілген несие бағдар-
ла маларына қол жеткізе алмайды.

«Ең бастысы, оларға балық емес, 
қармақ беру қажет. Қоғам ондай 
отандастарымызға қол ұшын созуы 
тиіс. Сондықтан біз «Ауыл аманаты» 
жобасының қолданыс аясын кеңей-
тіп, борышкерлерді оңалтудың мем-
лекеттік бағдарламасын қабылдауды 
ұсынамыз. Ондай азаматтарға арнап 
�ндірістік жабдықтарды алуға мүм-
кіндік беретін лизинг бағдарламасын 
ашу, сондай-ақ жоба менторларының 
бақылауымен қайтарымды грант құ-
ралын пайдалану қажет. Егер борыш-
кер 12 ай уақыт мерзімінде қаржы 
институттарынан алған несиені 
тұрақты түрде т�леп отырса, ондай 
азамат «қара тізімнен» шығарылып, 
заңдастырылуы керек. Осылайша, 
елдің экономикалық айналымына 
1 миллионнан астам адамды қайтару 
қажет. +кінішке қарай, бұған мем-
лекет қолдауынсыз қол жеткізе 
алмаймыз», – деді партия хатшысы 
Эльдар Жұмағазиев.
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Мемлекет басшысы 5кіметті� ке-
�ей тілген отырысында берген тап-
сырмалар	а Мәжіліс депутаттары – 
«AMANAT» партиясы фракциясыны� 
мшелері за�намалы� �олдау к�р-
сетеді. Халы� �алаулыларыны� ал-
дында т#р	ан жа�а міндеттер фрак-
ция жиналысында тал�ыланды.  

С�з басында Мәжіліс  Спикері, 
«AMANAT» т�рағасы Ерлан Қошанов 
Прези дент жедел шешуді қажет ететін 
елдегі ең маңызды мәселелерді ай қындап 
бергенін атап �тті.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев тапсырманы орындау кезіндегі 
тиімсіз бюрокра тиялық тәсілдерді нақты 
мысал келтіре отырып айтты. Бүгінде 
нақты нәтижеге бағытталған кәсіби тәсіл 
қажет. Бұл қағиданы заң шығару бары-
сында да ұстануымыз керек. Мәжілісте 
әзірленген әрбір заң Президенттің мем-
лекетті дамытуды және ха лықтың әл-

ауқатын арттыруды к�здейтін мін дет те-
рін жүзеге асыру үшін жұмыс істеуі 
тиіс», – деді «AMANAT» партиясының 
т�ра ғасы.

Мәжіліс Спикері Мемлекет басшысы 
«AMANAT» ұсынған Премьер-Министрді 
тағайын дағанын және бұл шешім Прези-
денттің партияға деген жоғары сенімін, 
оның ел болашағына жауапкершілігін 
к�рсететінін айтты.

«Мемлекет басшысы экономика �сімін 
жыл сайын кемінде 6 пайыз деңгейінде 
қамтамасыз ету және 2029 жылға қарай 
ЖІ+ к�лемін 450 млрд АҚШ долларына 
жеткізу ж�нінде нақты міндет қойды. Осы-
ған байланысты, Парламент депутаттары 
мен Үкімет бірлесіп, тығыз жұмыс істеуі 
керек. Алда тұрған барлық міндетті тек 
осылай тиімді жүзеге асыруға болады», – 
деді Ерлан Қошанов.

Президент тапсырмаларын жүзеге 
асыру ж�ніндегі жиын барысында партия 
фракциясының мүшелері де с�з алды. 

Асхат Аймағамбетов халықты мемлекеттік 
әлеуметтік қолдау тетіктерін қайта қарау 
бойынша депутаттардың атқарып жатқан 
жұмысы туралы, Нұртай Сабильянов Құ-
ры лыс кодексіне және мемлекеттік сатып 
алу ж�ніндегі жаңа заң жобасына түзету 
енгізу бойынша депутаттардың жүргізіп 
жатқан жұмысы туралы, Сергей Пономарев 
су ресурстарын тиімді пайдалану және Су 
кодексін әзірлеу мәселесі туралы, Болатбек 
Нажметдинұлы к�лік-логистикалық 
әлеует ті да мыту ж�ніндегі шаралар туралы, 
Берік Бейсенғалиев бюджет және салық 
саясатының тиімділігін арттыру бойынша 
�з ұсынысын айтты. Ал Нұржан Eшім бетов 
Президенттің ауыл шаруашылығы ба-
ғытына қатысты тапсырмаларын жүзеге 
асыру жоспарлары туралы мәлімет берді.

Жиынды қорытындылай келе Мәжіліс 
Спикері Ерлан Қошанов «AMANAT» 
фракциясы Президент тапсырмаларын 
жүзеге асыру жұмысын күшейтуі тиіс еке-
нін атап �тті.

МЕМЛЕКЕТТІК САТЫП АЛУДА АДАМИ ФАКТОР 
БОЛМАУҒА ТИІС

Мемлекет басшысы �асым-
Жомарт То�аев 5кіметті� ке�ей-
тілген отырысында министрлер 
кабинеті мен әкімдер ж#мыс істеу 
тәсілін тбегейлі �згертуге тиіс 
екенін айтты. �азір бюрократияны 
то�татып, на�ты нәтиже к�рсететін 
кез. Президент мемлекеттік сатып 
алуды, мемлекет пен жекеменшік 
серіктестігіні� ж#мысын жетіл-
діруді тапсырды. Ма�ызды мін-
деттерді� бірі – �#рылыс саласын 
реттеу жйесін реформалау. 
Жа�адан жаса�тал	ан 5кіметті� 
алдында	ы негізгі міндеттер мен 
жауапкершілік жгі �андай болма�? 
Мәжіліс депутаты,   Экономикалы� 
реформа және ��ірлік даму коми-
тетіні� мшесі Руслан �ожасбаевты 
ә�гімеге тартты�.  

– Руслан Сәдуақасұлы, Үкіметтің 
кеңейтілген жиынында атқарушы органның 
жауапкершілігін күшейту қажеттілігі 
айтылды. Бұл қызмет немесе тауар сапа-
сына қалай әсер етеді?

– Мемлекет басшы отырыста тауар, 
жұмыс және қызмет ұсынушылардың 
жауапкершілігін күшейту қажетін айтты. 
Eсіресе, аталған мәселенің құрылыс 
саласына маңызды екенін атап �тті. 
Қолданыстағы мемлекеттік сатып алу 
заңнамасымен шарттық міндеттемелерін 
орындамаған мердігерлерге тиісті 
шаралар (тұрақсыздық айыбын т�леу, 
мемлекеттік сатып алудың жосықсыз 
қатысушылардың тізіліміне енгізу) 
к�зделген. 

Алайда тәжірибе к�рсеткендей, 
аталған шаралардың �нім берушілерге 
тиісті деңгейде әсер етпейтіні байқалады. 
Салдары – баршамызға мәлім, салынбай 
қалған әлеуметтік ғимарттар, сапасы сын 
к�термейтін тауарлар. 

Осы ретте, мердігерлер үшін тұрақ-
сыздық айыбын ұлғайту және шарттық 
міндеттемелерін тиісінше орындамаған 
�нім берушілердің мемлекеттік сатып алу 
рәсімдеріне қатысуына шектеу қою 
мәселелері қарастырылатын болады. Бұл 
жұмыстардың уақытылы, сапалы орын-

далуына және тауарлар мен қызметтердің 
сапасының артуына тікелей әсер етеді.

– Президент мемлекеттік сатып 
алулардың құрылыс үшін маңызы зор 
екенін атап "тті. Бұл саладағы олқылықтар 
тағы қандай секторларға кері әсер етеді 
деген ойдасыз?

– Бүгінде мемлекеттік сатып алулар 
к�лемінің басым к�пшілігін құрылыс 
жұмыстары құрайтынын атап �ткен ж�н.

Осы ретте, 2023 жылғы 1 қыркүйектен 
бастап құрылыс-монтаждау және 
жобалау жұмыстары бойынша �ткізілетін 
сатып алулар рейтингтік-балдық жүйе 
пайдаланылатын конкурс тәсіліне к�-
шірілді. Бұл тәсілдің басты ерекшелігі – 
жеңімпаз мемлекеттік органдардың 
ақпараттық жүйелеріндегі деректер 
негізінде автоматты түрде анықталады. 

Жеңімпазды автоматты түрде анық-
тауды ескере отырып, мұндай сатып алу 
қорытындылары шағымдануға жат-
пайды. Бұл сатып алу уақытын айтар-
лықтай қысқартып, қорытын дыларды 
қайта қарау тәуекелдерін жояды.

Бұл ретте, конкурсты �ткізу мерзімі 
29 күнтізбелік күннен аспайтынын атап 
�ткен ж�н.

Жалпы, мемлекеттік сатып алулар 
әлеуметтік маңызы бар салаларда (ден-

саулық сақтау, білім беру, қоғамдық қауіп-
сіздік және т.б.) мемлекеттік қызмет 
к�рсетуде маңызды р�л атқарады. Осы 
ретте, мемлекеттік сатып алу жүйесіндегі 
жекелеген олқылықтар ең біріншіден 
әлеуметтік салаға кері әсерін тигізеді.

Қолданыстағы сатып алу жүйесінде 
шешуді талап ететін бірқатар мәселелер 
бар. Олар: жекелеген тауарлардың, 
жұмыстар мен қызметтердің сапасының 
т�мендігі;

сатып алу рәсімдерінің шамадан тыс 
регламенттелуі және ұзақтығы;

�нім берушілер тарапынан негізсіз 
шағымдардың болуы;

құрылыс нарығының монополиясы.
Мемлекет басшысының тапсырма-

сына сәйкес, Парламент Мәжілісінің 
қарауындағы жаңа «Мемлекеттік сатып 
алу туралы» заң жобасы жоғарыда аталған 
олқылықтарды ескере отырып, пысық-
талып, жетілдірілетін болады.

– Орта бизнеске басымдық беретін 
мемлекеттік сатып алудың қандай тетіктері 
бар?

– Жалпы, Қаржы министрлігімен 
мемлекеттік сатып алу нарығын моно-
полиядан арылту бойынша жұмыс тұрақ-
ты түрде жүргізілуде. Атап айтқанда, 2023 
жылы шартты жеңілдіктерді есептеу 

кезінде аумақтық белгі және теріс мәндер 
түріндегі жаңа баға �лшемшарттары 
енгізілді. 

Жұмыстарды орындайтын жерде 
тіркелген �нім берушілерге 1% м�лше-
рінде шартты жеңілдік беріледі. Бұл 
�лшемшарт шағын және орта бизнесті 
дамытуға және қолдауға, сондай-ақ тиісті 
�ңірде салық түсімдерін ұлғайтуға ықпал 
етеді. 

Сонымен қатар әрбір қолданыстағы 
шарт үшін сатып алу к�лемін біркелкі 
б�лу үшін жалпы шартты жеңілдіктен 
0,1% алынады. К�рсетілген шаралар 
мемлекеттік сатып алу к�лемін біркелкі 
және әділ б�луге және жекелеген ірі 
компаниялардың монополиялық жағ-
дайын болдырмауға бағытталған. 

Осылайша, қолданыстағы заңнама-
мен шағын және орта бизнес субъекті-
леріне басымдық беретін қажетті тетіктер 
к�зделген.

Оң серпінді ескере отырып, атал-
ған бағыттағы жұмыс жаңа «Мем-
лекеттік сатып алу туралы» заң жоба-
сын жүзеге асыру  шеңберінде жалға-
сатын болады.

Бұдан басқа, заң жобасымен жеке-
леген тауарларды, жұмыстарды, к�р-
сетілетін қызметтерді тек шағын және 

орта кәсіпкерлік субъектілерінен сатып 
алу туралы ереже к�зделген.

Бұл тәсілдеме шағын және орта 
бизнес субъектілерін мемлекет тарапы-
нан қолдау тетіктерінің бірі болып 
табылады.

– Мемлекет басшысы аудиторлар 
қызметін қатаң бақылауға алу туралы 
тапсырма берді. Қазір бұл салада «дабыл 
қағатын» қандай мәселелер бар?

– Мемлекеттік сатып алу заңнамасын 
сақтауды бақылау саласында адами 
фактордың болуына байланысты 
сыбайлас жемқорлық тәуекелдері бар.

Бұл саланың басты «дабыл қағатын» 
мәселесі – жоғарыда аталған адами 
фактордың болуы. Осы ретте, мемлекеттік 
сатып алу рәсімдерін одан әрі автомат-
тандыру бойынша жұмысты жалғастыру 
қажет.

Сонымен қатар жаңа заң жобасын 
Парламент Мәжілісінде қарау шеңберінде 
сатып алу процесін реттеуді оңайлату 
және бюрократиядан арылту мақсатында 
шағымдарды қараудың жаңа тетігі 
енгізіліп, бақылаушы органның р�лі 
қайта қаралатын болады.

– (ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан  

Кәмила ЕРКІНҚЫЗЫ

Руслан ҚОЖАСБАЕВ, 
Мәжіліс депутаты,«AMANAT» партиясы фракциясының мүшесі :



Сәрсенбі күні Президенттің 

қатысуымен Үкіметтің 

кеңейтілген отырысы өтті. 

Былтыр жалпы экономика 5,1 

пайызға өсіп, даму қарқыны 

бәсеңдемеді. Десе де, қазір 

Үкіметке жайбарақат 

отыратын емес, жаңа 

серпінмен іске кірісетін 

уақыт. Мақсат айқын, бағыт 

белгілі болса да, жол 

берілген қателіктерді жою 

қажет. Жыл сайын ішкі жалпы 

өнімді 6 пайызға арттырып, 

2029 жылға қарай экономика 

көлемін 450 миллиард 

долларға жеткізу керек. 

Президент Қасым-Жомарт 

Тоқаев алдағы міндеттерді 

орындау үшін Үкімет пен 

әкімдіктерге берілген 

құзырет дұрыс қолданылмай, 

салдарынан 

реформалардың жүзеге 

асырылмай жатқанын айтып, 

жұмыс істеу тәсілін түбегейлі 

өзгерту, ұстанымдарын 

жүйелеуді,  экономиканың 

ұзақ мерзімді дамуын 

қамтамасыз етуді тапсырды. 

Соңғы бес жылда салық тапшылығы 
11 триллион теңгеден асып кеткен. Салық 
салудың кері осы екен деп, қосылған құн 
салығын 12 пайыздан 16 пайызға дейін 
�сіру к�леңкелі экономиканың үлесін 
арттырып, инфляцияның �суіне әкеп 
соқты Құн салығын �сірумен мәселе 
шешілмейтінін, жаңа Салық кодексін 
әзірлеу барысына к�ңілі толмайтынын 
айтты Президент. Себебі бизнестің 
�ркендеуіне салық кедергі болып жатқан 
жағдайлар жоқ емес. Сондықтан бизнеске 
әкімшілік қысым к�рсетуді азайтып, 
нақты қолдауды к�бейтіп, салықты 
жүйесіз �сіруден бұрын Үкіметке алдымен 
қуатты экономика қалыптастыру керек. 
Президент салық жеңілдіктерін 20 пайызға 
азайту тапсырмасының орындалмағаны 
мен шешу жолдарының әзірленбегеніне 
тоқталды. Сондай-ақ салық жүйесі 
цифрландырылмақшы. Қ.Тоқаев 
Мемлекеттік кірістер комитетінде 2000-
2014 жылдары қосылған 14 ақпараттық 
жүйенің кеңінен қолданылмағанын, 
жаңа халықаралық жүйеге ауыспағанын 
айтып, ведомствоның барлық ақпараттық 
жүйесіне ІТ-аудит жүргізуді, жаңа Салық 
кодексін әзірлеумен қатар Мемлекеттік 
кірістер комитетінің жаңа ақпараттық 
ар хитектурасын қалыптастыруды 
тапсырды. Жалпы, салық және бюджет 
саласына түбегейлі реформалап, соның 
арқасында мемлекет пен бизнестің 
арасында жаңа қоғамдық шарт жаса-
латынын, осылайша ұлттық табысты 
әділ б�лудің парасатты жолы қалып-
тастырылмақшы. Бұл – Үкіметтің алдында 
тұрған негізгі басымдық болмақ. 

Президент: «Микро және шағын 
кәсіпкерлік үшін еңбекақы т�леу қорынан 
бір реттік т�лем жасауды енгізу ісі де 
аяқсыз қалды. Бұл норманың енгізілгеніне 
бір жылдан асты. Уәкілетті органдар 
жұмыстың табысты атқарылғаны туралы 
есеп берді. Ал бизнес �кілдері бұрын-
ғысынша салық пен жарнаны бюджеттік 
емес қорларға жеке-жеке т�леуді 
жалғастырып жатыр. Бір жағынан, орта 
бизнеске нақты қолдау к�рсету мәселесіне 
айрықша мән беру керек. Мысалы, к�п 
жағдайда бизнесті қолдан ұсақтап жатады. 
Кәсіпкерлерді тиісті санатқа б�лу 
әдістемесі дұрыс жолға қойылмаған. 
Мемлекеттік сатып алу және мемлекеттік 
қолдау шараларын ұсыну кезінде орта 
бизнеске басымдық берілуі керек. Осы 
мәселелерді міндетті түрде шешу қажет. 
Бизнеске әкімшілік қысым к�рсетуді 
азайту керек, соның ішінде реттеу 
қағидатын қолдану арқылы ықпал етуді 
доғарған ж�н. Тоқетерін айтсақ, осы 
салаға сапалы �згеріс жасау керек»,– деді.

Президент негізгі капиталға салынған 
инвестицияның ішкі жалпы �німге 
шаққандағы үлесінің азайып кеткені 
елдің даму қарқынына қауіпті екенін 
жеткізді. Ішкі-сыртқы инвестицияны 
к�бейту қанша айтылса да, айтарлықтай 
орындалмай келеді. Мысалы, к�птеген 
облыстың отыз жылдан бері дотацияға 
қарап, тіпті аудандардың облыс пен 
республикалық бюджетке кіріптарлығы 
инвестиция тарту мен экономикалық 

дамуға деген жайбасарлықтың салдары. 
Географиялық платформа, табиғи 
ресурстар сай келіп тұрса да дамымай 
қалған ауылдар мен аудан, қалалар 
осының дәлелі. Оның үстіне бюрократия-
лық кедергілер де ірілі-ұсақты бизнестің 
қай түрін болса да тежеп келді. Ішкі және 
сыртқы инвестицияны к�бейту үшін 
жаңадан инвестициялық штаб та құрылды. 
Мемлекет басшысының бастамалары 
мен тапсырмаларының межелі  мерзімі 
мен деңгейінде орындалмауы, жүйенің 
дұрыс жұмыс істемеуінен. Бизнес 
�кілдерімен тиімді диалог жүргізу үшін 
даму институттарын жандандырып, 
шетелдік тәжірибеге сүйенуге тура келеді. 
Азуын айға білеген мемлекеттер бірден 
қалыптаспаған. Бірақ даму жолында 
тазалық пен табандылық танытып, 
қазіргідей дәрежеге жеткен. Ал бізде 
барлық дерлік сала сыбайлас жемқор-
лықтың салдарынан оңалмай жатыр. 
Президент ақша жүретін жерге мейлінше 
адами факторды араластырмай, барынша 
бюрократиялық міндеттемелерді азайтып, 
тіпті инвесторларға «бір терезе» қағидаты-
мен жан-жақты қолдау к�рсетуге дайын. 
>рі жобалардың жүзеге асырылуын 
қадағалайтын тиімді мониторинг жүйесін 
іске қосуды тапсырды. Біз мысалы жарты 
жылда бір рет аудан аралап, құрылыс 
нысандарымен танысамыз. >бден 
қаңқасын тұрғызып, қабырғасы қаланып, 
едені т�селіп қойғанда сапалы салынуын 
талап етуге кеш болады. Сон дықтан 
мемлекеттік сатып алу бойынша 
жүргізілетін құрылыс, мемлекеттік қолдау 
аясында іске қосылатын жобаларға 
міндетті түрде мониторинг жүргізу керек. 
Қазір Мәжілісте мемлекеттік сатып алу 
туралы заң жобасы қаралып жатыр. Заң 
нормаларын әркімнің �з қалауына қарай 
икемдеуге тиым салынды. Тауар, жұмыс 
және қызмет ұсынушыларға қойылатын 
талаптар мен белгіленген мерзімді бұзғаны 
мен жұмысты сапасыз атқарғаны үшін 
жауапкершілік күшейтілмек. @йткені 
құрылыс саласында олқылық �те к�п. 
Сондықтан сапаға мән беріліп жатыр. 

Мемлекет басшысы: «Тағы бір �зекті 
мәселе – сыбайлас жемқорлық. Бұл– 
құрылыс саласын ғана емес, жалпы 
экономиканы дамытуға тосқауыл болатын 
фактор. Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
жаппай күресу қажет. Мен бұл туралы 
үнемі айтып жүрмін. Осы бағытта біраз 
жұмыс істелді, нәтиже де бар. Бірақ солай 
екен деп, босаңсуға болмайды. Жұмысты 
жалғастыру қажет. >сіресе, цифрландыру-
ды белсенді түрде қолдану керек. Қазір 
құрылыс саласында бірнеше ақпараттық 
жүйе бар. Осындай тәсілдер арқылы 
б� лінген қаражаттың мақсатқа сай жұм-
салуын қамтамасыз ету қажет, яғни 
барынша ашық және қатаң бақылау 
болуға тиіс. Бұл – �те маңызды мәселе. 
Себебі қаржының ұрлануы, ең алдымен, 
құрылыстың сапасына әсер етеді және 
бюджетке қосымша салмақ салады. 
Ақшаға цифрлық теңге арқылы ен салу 
және оны қадағалау, басқаша айтқанда, 
«ақшаны бояу» бюджет қаражатының 
жұмсалуын бақылайтын �те маңызды 

тетік болуы мүмкін. Бүгінде цифрлық 
валютаны қолдануға қатысты пилоттық 
жобалар тиімді жүзеге асырылып жатыр. 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
агенттігіне Үкіметпен және Ұлттық 
банкпен бірлесіп, осындай жобалардың 
ауқымын кеңейтуді, оның ішінде құрылыс 
саласына барынша енгізуді тапсырамын». 

Экономиканы кешенді түрде ырық-
тандыру үшін жүйелі шаралар қабылдау 

– мемлекеттің экономикалық үдерістірге 
тым араласуынан біртіндеп бас тартуына 
мүмкіндік беретін реформа екені айтылды. 
Президент отын-энергетика нарығындағы 
қателіктердің соңы немен аяқталғанын 
еске салды. 

Қолдан тапшылық тудыра берсе, 
жанар-жағармайға да сұраныс т�мендейтін 
қауіп бар. К�лік индустриясында озып 
кеткен елдер электрокарлар шығарып, 
күн к�зінен қуат алып жүретін к�ліктер 
нарықты жаулайтын келешек келе жатыр. 
Мәселен, @збекстан �з к�ліктерімен 
алдымен ішкі сұранысты толықтай дерлік 
қамтамасыз етіп, сосын сыртқы нарыққа 
шығарды. Кез келген экономикасы 
мықты мемлекет алдымен �з �німдерінің 
саудасын �з елдерінде жүргізеді. Бұл әрі 
экономика әрі идеология үшін тиімді 
тактика. Біздің елге  к�ліктің ескісі де, 
жаңасы да шеттен әкелінеді. Бір 
монополисті қолдау үшін ескі к�лік мініп 
жүргендерге экология мен салықты 
сылтауратып тиіспеу керек. @йткені 
шеттен келген арзан к�ліктің де бағасы 
утильалым мен жоғары салық, одан қалса, 
авто салондар мен банктердің �сімінің 
кесірінен қымбаттап кетіп жатыр. Ел 
ішінде сергектің миллиондаған 
айыппұлынан арзан ескі к�лік мінетіндер 
�те к�п, және олардың нақты ақшаға 
сатып алуға қаражаты жоқ. К�пшілігі 
банктерден несиеге алса, жағдайы 
жетпейтін жастар арендаға алып күніне 
13-15 мыңнан т�леп те мініп жүр. @з 
күнін �зі к�ріп жүргендерге аяққа нық 
тұрып кеткенше, ең болмаса жаңасын 
алғанша ескісіне, борышынан құтылғанша 
к�лік иелерін тығырыққа тіремеу керек 
деп есептеймін. Олар да бекер мініп 
жүрген жоқ. Күнк�ріс, жанбағыстың 
қамы үшін мініске жаратып жүр емес 
пе?  

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев: 
«Елімізге ауқымды инвестиция тартудың 
тағы бір маңызды шарты – Ұлттық 
инфра құрылым жоспары. Бұл құжат 
сапалы әзірленуге тиіс. Ойға келгеннің 

бәрін бір құжатқа жинақтап, сосын 
бюджеттен қаржы б�лінбеді деп сылтау 
айту – қолыңнан түк келмейтінін 
мойындау деген с�з. Үкіметке Инфрақұры-
лым жоспарын қайта қарауды тапсырамын. 
Негізгі басымдықтарды айқындап, 
стратегиялық маңызы бар жобаларға 
жеке инвестиция тарту мәселесін мұқият 
ойластыру керек. Тек аса қажет болған 
жағдайда ғана қаржылай қолдау шараларын 

қарастырған ж�н. Елден заңсыз шыға-
рылған активтерді қайтару инвестицияның 
тағы бір қайнар к�зі болуға тиіс. Мен 
бұл шаруаның бағыт-бағдары туралы 
бірнеше рет айтқан болатынмын. Бизнес 
�кілдерімен кездесулерде де осы мәселеге 
тоқталдым. Уәкілетті құрылымдар жұ-
мысты жандандыруы керек. Түскен 
қаражатты еліміз үшін маңызы зор 
жобаларды жүзеге асыруға пайдалану 
қажет. Алайда �зге де құқық қорғау 
органдары жүгенсіздікке жол бермеуге 
тиіс. Тағы да ескертемін, «шаш ал десе, 
бас алып», асыра сілтемеу керек. Мен 
мұндай ж�нсіз әрекеттің қай-қайсысын 
да қатаң айыптаймын. Біздің басты 
міндетіміз – кәсіпкерлердің еркіндігін 
шектеу емес, керісінше, елімізде бизнеске 
және инвестицияға жайлы орта қалып-
тастыру. Бұл жұмыстың әлеуметтік әділ-
дікті қамтамасыз ету тұрғысынан айрықша 
мәні бар. Маңызды экономикалық 
міндетті орындауды к�здейтін осы 
бастаманы ешкімнің жоққа шығаруына 
жол берілмейді», – деді.

Ұялы байланыс, интернет сапасының 
нашарлығы мен мүлде жоқтығы, тариф 
т�лем дерінің �сіп кеткені Мемлекет 
басшысын да бейжай қалдырмапты. 
Қазір к�п жұмыс, тіпті оқушылардың 
сабақтары да байланыс жүйесіне байланып 
тұрғандықтан, қызмет к�рсету сапасы 
жоғары болуы керек. @кінішке қарай, 
або ненттердің мұқтаждығы мен мәжбүр-
лігін пайдаланып �з қалтасын ойлап 
жатқан ұялы байланыс операторлары да 
заңсыздықтар мен бассыздықтарға барып 
жатыр. Бұл саладағы бақылаусыз моно-
полияны, ресурстарды әділетсіз б�луді, 
жалпы заңсыздықтарды жою міндеті 
қойылды. Президент Үкіметке мемлекеттік 
меншік тізілімін қайта қарауды және 
жекешелендіру үдерісінің әдіс-тәсілін 
нақтылауды тапсырды. Жекешелендіруді 
тиімді жүргізу экономиканың еркін 
дамуына жол ашады. 

Индустрия саясатын жүргізу үшін 
арнайы министрлік құрылғанына бір 

жылдан асты. @ндірістің �ркендеуіне 
тың серпін береді деген үміт артылғанымен 
сенім әлі ақталған жоқ. Министрліктің 
алдына даму бағдарын анықтап, озық 
технология қолданылатын жаңа �ндірістер 
ашу міндеті тұр. Жобалар дайын болса 
жоспар әзір емес. @ндірісті жүйелі дамыту 
үшін де Үкімет жетекшілік етуі керек. 
>р �ңірдің ерекшеліктеріне қарай �ндірісті 
жүргізу керек. >сіресе, ауылдарда жұмыс-
сыздықты жою үшін зауыт-фабрикалар 
салу керек. Жүйе жұмыс істемей тұр. Сол 
үшін де Президент ел дамуына білімімен 
үлес қосатын экономистермен жұдырықтай 
жұмылуға шақырды. >йтпегенде, бізде 
ақылды адамдарды тыңдап, потенциалын 
пайдалана бермейтін, білгеннің тілін 
алмайтын әдет бар ғой. 

Ауыл шаруашылығының ахуалы на-
шар. Былтыр қант қызылшасы мен мақта 
�сірген �ңірлерде диқандар еккенін орса 
да, т�ккен тері ақталмады. Қызылша 
іріп, жүгері шіріп кетті. Батысқа малға 
жем жетпей жатты. Су тапшылығынан 
да шығынға ұшырағандар бар. Президент 
айтқандай, агро�неркәсіпке б�лінетін 
қаржы к�лемін екі есе ұлғайтып, оңалту 
қажет. К�ктемгі егіс науқаны мен күзгі 
жиын-терімге жеңілдікпен берілетін 
несие к�лемін 1,5 триллион теңгеге, ал, 
инвестициялық жобаларға б�лінетін 
жеңілдетілген несиені 800 миллиард 
теңгеге, лизинг беруге жыл сайын кемінде 
450 миллиард теңге б�лінетінін естіп 
қуанып қалдық. Шынымен де жыл сайын 
ауыл шаруашылығы техникасының 10 
пайызы жаңартылса, жалпы �нім к�лемі 
2 есеге ұлғаятын болады.

 Қасым-Жомарт Тоқаев: «Мен был-
тырғы Жолдауымда осы салаға қатысты 
нақты тапсырма бердім. Үш жыл ішінде 
агро�неркәсіп саласындағы �ңделген 
�німнің үлесін 70 пайызға жеткізу туралы 
міндет қойылды. Бұл бағытта ауыз 
толтырып айтарлықтай  жұмыс істеліп 
жатқан жоқ. Қазір тек шикізат �ндірісіне 
ғана сеніп отыруға болмайды. Ауыл 
шаруашылығы �німін �ңдеумен белсенді 
түрде айналысу керек. Үкімет осы мәселеге 
айрықша назар аударуға тиіс. Ауыл 
шаруашылығымен шұғылданам деушілер-
дің санын мейлінше к�бейту керек. Дақыл 
түрін к�бейтіп, егіннің шығымын артты-
рып жатқан диқандарға жан-жақты 
қол дау к�рсеткен ж�н. Сондай-ақ бірыңғай 
жер салығын қолдану мәселесін қайта 
қарастыру қажет. Себебі іс жүзіне келгенде, 
біраз түйткілдер бар. Негізгі талап – салық 
т�леуді жеңілдету ғана емес. Ең бастысы, 
шаруалар жерді тиімді пайдаланып, 
барынша мол �нім беруге ұмтылуы керек. 
Мемлекеттік қол дау шараларын «бір 
терезе» қағи дасымен жүзеге асыру қажет, 
яғни  салалық қаржы институттарының 
қызметін бір жерге біріктірген ж�н. Аг-
рар лық несие корпорациясының әлеуетін 
арттырып, оған әкімдіктердің ауыл 
шаруашылығын субсидиялау құзыретін 
беру қажет. Ол үшін агро �неркәсіп кешені 
субъектілеріне жеңіл детілген несие және 
субсидия беру қыз мет терін бірыңғай 
цифрлық плат формаға біріктіру керек», 
– деді. Ешбір қазба байлығы жоқ жерде 
ауылшаруа шылығын дамыту әлемдік 
тәжірибеде бар. Агрономдар осы бағытта 
зерттеулер жүргізіп, әр аймақта агро�нер-
кәсіп кешенін дамыту жоспарын түзу 
керек. >ркім �з бетінше егін салса да, 
бә рі бір біз осы сала арқылы да мол та-
бысқа жетуді к�здесек жүйелі түрде жұмыс 
істеу керек. Ауыл шаруашылы кей 
облыстардың к�шін бастап отырған күре 
тамыр. Сондықтан министрлік мамандары 
ауылдарды аралап, �з к�здерімен к�ріп, 
жағдайды түзесе игі еді. 

Мемлекет басшысы коммуналдық-
энергетикалық секторды сынға алды. 
Президент Алматыдағы екінші жылу 
электр орталығындағы бу-газ қондырғысы-
ның құрылысының созылып кеткенін, 
Екібастұздағы ГРЭС-тің энергоблогын 
он жылдан бері қалпына келтіре алмай 
жүрген мемлекеттік органдардың қателік-
терден сабақ алмайтынын �те дұрыс 
ес кертті. Үкімет ең алдымен апатты 
жағ дай дағы 19 жылу орталығын жаңғыр-
тып, қуаты 700 мегаваттан асатын қосымша 
қуат к�зімен қамтамасыз ету керек. Халық 
тоңбаса бәрі тыныш болады. Сондай-ақ 
инфрақұрылымды реттеу мәселесі орынды 
к�терілді. Бюджеттен б�лінген қаржы 
мақсатты жұмсалып, ж�німен игерілсе, 
барлық бастама сапалы атқарылып,  
пайдалануға берілсе, ешбір мәселе қайта-
қайта туындамас. Президент айтудай-ақ 
айтып келеді. Айтқызбай-ақ орындайтын 
атқарушы билік болса қанекей. Прези-
денті мізге де, жаңадан іске кіріскен 
Үкі метке де сәттілік тілейміз. «Ұлтқа 
қыз мет ету мінезден» деген. Қолда мансап 
барда, тек еліміздің �сіп-�ркендеуіне 
қызмет ету керек. Мақсат – анық, талап 
– белгілі. Тек іске асыру қалды. 

Қайрат БАЛАБИЕВ, 
Парламент Мәжілісінің депутаты, 

«AMANAT»  партиясы 
фракциясының мүшесі

ЖАҢА ҮКІМЕТКЕ – ЖАҢА ҮКІМЕТКЕ – 

ЖАҢАША  МІНДЕТЖАҢАША  МІНДЕТ

Президент негізгі капиталға 
салынған инвестицияның ішкі жалпы �німге шаққандағы 

үлесінің азайып кеткені елдің даму қарқынына қауіпті екенін 
жеткізді. Ішкі-сыртқы инвестицияны к�бейту қанша 

айтылса да, айтарлықтай орындалмай келеді.
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Нұрлан ҚОСАЙ

ДЕҢГЕЙІНЕНДЕҢГЕЙІНЕН

К�ктем жа
ында�аннан Сыр бойын 
жа�алай 
оныстан�ан ж�ртшылы
 
сары уайым�а салынады. �сіресе, 
дария ма�ында�ы елді мекен хал
ы 
су шайып кету 
аупінен !рей 
�-
ша�ында 
алады.

Күн күрт жылынса, дария мұз құр-
сауынан босап, су тасқынының қаупі 
күшеюі жылдағы құбылыс. Соған орай 
т!  тен  ше жағдай мамандары дария дең-
гейін ұдайы бақылауда ұстап, су шайып 
кету ықтималдығы жоғары аумақтарды 
анық  тауға тырысады. 

Арнайы мамандар биыл да Сыр арна-
сын қарауылдап келеді. Соның нәтиже-
сінде сеңнің сергелдеңіне қалуы мүмкін 
29 қауіпті аймақ анықталып отырғаны 
мәлім болды. Яғни, облыс т!ңірегіндегі 
дарияның маңында орналасқан 29 ауыл 
ағын судың астында қалуы мүмкін. 
Соған орай табиғи апаттың алдын алу, 
тосын апатты болдырмау шараларын 
күшейту қажеті туындап тұрғанын алға 
тартады.

Қазіргі Сырдария !зеніндегі су дең-
гейі бірқалыпты. Алайда тоқмейілсіп 
отыруға тағы болмайды. Табиғат кез кел-

  ген сәтте тосын мінез танытуы мүмкін. 
Сондықтан бәріне де дайын болу қажет. 
Т!теншеліктер жыл басталғаннан тосын 
жағдайға тосқауыл болудың қамына 
кірісіп кеткен. Сұлу да сырбаз Сыр  дария 
!зенінен сең жүру қаупін се йілту мақса-
тында атқарылып жатқан жұ   мыстар ауыз 
толтырып айтарлықтай ауқымды. Осы 
т!ңірегінде Қызылорда облысы әкімді-
гіндегі !ңірлік коммуникациялар қыз-
метінің ақпарат алаңында арнайы !т-
кізілген брифингте сала мамандары 
кеңі  нен түсіндірді.

«Жалпы, анықталған ақпаратқа сәй-
кес, бүгінде Шардара су қоймасынан 
Сырдария !зенінің т!менгі ағысына се-
кундына 200 текше метр су жіберілуде. 
Сондай-ақ Қызылорда су торабынан се-
кундына 100 текше метр су !туде. Қазір 
Арал ауданынан бастап, Қызылорда қа-
ласына дейін мұз толықтай ұстасқан. Ал 
облыстың оңтүстік !ңіріне қоныстанған 
Жаңақорған ауданының аумағында !зен 
беті әзірге мұздан таза. Бұдан !зге Шиелі 
ауданы бойынша Қызылқайың елді ме-
кенінде мұз ұстасып жатса, Қарғалы 
учаскесінде 30 пайыз сең жүруде. «Каз-
гидромет» РМК облыстық филиалының 
жүргізген к!п жылдық есебіне сәйкес, 

!зен арнасындағы мұздың қозғалысы 
шамамен наурыз айының бірінші онкүн-
дігінде басталады деп күтілуде. Осыған 
сәйкес, қала мен аудан әкімдіктері және 
жауапты сала қызметкерлері күнделікті 
!зен деңгейін бақы   лау да ұстауда», – дей-
ді бұл жайында об  лыс тық жұмылдыру 
дайындығы бас       қар    масының басшысы 
Марат Құрманбаев.

Мамандардың пікіріне сүйенсек, 
әзірге дария суынан айтарлықтай қауіп 
жоқ. Су !зеннің негізгі арнасымен ағып 
жатыр. Дегенмен оның деңгейі бақылау-
дан түспейді. 

Мәліметке сәйкес, су басу қаупі басым 
29 елді мекенде тұратын халықтың қарасы 
қалың. Нақты айтқанда, аталмыш ауыл-

дарда 21 мыңнан астам тұрғын үй мен 130 
мың 367 халық қоныстанған. Сондықтан 
қажетті техникалар қауіптің алдын алу 
және жою шараларына сақадай сай.

«Сырдария !зеніндегі су арнасы та-
сыған жағдайда қауіптің  алдын алу және 
оны жою мақсатында 116 мекеме, 
364 бір лік техника мен мыңнан астам  
қызметкер жұмылдырылады. Қазір 
25 бір  лік арнайы техника, 4 жүзу құралы, 
33 мотопомпа дайын тұр. Бұған қоса, су 
тасқынына қарсы материалдық-техни-
калық қорлар бойынша 117,9 тонна жа-
нар-жағармай,  139 902 дана қап, 
17 710 бау қамыс, 5 865 дана пашын мен 
239 тонна қойтас және 2 381 дана қарабу-
ра инертті материал қоры жасақтал-

ды», – деді бұл жайында облыстық ТЖД 
бас тығының орынбасары Нұрсұлтан 
Ибрагимов.

Т!теншеліктер тасқын кезінде ха-
лықты шұғыл эвакуациялау мақсатында 
барлығы 59 жинау-эвакуациялау пункті 
және 68 қабылдау пункті дайын екенін де 
мәлімдеді. Осы арқылы табиғаттың то-
сын мінезін еңсеруге әзірлік жұмыстары 
ойдағыдай жүргізіліп жатқанын алға 
тартады.

Ал «Арал-Сырдария» бассейндік ин-
спекциясы су деңгейін күнделікті мони-
торинг жұмыстары тұрақты түрде жүріліп 
тұрғанын жеткізді.

«Нақты кезеңде Шардарадан жоғары 
орналасқан су қоймаларында жинақ-
талған су к!лемі 14,335 млрд м кубты 
құ     райды. Бұл былтырғымен салысты-
рғанда 0,027 млрд м кубқа артық екенін 
к!рсетеді. Алайда су тасқыны бойынша 
әзірге қауіп жоқ. Шардара су қоймасы 
мен К!ксарай су реттегішінің жұмыс 
кестесі тұрақты түрде бақылауға алын-
ған. Бұл тұрғыда жергілікті атқарушы 
органдар және су шаруашылығы ұй-
ымдары бірлесіп Сырдария !зеніндегі 
сушаруашылық жағдайына күнделікті 
мониторинг жұмыстары жүргізілуде», – 
деді «Арал-Сырдария» бассейндік ин-
спекциясы басшысының орынбасары 
Зейнулла Қозтоғанов.

Қалай болғанда да, су мамандары 
дария деңгейіне үздіксіз бақылау жасап 
тұрғанын мәлімдеп отыр. Eзірге анау 
айт    қандай, қауіп жоқ деп айтылғаны -
мен, қамсыз отыруға болмайтынын да 
алға тартады. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

ҚАУІП БАР МА?
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(Басы 1-бетте)

Министрлік мамандары қардағы су 
қорының м!лшерін, топырақтың күзгі 
ылғалдылығын және қату тереңдігін 
талдай отырып, сондай-ақ қар астында 
мұз қабығының болуын ескере келе, су 
тасқыны қаупі бар аймақтарды келесідей 
қауіп-қатер дәрежесіне қарай б!ліп 
отыр. 1. Қауіп-қатері жоғары – Ақмола, 
Ақт!бе, Алматы, Атырау, Қарағанды, 
Шығыс Қазақстан, Батыс Қазақстан, 
Қостанай, Солтүстік Қазақстан, Түр-
кістан, сондай-ақ Абай және Ұлытау 
облыстары; 2. Қауіп-қатері орташа – 
Жамбыл, Павлодар және Жетісу облы-
стары. 3. Қауіп-қатері т!мен – Маңғы-
стау және Қызылорда облыстары.

«Республикада елді мекендерді су 
басудан қорғау жұмыстары «2021-2023 
жылдарға арналған су тасқынына қарсы 
іс-шаралардың Жол картасы», әлеумет-
тік-экономикалық дамудың кешенді 
жоспарлары сияқты тағы да басқа бағдар-
ламалық құжаттар шеңберінде жүзеге 
асырылады. 2024 жылғы су тасқыны ке-
зеңіне дайындық бойынша былтыр су 
тасқыны қаупі т!нетін елді мекендер мен 
тұрғын үйлерді қорғау мақсатында 
856 іс-шара !ткізілді. Ал Жол картасында 
жоспарланған 218 іс-шараның тек 126-сы 
ғана, яки 57,7%-ы орындалған. Қалған 
92 іс-шараның 28-і бойынша құрылыс 
жұмыстары жалғасуда, 37-де жобалау 
сметалық құжаттама әзірлеу, түзету және 
мемлекеттік сараптамадан !ткізу жұмы-
стары жүргізілуде, 27-сін іске асыру үшін 
қаражат іздестірілуде. Президент Eкім-
шілігінің тапсырмасына сәйкес, Жол 
картасының мерзімі 2024 жылдың жел-
тоқсанына дейін ұзартылды. Сонымен 
қатар Үкіметтің тап сырмасын орындау 
мақсатында ТЖМ жер    гілікті атқарушы 
органдармен бірлесіп «2024-2026 жыл-
дарға арналған су тасқынына қарсы 
іс-шаралардың Жол картасының» жоба-
сын әзірлеуде», – дейді басқарма бастығы 
Асқар Аманжолұлы.

Оның айтуынша, су тасқыны ке-
зеңіне дайындық үшін елді мекен-
дердің айналасына қорғаныш б!гетте-
 рін салу, авто және теміржол жолдар-
дың астындағы құбырларды ж!ндеу 
және тазалау, қар шығару жұмыстары 
жүргізілуде екен. Гидротехникалық 
құрылыстарды, н!  серлі-кәріз жүйеле-
  рін, арық-дренаж жүйелерін салу және 
ж!ндеу, жергілікті құлақтандыру жүй-
есін орнату мен автожол учаскелерінде 
к!пірлерді реконструкциялау жүзеге 
асырылуда. Соны мен қатар су басу 
қаупі бар аймақтарда !зен арналарының 
жағаларын нығайту, түзету, тереңдету 
және тазарту жұмыстары жүзеге асуда. 
Азаматтық қорғау жүйесінің басқару 
органдары, күштері мен құралдарының 
іс-қимылдарын тәжірибелік пысықтау 
іс-шаралары «К!ктем-2024» рес пуб-
ликалық командалық-штабтық оқу-жат-
тығу шеңберінде жүзеге асырылатын 
болады. Республикалық оқу жаттығу 
шта  бы Ақт!бе қаласында орналаспақ. 
Оқу-жаттығуларды шартты түрде к!р-
сетпей, нақты практикалық іс-қимылдар 
жүргізіп, еріктілер мен халықты тарта 
отырып, жаңа формат бойынша !ткізу 
жоспарланып отыр. Халықтың әлеумет-
тік осал топтарының аула-аумақтарын 
қардан тазартуға, сондай-ақ азаматтар-

дың «Қауіпсіздік мәдениетін» арттыруға 
ерекше назар аударылатын болады.

«2023 жылғы су тасқыны кезеңі аяқ  -
талғаннан кейін жергілікті атқарушы ор-
гандар ТЖ министрлігімен бірлесіп су 
тасқыны қаупі бар елді мекендер мен 
учаскелердің тізбесіне түзету енгізіп, мә-
ліметтерін нақтылаған болатын. Нәтиже-
сінде, ондай жерлердің саны 1 079 екені 
анықталды. Бұл ретте, іске асырылған су 
тасқынына қарсы шаралардың арқасында 
228 елді мекеннен қауіп алынып тасталға-
нын атай кету керек. Ал 634-де қауіп 
барын  ша азайтылған, онда 583 479 адам 
тұратын 128 525 үй орналасқан.

Сондай-ақ су тасқыны кезеңінде апат-
тарды болдырмау мақсатында !ңірлерде 
«Су тасқынына қарсы іс-шаралар айлығы» 
басталды. Онда ТЖМ б!лімшелері жер-
гілікті атқарушы органдармен бірлесіп, 
қарды тазарту және шығару, арық-дре-
наждық жүйелер мен су !ткізу құрылыста-
рын тазарту бойынша іс-шаралар жүргізіп 
жатыр. Елді мекендер бойынша рейдтер, 
су тасқыны кезіндегі іс-қимыл ереже-
лерімен таныстыру бойынша халықпен 
жиындар !ткізуде. Азаматтардан осы ай-
лыққа белсенді қатысуларын сұрай-
мыз», – дейді ТЖМ Т!тенше жағдайлар-
дың алдын алу департаменті басқармасы-
ның бастығы Асқар Нұрқанов.

СУ ЖАҢА МИНИСТРЛIК ТЕ 
ҚАМСЫЗ ЕМЕС

Биылғы су тасу маусымы Су ресурста-
ры және Иррегация министрлігі үшін 
алғашқы сынақ болмақ. Биылғы мақсат-
тардың бірі – қысқы кезеңде еліміздің 
аумақтарына қанша к!лемде су түсетінін 
анықтау. Соның нәтижесінде вегитация-
лық және иррегациялық белгілі бір ұйға-
рымдар жасалатын болады. Су к!лемінен 
б!лек, гидротехникалық құрылыс тардың 
жағдайы да басты назарда.

«Елімізде 1 502 гидротехникалық тірек 
құрылыс бар. Олар – су қоймасы, дамба, 
б!ген, гидроторап, тоған сынды нысан-
дар. 2023 жылы қараша айында су тасқы-
ны кезеңіне дайындалу мақсатында 
барлық бассейндік инспекция, Т!тенше 

жағдайлар департаменті мамандарымен 
және жергілікті атқарушы органдардың 
!кілдерімен, сондай-ақ меншік ие-
лерімен бірлесіп осы құрылыстарға зер-
делеу жұмыстарын жүргізді. Тексеру 
нәтижелері бойынша актілер жасалып, 
иелеріне тасқын сулардың қауіпсіз !туіне 
дайындық жұмыстарын жүргізу үшін 
ұсынымдар берілді. Бүгінде 22 нысанға 
к!пфакторлы зерттеу жүргізілген болса, 
республикалық меншіктегі 15 ны сан 
бойынша қауіпсіздік декларация лары 
алынды, оның ішінде 2023 жылы – 11 ны-
сан к!пфакторлы зерттеуден !ткен. Бұ-
дан б!лек, министрлік бүгінгі күні жоба-
лық к!лемі 100 млн текше шақырым суға 
жететін 54 ірі су қоймасына күнделікті 
мониторинг жүргізіп отыр. Олардың 
орташа толымдылығы – шамамен 30-
50%», – дейді СРИМ Су шаруашылығы 
комитетінің Су ресурстарын пайдалану-
ды реттеу басқармасының бас сарапшы-
сы Ғалымжан Камбарбеков.

ТҮРКІСТАН ТАСҚЫНДЫ 
ТОСЫП ОТЫР

Оңтүстік !ңірде күн ерте жылиды. 
Сондықтан да мұндағылар су тасқынына 
жыл басынан қамданады. «Қазгидромет» 
РМК қаңтар-наурыз айларына жасаған 
болжамында: Түлкібас, Т!леби, Қазығұрт 
сынды таулы аймақтарда қаңтарда жа-
уын-шашын к!лемі нормадан жоғары, 
облыстың барлық аймағында ақпан айын-
да түсетін жауын-шашын к!лемі нормадан 
жоғары бола тынын к!рсеткен екен. Осы-
  ған байланысты мұнда таулы аймақтағы 
және Арыс, Бадам, Боралдай, Келес бас-
сейндік !зені бойындағы аудандардың 

(Түлкібас, Т!леби, Қазығұрт, Ордабасы, 
Арыс, Бәйдібек, Отырар, Сарыағаш, Сай-
рам, Келес) қауіпті учаскелерді қайта 
зерделеніп, қажетті алдын алу жұмыстары 
жүргізілуде.

«2021-2023 жылдарға арналған су тас-
қынына қарсы іс-шаралар Жол карта-
сындағы» іс-шаралар биыл толық жүзеге 
асырылды. Жоспарланған 20 іс-шараның 
19-ы толығымен орындалды. Осылайша, 
Сарыағаш, Сайрам, Келес, Ордабасы 
аудандарының 20 елді мекенін су шаю 
қаупі сейіліп, Т!тенше жағдайлар мини-
стрлігінің бақылауынан алынды. Сон-
дай-ақ 2023-2024 жылдардағы су тасқы-
нына қар сы әзірленген инженерлік 
жоспарға енген 24 іс-шараның 15-і то-
лығымен аяқталды. Нәтижесінде, 
193,7 шақырым қашыртқы арналар меха-
никалық тазалаудан !ткізілді, жаңадан 
7,6 шақырым қашыртқы арна қазылды. 
750 метр қорғаныс б!геті тұрғызылып, 
1,5 шақырымды құрайтын қорғаныс б!-
геті қайта қалпына келтірілді, сондай-ақ 
11,6 шақырым арна түзетіліп, 5,2 шақы-
рым лоток жаңадан салынды. 2 шақырым 
канал бетондалды. 

Бізді бір мәселе алаңдатуда. Түркістан 
қаласында құрылысы жүргізіліп жатқан 
«Шаға» каналының Шымкент тасжолы 
астындағы су !ткелінің және одан әрі 
«Жеті к!л» ойпатына қосылатын арна-
ның жоқтығы 2012 жылғы жағдайдың 
қайталануына алып келуі мүмкін. Сол 
жылы ақ пан да ауа райы күрт жылынып, 
Қаратаудың б!ктеріндегі жиналған қар 
қарқынды еріп, топан су сай-саламен 
жүріп, Шаға арнасымен Түркістан қаласы 
аумағына жайылған еді. Салдарынан, 

Ынтымақ Шаға, Бершін т!бе, Бабай-
қорған елді мекенге су кіріп, 14 к!ше мен 
285 үй, 153 ауланы су басып зиян келтірді, 
1000-нан астам тұрғын эвакуациялан-
ды», – дейді Түркістан облысы ТЖД 
бас тығы, полковник Асқар Т!лешев.

Оның айтуынша, 2023-2024 жылғы 
күз-к!ктемгі су тасқыны кезеңіндегі т!тен-
ше жағдайдың алдын алу және тасқын су-
ларды апатсыз !ткізу жоспары аясында да 
бірқатар жұмыстар атқарылған. 1 000 ша -
қырымды құрайтын 1 327 қашыртқы арна 
механикалық тазартудан, 1 100 шақырым-
ды құрайтын 260 арық-атыздардың арнасы 
мен автожол астындағы 149 !ткелдер 
қоқыс, топырақтан тазартылған. Департа-
менттің аумақтық б!лімшелері был   тыр 
қараша айын да елді мекендердің дайын-
дығы тексеріп, соның нәтижесінде Кентау, 
Сауран, Түлкібас, Ордабасы, Бәйдібек, 
Келес, Қазығұрт сияқты 7 ауданның 
20 ауылдық округ әкім   шілігіне 40 елді ме-
кеннің дайын емесі туралы акті берілген. 
Қазір 26 елді мекеннің кемшілігі жойылып-
ты. Тасқынға қарсы 101 мың дана қап, 
8 мың тонна ЖЖМ қоры мен 40 млн теңге 
к!леміндегі азық-түлікке мемормандум 
жасалып, 296 бірлік инженерлік техника 
әзірленген. Сонымен қатар Т!тенше 
жағдайлар департаментінің 175 жеке құра-
мы мен 144 құрал-сайманы: 38 техника, 
5 қайық, 116 мотопомпа, «Тұран су» меке-
месінің 40 бірлік инженерлік техникасы 
дайын тұр.

«Су қоймаларға тоқталып !тсем, күр-
делі жағдайда тұрған Қапшағай, Ыр-
мақ-!зен, Майдантал су қоймалары 
күрделі және ағымдағы ж!ндеуден !т-
кізілді. Мәселен, Майдантал және Ыр-
мақ-!зен су қоймалары толығымен 
жарықтандыры лып, күзет үйі орналасты-
рылып, қоршау мен шлюздері ж!нделді. 
Қапшағай су қоймасы бойынша то-
лықтай қоршау, бейнебақылау орнату, 
б!гет үстіндегі жол мен су босату қондыр-
ғысын толығымен қайта ж!ндеу, 14 дана 
пьезометр қою жұмыстары жалғасуда.

Сырдария !зенінің жағдайы тұрақты, 
28 желтоқсан күні МИ-8 тік ұшағымен 
Қызылорда шекарасынан К!ксарай су 
реттегішіне дейін аэровизуалды шолу 
жүргізілді. Tзен арнасынан 11 мен 
17 желтоқсандағы қатты суықтан қалып-
тасқан сеңнің жиналуы толығымен кет-
кені байқалды.

Ал Шардара су қоймасы мен К!кса-
рай су реттегішінде тасқын суды қабыл-
дауға шамамен 3,5 млрд текше метр 
к!лемінде бос қоры бар. Қазіргі жиналып 
жатқан су к!лемі орта есеппен секундына 
500 т/м екенін есепке алсақ, тасқын ке-
зеңінен қауіпсіз !теміз деген болжам бар. 
К!ксарай су реттегішіне су жинау 
2 қаңтардан бас  талды. К!ксарай су рет-
тегішінің жағдайына байланысты қараша 
айында «Қазсушар» РМК және құзырлы 
мекемелермен бірлесіп, су жинау к!лемін 
1,5 млрд-тан асыр мау ж!нінде хаттама-
лық ұсыныс жасалды. 

Сонымен қатар !зендер мен су қой-
маларға күнделікті мониторинг жүргізілу-
де. Бүгінде облыстағы 42 су қоймасының 
толуы 34%, !зендерде су к!лемі орта 
деңгейден т!мен ағуда. Қазіргі тауға жи-
налған қардың қоры нормадан т!мен 
және жер қыртысында тоң жоқ», – дейді 
Түркістан облысы ТЖД бастығы.

Жаңа жылдағы су тасу маусымына 
дайындық барысы осындай. Ал оның 
қандай нәтиже беретінін уақыт пен ауа 
райы к!рсетпек.

Тас�ын�аТас�ын�а
тосқынтосқын
таба алса�таба алса�

Дария
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Жаңа заң вейптерді саудала  ғандар үшін қыл-
мыстық жауап   кер   шілікті қарастырады. 

Сатушылар үшін ең жоғарғы жаза – 
50 тәулікке дейін тұтқынға алу. Елге әкеліп, 
таратқандар – 2 жылға дейін бас бостан-

дығынан айырылуы мүмкін.

Айхан ШӘРІП

ЗАҢДЫ ТЫЙЫМЗАҢДЫ ТЫЙЫМ

АУҚЫМЫ АПАТ 
Д
РЕЖЕСІНЕ ЖЕТКЕН 

КЕСЕЛ

Денсаулық сақтау министрлігі 
ұсын   ған «Кейбір заңнамалық акті  -
лерге ден   саулық сақтау мәселелері 
бойынша �з   герістер мен толық-
тырулар енгізу ту   ра   лы» заңының 
жобасын Мәжіліс екінші оқылымда 
қабылдады. Т�менгі палатаның 
отырысына қатысқан 92 де   путат 
жақтады, бір депутат қалыс қалды. 

Алда Сенат мақұлдап, Президент 
қол қойғаннан кейін заң күшіне 
енеді. 

Бір қызығы, 2022 жылғы 21 
желтоқ   сан   да дәл осы заң жобасын 
М ә ж і л і с  б і р і н ш і  о қ ы л ы м д а 
құптағанда, онда вейптерге тыйым 
салу туралы норма жоқ болатын. 
М ұ н д а й  н о р м а н ы  д е п у т а т т а р 
былтыр қосымша енгізді. Содан соң 
аталған �німді елге әкелушілер 
лобби тетігін толық қуатта іске 

қосты: оларға қызмет етуге келіскен 
қоғам белсенділері, тіпті белгілі 
тұтынушылар құқығын қорғау 
ұйымдарының жетекшілері д�ң  -
гелек үстелдер, баспас�з конфе  -
ренция   ларын �ткізді. Президент 
пен Үкіметке ашық хатпен жүгінді. 
Қоғамдық пікірден дүмпу мен дауыл 
туғызуға тырысып-ақ бақты. 

Сондағы айтатын қарсы 
дәйектемесі: к�к түтіні 
будақтаған дәстүрлі шы  -

лымға қарағанда электронды си  -
гареттердің айналаға залалы аздау-
мыс. Бұдан б�лек, вейптерге тыйым 
салу – тұтынушы   лар  дың таңдау 
құқығын шектейтін к�рінеді. 

Дегенмен бұл �німге үзілді-
кесілді қарсы мамандардың, Ден  -
саулық сақтау министрлігінің және 
депутаттардың дә   лелдері әлдеқайда 
салмақты болып шық   ты.

Біріншіден, вейп әсіресе жас 
ұрпақ арасында сәнге айналды. Оны 
бір татып к�рген балалар шектен 
тыс әуестеніп алады, салдарынан 
оны үнемі ж�тел қысады, тез демігіп, 
спортпен қарқынды айналыса ал  -
майды, жүрек соғысы жиі   лейді, 
демікпе-астма ұстамасына шал  -
дығады. Дәрігерлер вейп тұтынушы-
  лардың �кпелері күйіп, шор болып 
қа    ла тынын ескертеді. 

Екіншіден, бұл �німдердің 
сатылымы бей-берекет 
сипат алған. Бұған дейінгі 

жылдары электронды сигареттерді 
21 жас      қа толмағандарға сатуға 
тыйым салы   нып келді. Қол  да   ныс  -
тағы Ден   саулық кодексінің 110-ба  -
бының 3-тар   мағына сәйкес, нико  -
тинді  тұтынудың элек   тронды 
жүйе   лерін (ТЭЖ), вейптерді сату 
орындарда, анық к�рінетін жерде 
мынадай мазмұндағы: «ТЭЖ/вейп  -
терді және оларға арналған сұйық  -
тықтарды 21 жасқа дейінгі адамдарға 
сатуға тыйым салынады» деген жаз  -
ба жазылып тұруы тиіс. 

Сондай-ақ сатушылар сатып 
алу   шы   ның 21 жасқа толғанына кү  -
мән туын   даған жағдайда жеке басын 

куәланды   ра   тын құжатты к�рсет  -
пейінше, жас адам      ға вейп-ТЭЖ 
сатудан бас тартуға мін   детті. Бірақ 
кәсіпкерлер бұл талап   тарды сақта  -
майды. Салдарынан оқушы   лар 
сырт   қы сипаты к�з тартатын түрлі-
түсті вейптерді мектепке алып ба  -
рып, құрбы-құрдастарының к�зінше 
шегуді мақтан ететінді шығарды. 

Үшіншіден, никотинді тұты  -
нудың электронды жүйелерінің 
(ТЭЖ), соның ішінде вейптердің 
сұйықтықтары қолдан жасалады, 
нарықта контрафак, жалған �німдері 
қаптады. @ндірушілері олардың 
құрамында не барын жасырып, құ -
рауыш   тарының тізімін толыққанды 
бермейді. Содан ТЭЖ-дің құра  -
мындағы химиялық заттары және 
никотиннің м�лшері белгісіз. 

Бұл кесапаттың таралуы апат 
ауқы   мына жетті. Қаржы ми   нистр -

лігінің дере   гінше, ТЭЖ/вейп на -
рығы 2020 жылдан бері алапат 
300 есеге жуық �сіп шыға келген. 
Мысалы, 2020 жылы шетел   ден 
21 608 дана ғана электронды темекі, 
вейп ресми әкелінген. Ал 2022 жылы 
оның им   порты 6 301 623 данаға жет-
т і .  Б ы л    т ы р ғ ы  ж ы л д ы ң  қ о р ы   -
тындысы әзірге шығарылған жоқ. 

А р н а й ы  в е й п  д ү к е н д е р і  – 
VapeShop-тар желісі кең тарады, тек 
осы �німді ғана ұсынып, жеткізіп 
беретін жеке интер нет дүкендер 
пайда болды, барлық дерлік сауда 
орталықтары мен супер   маркеттердің 
кіреберісінде вейп сататын тұғыр-
дүңгіршектер ашылды. 

Олардағы вейптердің, тұ  -
тынудың электронды жү-
  йелерінің, булан   дыр-

ғыш   тарының, клиромайзерлерінің, 
саналуан дәмді сұйықтықтарының, 
ароматиза   торларының кең ассорти-
  менті к�здің жауын алып, таңдай 
қаққызады. Сыртқы сипаты да аса 
тартымды: небір суреттер бейне  -
ленген. Тапсырыспен, қалаған бей  -
неңізді, фотосуретті басқыза аласыз. 

Дизайны да заманауи: қыздардың 
ерін далабын, маркерлерді, флэш-
дискілерді және басқасын елестетеді. 
Ақ түтінді құныға сорып отырған 
үстінен түспесе, ата-анасы немесе 
мұғалімі бала   ның не ұстап отыр  -
ғанын да түсінбей қалады. 

Яғни, бұл қауіпті �німдер ха  -
лыққа барынша қолжетімді етілді. 
Бағасы да арзан: шамамен 2 мың 
теңгеден баста лады. Оны кез келген 
бала сатып ала алады. 

ЖАС ҰРПАҚТЫ ҚОРҒАУҒА 
БАҒЫТТАЛҒАН ҚАДАМ

Сонымен, «Кейбір заңнамалық 
акті лерге денсаулық сақтау мәсе  -
лелері бо   йынша �згерістер мен 
толықтырулар ен   гізу туралы» заңы  -
ның жобасында бұдан былай Қазақ-
 станға вейптерді әкелуге, �ндіруге, 
сатуға және таратуға толық тыйым 
салынды.

Тыйым әзірге күшіне енген жоқ: 
құжатты сенаторлар мақұлдап, 
Мем     лекет басшысы қол қоюы ке  -
рек. Сарапшылар тым кешіктіре 
бермей, биылғы бірінші жарты   жыл-
дықта тосқауыл қойылады деп 
үміттенеді. Eзірге, бұл «сәнді у» ер -
кін сатылып жатыр.

Жаңа заң вейптерді саудала -
ғандар үшін қылмыстық жауап   кер  -
шілікті қарастырады. Сатушылар 
үшін ең жоғарғы жаза – 50 тәулікке 
дейін тұтқынға алу. Елге әкеліп, 
таратқандар – 2 жылға дейін бас 
бостандығынан айырылуы мүмкін. 

Дәл осы қылмыстар қылмыстық 
топ болып жасалса, немесе аса ірі 
к�лемде әкелініп, сатылса немесе 
қылмыс бірнеше рет қайталанса, 
жаза 5 жылға дейін бас бостан  -
дығынан айыруға дейін ауырлайды. 

Дүниежүзілік денсаулық сақтау 
ұйымы 2022 жылы жүргізген зерт -
теулер к�рсеткендей, Қазақ  стан  да 
11–15 жас аралығындағы жас   �с -
пірімдердің 9,8%-ы вейптерді тұ -

рақты түрде тұтынады. Яғни, әрбір 
он баланың біреуі жас басымен 
тәуелді болып қалған. Проблеманың 
қандай ауқым алғанын осыдан 
ұғынуға бо лады. 

ДДСҰ электронды сигареттердің 
денсаулық үшін �те зиянды екеніне 
назар аудартты. Себебі «олардың 
құрамында белгісіз химиялық заттар 

бар», мұның сыртында никотиннің 
к�лемі де тым к�п. Ендеше элек-
тронды сигареттер қарапайым шы -
лымнан қауіпсіз бола алмайды. 

Ұйым сарапшылары никотинді 
тұтынудың электронды жүйе  ле -
рінен, вейптерден тыныс алу, жүрек-
қан тамырлары жүйелері, асқазан-
і ш е к  ж о л д а р ы  қ а т т ы  з а р д а п 
ше       ге    тінін айтады. Сонымен қатар 
вейптердің бедеулікке соқтыратыны 
дәлелденген. 

«Бүгінде бұл �німге мемлекеттік 
бақылау жүргізілмейді. Ал вейп 
�німдерін ашық с�реде орна   лас  -
тыруға тыйым салу туралы кодекстің 
қолданыстағы нормасы орын  -
далмайды. Жергілікті әкімдіктер, 
атқарушы органдар ТЭЖ/вейп 
саудасын бақылай алмайды. Сал  -
дарынан, 21 жасқа дейінгі балалар 
мен жастарды қоса алғанда, тұтыну-
 шылардың денсаулығы мен �міріне 
қауіп т�ндіретін ТЭЖ/вейптерді 
кеңінен, еркін сату жүзеге асыры -
лады», – деп дәйектеді Денсаулық 
сақтау министрлігі. 

Сондықтан Үкімет пен 
Пар  ламент ақылдаса ке -
ле, бұл залалды �німге 

мүлдем тыйым салып тастауды ж�н 
деп тапты. 

ВЕЙП-ЭПИДЕМИЯМЕН 
КҮРЕСТЕ ҚАЗАҚСТАН

 АЛДА МА?

Бұған пәрменді тоспа құрылмаса, 
жағдай тек ушыға бермек. Денсаулық 
сақтау минстрлігінің дерегінше, бір 
ғана Алматыда бір жылда вейп тұ  -
тыну 372%-ға �скен. Қазақстан 
вейп-    эпидемиясының қауіпті 
аймағына кірді.

Қазақстандық нарколог-пси -
хиатр, Психикалық денсаулық 
орталығының б�лім меңгерушісі 
Алена Можарованың айтуынша, 
Балалар вейптердің темекі немесе у 
екенін түсіне бермейді.

– Бұл сұйықтығы бар арнайы 
картриджден тұратын құрылғы 
түрінде болып келеді. Баланың са -

насы оны түтікшемен шырын 
ішкендей қабылдайды. @ндіруші  -
лер де мұны әлеуметтік желілер, 
ғалам  тор арқылы «жақсы к�ңіл күй 
сыйлайтын қауіпсіз �нім» деп 
жарнамалайды. Шынында, мүлдем 
олай емес. Ондағы никотин тәуел -
ділік тудырады. Ацетальдегид �кпе 
тіндерін зақымдайды. Ашып к�р  -
сетілмеген басқа улы заттары жетер-
  лік. Оның бәрі жүрек пен миға нұқ -
сан келтіреді. Вейп түтінінде екі 
мыңнан астам қауіпті зат түрі та  -
былған. Олай болса, бұл оны тұтын-
  байтын, алайда соны шегу  шінің қа  -
с ы н д а  о т ы р ғ а н  б а л а л а р  м е н 
адам   дарға зиян келтіреді, – деді 
нарколог.

Ол вейптер әлемде ерекше эпи-
демия тудырып жатқанын жет  кізді. 
Нышандары бойынша оның дерті 
пневмонияға ұқсас, бірақ аса ауыр 
�теді, емдеу де күрделі.

Бұл ауруды ғалымдар EVALI 
атады (E-cigarette and Vap-
ing use-Associated Lung 

Injury немесе электронды сига -
реттер-вейптер тартудың кесірінен 
�кпенің зақымдалуы). Сарапшылар 
EVALI дертін «ең қауіпті салдарларға 
ие ауруларға» жатқызды. Клини  -
калық хаттамасы болмағандықтан, 
Қазақстанда ол ресми тіркелген 
жоқ. Басқа диагнозбен кетеді. Eйт -
кенмен, қазақстандық дәрі   герлер 
в е й п т е р д і ң  қ а н д а й  с а л д а р ғ а 
соқтыратынының фото, видео 
айғақтарын жариялап жүр. 

Сорақысы сол, әлемде EVALI 
науқастарының орташа жасы 
24 жасты құрауда. Сырқаттардың 
62%-ы – 18 бен 34 жас аралығында, 
тағы 16%-ы – 18 жасқа да толмаған. 
Бұл ауру тез және жиі �лімге соқ  -
тырады. 2020 жылдан бері АҚШ-
тың барлық штатында тіркеліп 
жатыр. Колумбия округінде оның 
науқасты ауруханаға жатқызуға 
немесе �лім-жітімге дейін жеткізгені 
туралы 2 807 дерек тіркелген.

Bloomberg агенттігі әлемнің 
басқа елдерінде, соның ішінде Жа  -
понияда, Ұлыбританияда, Ка  -
надада, Гуамда, басқасында тіркеліп 
жатқанын жазды. Вейп тұтынған 
адамның бір жыл ішінде содан 
қайтыс болуы оқиғасы да анық  -
талды.

К�рші Ресей ТМД елдерінде 
алғашқылар қатарында вейптерге, 
никотинді тұтынудың электронды 
жүйелеріне толық тыйым салу 
мәселесін талқылауды бастаған. 
Бірақ сол бойы талқылаудан ары 
аспады.

Сондықтан заң жобасы с�з  -
бұйдаға салынып, күшіне енуі созы-
  лып кетпесе, вейптерге толық ты  -
йым салу арқылы Қазақстан әлемге 
ізгі үлгі к�рсетіп, бұл істе ізашарға 
айналғалы тұр.

Электронды 
сигарет, 

бугенератор, вапорайзер, 
вейп... Б�л кеселді" атауы к#п, 

біра$ а$ырында адамды апарып 
тірейтін т�йы&ы біреу – т�тынушысыны" 

денсаулы&ын $�ртып, #лтіріп тынуы м*мкін. 
А$ халаттылар дабыл $а&уда: вейптен а&за 

уланады, #кпе $абынады, оны т�тынатын адам 
#ліп те $алады. Электронды темекі шеккен 

балалар аурухана&а т*сіп, операция *стелінен 
бір-а$ шы&ып жатыр. Ресейде вейп шеккен 

12 жасар баланы" к#з ж�м&аны хабарланды. 
Жас �рпа$ты $ор&ау *шін �аза$стан вейптерге 

тыйым салды.

«ÑӘÍÄІ «ÑӘÍÄІ 
ÒҮÒІÍÃÅ»ÒҮÒІÍÃÅ»  ––  



122 млн болса, БҰҰ-ның божауынша, 2050 жыл ға 
дейін 213 млн адамға жетпек. Конго халқы қа зіргі 
97 млн-нан 215 млн-ға, Мексиканың ме жесі 127 
млн-нан 144 млн-ға жетеді деп күтіліп отыр. 

Ресейде 2007-2025 жылдарға арналған Демо-
гра фиялық саясат тұжырымдамасына (ана ка пи-
талы, жеңілдігі бар ипотека, ЭКҰ, декрет кезінде 
те гін оқыту, т.б.) қарамастан туу коэффициенті 
жо ғарылмай келеді. 

Айналамыздағы халық саны жоғары елдердің 
үштігіне кіретін 6збекстанда ғана табиғи 8сім 
қа лыпты. Былтыр бұл мемлекетте халықтың таби-
ғи 8сімі 789,19 мың адамға жеткен. 2024 жылғы 
1 қаң тардағы дерекке сүйенсек, 6збекстандағы 
ха лық саны – 36 млн 799,8 мың адам. Былтыр 
рес публикада 283 808 неке қиылса, ажырасу к8р-
сеткіші 49 198-ді құрапты. 

Ал Қазақстандағы к8рсеткішке келсек, 2023 
жы лдың 9 айында 90,3 мың неке тіркелсе, ажы рас-
қандар са ны – 12,4 мың. Айта кетейік, Wisevoter 
плат  фор ма сының 2022 жылы жариялаған дере гінде 
Қа зақ стан ажырасу к8рсеткіші бойынша 114 мем-
ле кеттің ішінде 16 орынға шыққан бола тын.

Дегенмен елдегі жалпы демографиялық 
ахуал дың сипатына қатысты к8зқарас та, 

пі кір де әр алуан. Біз хабарласқан мамандардың 
тақырыпқа қатысты жауабы т8мендегіндей болды.

Алтын 
УАЛТАЕВА, 
Ш.Уәлиханов
 атындағы 
Тарих және этнология 
институтының 
жетекші ғылыми 

қызметкері, 
профессор:

ТУУ КРСЕТКІШІ ТҰРМЫСТЫҚ 
ЖАҒДАЙҒА Т�УЕЛДІ

– Қазақстанда 1991-2000 жылдар аралығында 
туу к8рсеткіші 8те т8мен болды. Ол 2006-2008 
жылдардан бастап 8се бастады. Туу к8рсеткішінің 
ең жоғарғы шыңы 2022 жылы тіркелді. Бұл – 1991 
жылдан бергі уақыт ішіндегі жоғарғы меже. 
Біріншіден, пандемия кезінде халық жаппай үйде 
отырды, жұбайлар бір-біріне 8те жақын болды. 
Адамдар балаларымен, жұптар бір-бірімен тығыз 
араласып, Отбасылық институт жұмысының берік 
болуына жағдай туды. Яғни, 2020-21 жылдардағы 

пан демия кезеңіндегі осындай жағымды жағдай 
нәтижесі 2022 жылы к8рініс тапты. Одан кейін 
бұл к8рсеткіш біртіндеп қайта т8мендеп келе жат-
қа нын байқаймыз. Ең жоғарғы туу к8рсеткіштері 
– Маңғыстау, Түркістан облыстарында және Шым-
кент қаласында. Жалпы, оңтүстік аймақтарда 
к8р сеткіш жақсы. Ең т8менгі к8рсеткіш – СҚО-да.

Туу к8рсеткішінің коэффициентіне келсек, 
2022 жылдың бірінші жартысында 1 000 

адам ға 19,84 бала дүниеге келді. Ал 2023 жылдың 
бірін ші жартыжылдығында бұл к8рсеткіш 19,20 
болды. Дегенмен 8лім-жітім к8рсеткіші азая бас-

Ең алдымен, ел тұрғындарының отбасылық-
некелік қатынастарға деген к8зқарасы 

8з герген. Яғни, шаңырақ құратын жастың ұл-
ғаюы, некеге дейін бірге тұру, үйлене сала ажы ра-
су, сәби сүюді кейінге ысыру және тағы да басқа 
себеп к8п.

Экономикалық зерттеулер институтының 
зерт теуінше, егер 2012 жылғы демографиялық 
к8р  сеткіште жігіттер орта есеппен 26 жасында 
үй ленген болса, 2022 жылғы к8рсеткіш – 28 жас. 
Осы дан келіп, тұңғышын 8мірге әкелетін ананың 
орта ша жасы 25,5 жасқа (Астана мен Алматыда – 27 
жас) жетіп отыр. 

2021 жылғы халық санағының нәтижесіне қа-
расақ, баласы бар әйелдер арасында 22,7% (1 180 
834 адам) ешқашан тұрмыс құрмағаның к8рсеткен. 
Оған қоса, пандемия кезеңіндегі «демографиялық 
дүм пу» басыла бастаған. Мәселен, былтыр қаң-
тар-қыркүйекте туудың жалпы коэффициенті 
1 000 адамға шаққанда 19,5 к8рсетсе, 2022 жылдың 

болуы мүмкін. Екіншіден, ұзақ жүріп қалу да дұ-
рыс емес. Ол адамның психоэмоционалды-фи-
зио логиялық қажеттіліктерін ескере отырып, 
қа былданатын шешім. Ең маңыздысы, психо ло-
гиялық тұрғыдан есею, жауапкершілік ала білу. 
Соны мен қатар тұрақты жұмыс орнының болуы 
маңызды. Отбасын құрамын деген адамға осы 
кри терийлер жеткілікті. 

Егер «алдымен жағдайымды жасайын, 8мірдің 
қы зығын к8ріп алайын» деген секілді оймен жүре 
бер сеңіз, нәтижесі кейін жұп құрған кезде отба-
сы лық институтқа кері әсер етеді. 6йткені отба-
сы лық 8мірге дейін к8п қыдырған ерлі-зайыпты-
лар да, әсіресе ер азаматтарда әйелімен қарым-қа-
тынаста белгілі бір тұрақтылыққа икемделуде 
проб лемалар туындайды. Сондықтан барынша 
ерте үйленген әлдеқайда абзал.

Біз демографиялық 8сімді к8здеген кезде 
сапалы ұрпақты қалауымыз керек. Саны 

бар, сапасы жоқ болатын болса, әрбір бала әлеует-
ті проблемаға айналады. Мәселен, бүгінгі пе до-
фильдер, отбасында түрлі зорлық-зомбылық 
әре кет жасайтындар, ұрлықшылар – олар да бала 
бол ды ғой. Hрине, олар да демографиялық 8сім-
нің жемісі. Бірақ уақытында ата-анасы дұрыс 
к8ңіл б8лмегендіктен, дұрыс тәрбие берілме ген-
дік тен осындай жағдайға түсіп жатыр. Сол себепті 
адам баласының ең басты парызының бірі – то-
лық отбасы институтын құру. Біз 8мірге әкелген 
әр баламыз он балаға, жүз балаға татитындай са-
па лы білім, тәрбие беруіміз қажет. Соған байла-
ныс ты жауапкершілік арқалауымыз керек.

Пандемия кезінде к8пбалалы отбасылардың 
ана ларын к8рдік. Барлығы әкімдік жағалап, ми-
нистрлік алдына жиналып, «т8рт балам бар, бес 
балам бар, асырай алмай жатырмын» деп шу 
к8терді. Бір жағынан, баласын «асырай алмай 
жа тырмын» деген ата-ана ұрпағына қаншылақты 
тәрбие бере алады? Қаншалықты сапалы білім 
алуына жағдай жасай алады? Осындай түйткілді 
мәселелердің барлығының біздің әлеуетті ұрпақ, 
сапалы адам тәрбиелеп шығумызға үлкен әсері 
бар. Толық емес отбасында 8сіп жатқан баланың 
к8беюі – бұл қауіпті үрдіс деп ойлаймын.

Аяулым 
САҒЫНБАЕВА, 
демограф: 

ДЕМОГРАФИЯЛЫҚ 
ТҰЖЫРЫМДАМА 

ҚАБЫЛДАУЫМЫЗ 
ҚАЖЕТ

– Туу к8рсеткіші азаяды дегенде, ол бірден күрт 
түсіп кетпейді, біртіндеп азаю процесі жүреді. 
6йткені 1987-1989 жылдары дүниеге келген әйел-
дердің әлі де репродуктивті әлеуеті жоғары. Осы 
жастағы келіншектер кезекті баласын дү ние ге 
әкелу ойларын жүзеге асырады деген болжам бар. 
Мәселен, 1989 жылғы әйелдер биыл 35 жасқа келді, 
олардың әлі де әлеуеті жоғары. Олар әлі де 1 немесе 
2 баланы дүниеге әкелуі мүмкін. Яғни, ал дағы 5-6, 
тіпті 10 жыл деп алайық, күрт т8мендеу бо  ла 
қоймайды. Дегенмен отбасының әлеуметтік-эко -
но микалық жағдайы деген бар. Екінші мәселе – 
құндылықтар. Ол шаңырақта отбасылық құн дылық 
қаншалықты жоғары сақталып отыр? Осы 
жағдайларды біз әлі білмейміз. 6йткені арнайы 
зерттеулер болған жоқ. Сондықтан туу к8рсеткішіне 
осындай жағдайлар да әсер етуі мүмкін. 

Тағы бір әсер ететін фактор – әйелдердің еңбек 
на рығына енуі және білім алу мәселесі. Қазір бел-
сенді репродуктивті әлеуеті жоғары жастар – 1990 
жылдардың аяғында 8мірге келгендер. Естеріңізде 
болса, ол жылдары елімізде туу к8рсеткіші ең т8-
мен кезең болатын. Сәйкесінше, 90-жылдардың 
ая ғында туған қыздардың саны да аз деген с8з. 
Hрине, бұл ретте интенсивтілік т8мендеуі мүмкін. 

Біздің елде баланы дүниеге әкелуге шектеу 
жоқ. Дегенмен біз тууды жоғары деңгейде 

ын таландыру шараларын да қабылдаған жоқпыз. 
Демографиялық дамудағы басты мақсатымыз – 
осы, осындай мәселелерді шешуіміз керек деген дей 
арнайы демографиялық тұжырымдама жоқ. Hрине, 
денсаулық сақтау саласында, әлеуметтік қорғау 
саласында белгілі бір қолдау түрлері бар. Бірақ 
оларды бір ізге түсіріп, тұтас тұжырымдама ретінде 
бағдарлама қабылдаудың уақыты келген секілді. 
Таяуда Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев тың т8рағалығымен 8ткен Үкімет тің кеңей-
тілген отырысында әлеуметтік сала мәселелеріне 
айрықша мән берілді. Президент азаматтарға 
әлеу меттік к8мек пен қолдау механизмдерін то-
лық қайта қарау қажет екенін атап к8рсетті. Бәл-
кім, осы тапсырманың аясында арнайы демогра-
фиялық тұжырымдама қабылдаған ж8н болар 
де ген ойдамын.

Бізде шешілмей келе жатқан инфрақұрылым 
мә селесі бар. Жас аналар, қыз-келіншектер 
балалы бол ған соң оларды дәрігерлік тексеруге, 
балабақ ша ға тасиды. Қоғамдық к8ліктің жетіспеуі, 
медициналық мекемелердегі ұзын-сонар кезекте 
тұру әйелдерді қажытып жібергендіктен, олар 
ке лесі баласын туу жоспарын кешіктіре түседі. 
Мұн дай мәселелердің барлығы біздің демография-
лық саясаттың тікелей іске асуына тікелей кері 
әсер етеді.

Сондай-ақ айта кетер тағы бір жайт, халық 
сана ғында «Неке және отбасы» деген статистика-
лық жинақ бар. Сол жинақта 1 млн 180 мың әйел 
тұр мысқа шықпай бала туғаны жазылған. Бұл 
үр дісті қоғам қалай қабылдайды, қандай к8зқарас 
болуы мүмкін. Айта кетейік, Қазақстанда шама-
мен 100 қызға шаққанда 106 ұл бала дүниеге ке-
леді. Бірақ ер балалардың саны тез азаяды. Оған 
бала 8лімі к8рсеткіштері, бозбалалық кезеңдегі 
түр лі жағдайлардан қаза табу, жол-к8лік оқиғасы 
және тағы басқа себептер әсер етеді. Яғни, реп-
родуктивті жасқа жеткен кезде әр әйелге ер-аза-
мат жете бермейді. 6здігінен баланы 8мірге әкеліп 
жатқан әйелдердің арасында да арнайы әлеуметтік 
сауалнама жүргізген жоқпыз. Сондықтан нақты 
бірдеңе айту қиын. Ауыр аяқ болып қалып, ер бала 
үйленуден бас тартуы мүмкін. Негізінен, қыздар 
кейін гі келешегінен қауіптеніп, түсік жасатпай, 
ба ланы 8мірге әкеледі. Hркімнің 8мірлік оқиғасы 
әр түрлі. Оған араласып, кесім айту да этикалық 
тұр ғыдан дұрыс емес деп ойлаймын. Олар да де-
мог рафиялық 8сімді беретін әлеуметтік топ са-
натына жатады.

таған. Егер 2022 жылы 1000 адамға шақ қан да 7,11 
болса, 2023 жылы 6,44 болды. Яғни, 8лім-жітім 
к8рсеткішінің азаюын к8реміз.

 Халық саны 8сіп жатыр, неге туу коэффициенті 
т8 мендейді деген заңды сауал туатыны рас? Тұр-
ғын саны тек туудың есебінен 8спейді. Мәселен, 
2023 жылдан бастап 8лім-жітім деңгейі азайды. 
К8ші-қон ағыны байқалып отыр. Халық саны 
осын дай есептерден құралады. Ал оның барлығы 
реп родуктивті жастағы адамдар емес қой. Сон-
дықтан егер туу коэффициенті тұрақты түрде 
т8 мен дей берсе, бұл міндетті түрде республика 
хал қының жалпы санның азаюына әсер етеді. Туу 
к8р сеткіші неге азайып жатыр? Біріншіден, таби-
ғи 8сім к8рсеткіші т8мендеген. Екіншіден, 8лім-
жітім жоғары. Үшіншіден, миграция к8рсеткіші 
ұлғайған. 

Туу к8рсеткішінің азаюына қала тұрғындары-
ның к8беюі де себеп. Ауылдық жердің тұрғын-
дары на қарағанда қалалықтар жағдайға бейімдел-
гіш болады. Қалада пәтер қымбат, азық-түлік 
ба ғасы жоғары. Егер қалаға к8шіп келген жас 
от ба сының басында баспана болмаса баланы жос-
парлауды да тежейді. Қалада табыстың к8п б8лігі 
шы ғындарды т8леуге кетеді, қазір әйелдер жұмыс-
бас ты. Hсіресе, қалалы жерде еңбек нарығына 
іле су, қосымша білім алу, қосымша ақша табу 
деген талаптар к8бейген. Сол себептен туу к8рсет-
кіші азайды.

Ал ауылдарға келсек, ауылда да осындай әлеу-
мет тік-тұрмыстық мәселе бар. Айта кету керек, 
к8пбалалы отбасылар ауылдық жерлерде тұрады. 

Жас тардың к8бісі қалаға кетіп жатыр. Мақсат – 
жалақысы жоғары жұмысқа орналасу, білім алу, 
ата-аналарына материалдық к8мек к8рсетуге 
де ген ұмтылыс. Осының бәрі, әсіресе жастардың 
қа лаға қоныс аударуына ықпал етеді.

Үшіншіден, ажырасу саны к8бейген. Қазіргі 
күні әйелдердің к8бісі 8зін-8зі қамтамасыз ететін 
болған. Яғни, олар эмансипацияланады, эко но-
микалық тұрғыдан тәуелсіз. Бірақ оны қабылдау 
әр отбасында әрқалай. Ер адамдар 8з позиция сы-
нан бас тартқысы келмейді де келіспеушіліктер 
орын алады. Сондай-ақ қаржылық-экономикалық 
жағ дай, тұрғын үй проблемалары ажырасуға әсер 
етеді.

Тағы бір проблема – инфрақұрылыммен қам-
та масыз ету деңгейінің т8мендігі. Қазір мектепке 
дейінгі мекемелердің ішінде саннан қарағанда са па 
т8мен. Жұмыс істеп тұрғандардың барлығы бір дей 
балабақша емес, шағын орталық, кейбірі – мектеп 
ішінде отырған орталықтар. Яғни, 8з ғимараты жоқ. 
Қызмет сапасы да т8мен. 

Қазақстанда 1991 жылға дейін мектепке дейін-
гі мекемелермен қамту к8рсеткіші 8те жоғары 
болды. 1991 жылдан 2010 жылға дейін бұл сала 
құл дырауды бастан кешті. Балабақшалар жабылып 
қалды, жекешелендіріп кетті. Сонымен қатар 
Кеңес үкіметі кезінде 3 жасқа дейінгі балалардың 
қамтылу к8рсеткіші де жоғары болды. Қазір 3 
жасқа дейінгі балаларды балабақшамен қамту 
к8р сеткіші аз, орын жетіспейді. Балабақшалар 
кіш кентай деп алмайды. Осының барлығы ата-
ана ның к8ңіл күйіне, күнделікті тұрмыстық жағ-
дайына кері әсер етіп, жастар бала туу жоспарын 
шегере түседі.

 

Ержан 
МЫРЗАБАЕВ, 
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психолог:

ОТБАСЫ ҚҰНДЫЛЫҒЫ 
Б�РІНЕН БИІК ТҰРУҒА ТИІС

– Жалпы, отбасын құрған кезде асығыстық 
қа жет емес. Себебі бас кезінде жас адамның 
бойын да эмоция басым болады. Түрлі қателіктер 

осы кезеңінде ол к8рсеткіш 1 000 адамға 20,4 бо-
лып   ты. Санақ жүрген жылы сауалнамаға қатысқан 
2002-2026 жылдары туған 15-19 жас ара лы ғындағы 
қыз дардың 27,1%-ы «келешекте неше баланы 8мір-
ге әкелуді қалайсыз?» деген сұраққа 1 бала деп 
жауап берген. Ал 31,8%-ы – екі бала, 17,1%-ы – үш, 
16,9%-ы т8рт бала жоспарлайтынын айтса, 7,1%-ы 
«бес немесе одан да к8п» деген жауапты таң дапты. 

Сонымен, биылғы 1 қаңтардағы есеп бо йын-
 ша халық саны – 20 033 546 адам. оның 

ішінде 12 451 004 адам қалада, 7 582 542 адам 
ауыл да тұрады. Былтыр елімізде 387 991 бала 8мір-
ге келсе, 2022 жылғы к8рсеткіш – 403 500 бала. 

Экономикалық зерттеулер институтының же-
текші сарапшысы Шынар Т8лешова туу к8р сет-
кішінің т8мендеуі еңбекке қабілетті жастағы 
халықтың азаюына әкелуі мүмкін екенін айтады. 
«К8п теген дамыған елдерде туу деңгейі т8мен де-
гендіктен еңбек ресурсы тапшы, олар сырттан 
миг ранттарды тартуға мәжбүр. Осыған байла ныс-
ты, үшінші демографиялық ауысу теориясы – ел 
халқының дамуының ерекше кезеңі пайда болды. 
Нәтижесінде, халық санының, этникалық құры-
лы мының 8згеруіне және тұтастай алғанда елдің 
әлеуметтік-экономикалық дамуына к8ші-қон 
әсер етеді», – дейді сарапшы.

ЖҰРТТЫҢ БАЛАСЫ ҚАЛАЙ 
СІП ЖАТЫР?

Демографиялық жағдай туралы с8з қозғаған 
кезде к8рші елдердің к8рсеткішіне де к8з 

салып қойған ж8н секілді. Себебі шекарамыздың 
сыр тында халық саны к8п, экономикасы әлеуетті 
мем лекеттер орналасқан. Алдымен алып Қытай-
дан бастайық, 2024 жылдың қаңтарында аталған 
ел тұрғындарының саны 1 млрд 409 млн адамды 
құрады. ҚХР Мемлекеттік стастистика басқар ма-
сының дерегінше, соңғы үш жылда халықтың 8су 
қар қыны 10 есеге дейін қысқарған. Оған туу к8р-
сеткіші коэффициентінің азаюы мен қартаю 
үдері сінің жылдамдауы әсер етіп отыр. 2023 жылы 
Қытайдағы туу к8рсеткіші 1978 жылғы деңгейге 
дейін құлдырап, 1 000 адамға шаққанда 6,39 коэф-
фициентті к8рсеткен. Бір жыл бұрын (2022 жылы) 
ол – 6,77 болды. Ал 8лім-жітім к8рсеткіші 1000 
адам ға 7,37 коэффициентті құраған. Пандемия 
жай лаған кезеңде ҚХР-да ковидтен 10,41 млн 
қай тыс болыпты. Десе де, Қытай – әлемдегі халқы 
аса тығыз орналасқан мемлекеттің бірі. Елдегі 
тұр ғын санына шаққанда орта есеппен 1 шаршы 
ша қырымға 153 адамнан келеді.

Солтүстіктегі к8ршінің де демографиялық 
ах уа лы мәз емес. Росстат мекемесі 2050 жылға 
қа  рай Ресейдегі халық саны қазіргі 146 млн к8р-
сеткіштен 133 млн адамға дейін қысқарады деп 
болжам жасап отыр. Егер елдегі жағдай оңалмаса, 
РФ тұрғыны к8п топ-10 мемлекеттің қатарынан 
т8 менге сырғып, туу к8рсеткіші қарқынды жүріп 
жатқан Конго, Эфиопия, Мексика секілді елдерге 
жол береді. Мәселен, Эфиопияда қазір халық са ны 
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Бауыржан БАЗАР

Қазақстанда халық саны 20 миллионнан асты 
(01.01.2024 жағдай бойынша 20 033 546 адам – Ұлт-

тық статистика бюросы). Алайда халық саны 
көбейгенімен, бала туу көрсеткішінің төмен-

деуі байқалады. Демограф мамандар 
туу коэффициентінің 

азаюына бірнеше алғышарттың 
негіз болып отырғанын айтады.
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ТУУтөмен...
пан демия кезеңіндегі осындай жағымды жағдай 
нәтижесі 2022 жылы к8рініс тапты. Одан кейін 
бұл к8рсеткіш біртіндеп қайта т8мендеп келе жат-
қанын байқаймыз Ең жоғарғы туу к8рсеткіштері
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Айналамыздағы халық саны жоғары елдердің үштігіне кіретін 
(збекстанда ғана табиғи )сім қа лыпты. Былтыр бұл мемлекетте 

халықтың таби ғи )сімі 789,19 мың адамға жеткен. 
2024 жылғы 1 қаң тардағы дерекке сүйенсек, (збекстандағы ха лық саны – 

36 млн 799,8 мың адам. Былтыр рес публикада 283 808 неке қиылса, 
ажырасу к)р сеткіші 49 198-ді құрапты. 
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Самал 
СОҚПАҚБАЕВА:

Àкем

– Балалар әдебиетінің классигі Бердібек 
Соқпақбаевтың биыл – 100 жылдығы. 
Классиктің қызы ретінде әкеңіз туралы 
ес телігіңізді естігіміз келеді. %кеңіздің еске 
алғанда, ойға оралатын не нәрсе?

– Бұл – тым ауқымды сұрақ. Бұл сұ-
рақ қа қысқаша ғана жауап беру �те қиын. 
�кем ді еске алғанда әрқашан к�ңілді, 
�мір ге құштар жан елестейді. Ол анамды 
да, мені де �те қатты жақсы к�рді. Мені 
к�п еркелетті. �кемді ойлағанда бірінші 
Мәс кеуде тұрған кез еске оралады. Мен 
ол кезде шамамен 5-6 жаста едім. �кем 
Мәскеудің жоғарғы әдебиет курстарына 
оқуға түсті де, �зімен бірге анам екеумізді 
алып кетті. Біз сол әкем түскен институттың 
жа нындағы отбасылық жатақханада 
тұрдық. Сол кезбен байланыс ты біраз 
естеліктер бар. Соның бірі – алғаш рет 
Мәскеуді к�рдім. �кем сол кездегі атақты 
Сергей Образцов театрына апарып, 
керемет қойылымдарды к�руіме себеп 
болды. Міне, бұл – үлкен театрды тұңғыш 
рет к�руім әрі бүкіл классиканы біріктіріп 
тұрған қойылымдарға куә болуым еді. 
Есімде, бұл театрға біз бір емес, бірнеше 
рет бардық. «Лебединое озеро», «Шурале» 
сияқты атақты қойылымдар мен дүние-
жүзіне әйгілі «Руслан и Людмила» операсын 
кішкентай кезімде к�ріп, тамашалағам. 
Бұлардың бәрі шеттерінен мықты клас-
сикалық туындылар еді. 

�кем мені тек театрға ғана емес, Мәс-
кеу  дің түрлі саябақтарына алып барып 
жүрді. Біз «Тверской бульвар» деп аталатын 
к�шеде тұрдық. Қыстыгүні әкем дәл осы 
к�ше бойымен шанаға отырғызып алып, 
мұз үстімен сырғанататыны әлі есімде. 
Ал жаз шығысымен екі д�ңгелекті вело-
сипед сатып алып келді. Сол кезде тұңғыш 
рет ве лосипед тептім, оны да әкем үйретті. 

Балалық шағымда мені туыстарыма, 
На рынқолға жиі апарып тұратын. Мен 
ауыл  ды жақсы к�рдім. Киіз үйдің иісін 
са ғы нып жүретінмін. Сол уақыттарда 
мені үнемі ауылға апарып жүрген әкеме 
к�п рақметімді айтамын. 9йткені қазақтың 
ауылын әкем арқылы к�рдім, әкем арқылы 
таныдым. 

Ата-анам мал-дүниеге аса қатты қы-
зық  пайтын кісілер еді. Біз Алматы қала-
сының шеткі ауданындағы кішкентай 
ғана үйде тұрғанбыз. Егер қолдарында 
артық ақша болса, тек кітапқа жұмсайтын. 
Үйімізде үлкен кітапхана болды. Ол кезде 
қолға тимейтін талай кітаптар біздің 
үйден табылатын. Осы уақыттарда әкем 
«Ме нің атым Қожа» және басқа да шы-
ғармаларын жазды. Балалық шағым 
әке-шешемнің қа сында қызықты сәттермен 
есте қала тындай болып �тті.

– Жазушы кітаптарының ішіндегі ең 
даңқтысы, әлем халықтарының к*птеген 
ті ліне аударылған «Менің атым Қожа» 
хи каяты ғой. Кеңестік цензура қиып-қи-
даласа да, идеологияға қарсы кейбір тір-
кес тер *тіп кетті. Дегенмен «қарағайға 
қарсы біткен бұтақтың» *мірі қиын болды 
ма? 

– Менің әкем – �мір бойы шындықты 
жа зып �ткен кісі. 9тірікті жаза алмаймын 
деп, тек шындықты бетке ұстап жүрген 
жазу шы болды. «Менің атым Қожа» 

қатты ұнатып, Францияға алып кеткен 
екен. С�йтіп, «Менің атым Қожа» Фран-
цияның Париж қаласынан да басылып 
шықты. Міне, осыдан кейін ғана Ресейдің, 
шетелдің баспаларынан шыққан соң 
қазақ баспалары басқа тілге аударылып, 
басылып шыққан «Менің атым Қожа» 
жарық к�ре бастады. Қазір жұрттың 
бәріне әйгілі шығарманың �мірі осылай 
басталған.

– «Менің атым Қожа» деген с*з – «мен 
әлемнің Қожасымын» деген мағынаны 
білдіріп тұрғаны белгілі. Бұл ой, әрине 
жасырынып тұрғанымен, мұны к*зіқарақты 
оқырман жақсы ұғынып отыр. Бұл әкеңіздің 
ішкі цензурасынан қалай *тіп кетті? 

– Шынымды айтсам, «Менің атым 
Қожа» деген с�здің «мен әлемнің Қожасы-
мын» деген мағына білдіреді дегенді 
әкем нен де, анамнан да естімеппін. Бірақ 

орнын басатын әлі күнге дейін бірде бір 
фильмді айта алмаймын. Канн фестивалінің 
жүлдесіне ие болғанына алпыс жылға 
таяп қалған шығар. 

Бұл фильм қалай түсірілгені туралы 
анығын білмеймін. Бірақ «Менің атым 
Қожа» киносына қатысты бір оқиғаны 
ай тып берейін. Шамамен, алтыншы 
сынып оқып жүрген кезім болуы керек. 
Бір күні үйге режиссердің к�мекшісі келді 
де, мені киностудияға алып кетті. Оларға 
әкем: «Менің қызым әртіс болғысы келіп 
жүр, барып к�ріңдерші, ылғи шешесінің 

– Тағы бір керемет туындысы – 
«Балалық шақ қа саяхат». Туындыдағы 
басты кейіп кер дің прототипі – *зінің туған 
інісі. Бұл – *мір дің нақ *зінен алынып, 
ешбір бояусыз жазылған шығармасы. 
Аталған шығарма жарыққа шыққанда сіз 
шамамен он жаста болыпсыз. Бұл уақытта 
осы шығарма кейіп   керлерінің сол кездегі, 
одан кейінгі тағдыры қандай болды? Бұл 
ж*нінде не айтасыз?

– Шынымды айтсам, бұл сұраққа 
ж�нді жауап бере алмаймын. Жасырын 
емес, әке-шешем біраз уақыт бірге тұрды 
да, соңынан екеуі екі б�лек жолмен кетті. 
�кемнің де, анамның да екінші отбасы 
болды. Ауыл жақтағы әкемнің туыстары 
біз жаққа жиі келіп тұратын, сырттай оқу 
оқып жүргендер де қысқы, жазғы сессия-
лары кезінде біздің үйге келіп жататын. 
Папам алысқа барған жоқ, екінші әйелі 
үйге келген қонақтарды жақтырмаған 
болуы керек, әйтеуір туыстың бәрі бізге 

тоқтаттым» дегені рас енді. Жазуын тоқ-
татқан кездер әкемнің �мірінде ең қиын 
шақтың бірі болып еді. 9зі – жазушы, 
бірақ жазуға мүмкіндігі болмаған соң, 
�мірі драмаға толы болады ғой. Содан 
кейін, шынында да ештеңе жазбады. С�з 
үстінде әкемнен «Неге жазып шығармай-
сыз?» деп сұрағанымда, жаңағыдай �тірік 
жаза алмайтынын, басқалардың одан 
жалған дүние күтетінін айтқан болатын. 
«Сонда мүлде жазбайсыз ба?» деп қайта 
сұрағанымда, аз-маз қалам түртіп, біршама 
дүниелер жазса да, оларды шығармайтынын 
айтқаны есімде... Қазір ол қолжазбалары 
қалды ма, қалмады ма, оны екінші отбасы-
нан сұрау керек шығар, �зім білмеген 
соң нақты жауап бере алмаймын. 

– Рымғали Нұрғалиев, Мұзафар %лім-
баев, Сайын Мұратбековтің естеліктерінен 
жазушының *мірі мен шығармашылығы 
туралы біраз деректерге к*зіміз түсті. 
К*біне қай жазушылармен бірге жүретін, 
сүйіп оқитын жазушылары кім? 

– �кемнің жақын жолдастарының 
қатарында С.Шаймерденов, С.Қирабаев, 
С.Бердіқұлов, С.Байжанов, Т.Ахтанов, 
А.Ме йірбеков, А.Сүлейменов болды. 
Бұ лар туралы кішкентай кезімнен бері 
білемін. �кем немересіне Тахауи 
Ахтановтың есімін берген болатын. 
Немересі Тахауи Соқпақбаев қазір үлкен 
азамат болды. Ауылдағы ең жақын досының 
бірі А.Мейірбеков болған, ол да жазушы 
еді. �кемнің Алматыдағы үйі Желтоқсан 
к�шесінде орналасты. 9зі пәтердің бірінші 
қабатында тұрған, ал екінші қабатында 
Асқар Сүлейменовтың үйі бар еді. Екеуі 
жақын араласатын. Сондықтан жолдасы 
болды деп осы кісілерді айта аламын. Ол 
уақыттарда үлкен жазушылардың барлығы 
бір-бірін танитын еді, дегенмен әкемнің 
жақын жолдастары к�п болды деп айта 
алмаймын. 

Жазушының да сүйіп оқитын шығар-
малары болады. �кемнің сүйіп оқитын 
жазушылары �те к�п. Сондай бір жазушы-
лардың ішінен Марк Твенді үлгі тұтты 
деп ойлаймын. Оның шығармаларын 
қатты жақсы к�рді, маған да оқытқан. 
�кемнің жазған еңбектеріне қарасам, 
с т и л і  ж а ғ ы н а н  М а р к  Тв е н н і ң 
туындыларына ұқсайды екен. Сондықтан 
әкемнің осы жазушыны үлгі тұтқанын 
анық айта аламын.

9зім де кішкентай кезімнен бастап 
қолымнан кітап тастамайтын бала болып 
�стім. Дастархан басында отырсам да, 
ұйқыға жатар алдында да алдымда кітап 
тұратын. Маған әкем Джек Лондон, 
Роман Роллан, Чарльз Диккенс, орыстың 
классиктерін, А.Пушкиннің, Л.Толстой-
дың, шетелдің атақты жазушыларының 
шығармаларын оқытты. Соның арқасында 
кітапқұмар болып �стім. Олардың рұқсатын 
алмай, бір кітапты оқысам, екіншісін 
сұрап оқи беретін едім. Мектепте жүргенде 
Мопассанның, Эмиль Золяның шығар-
маларын оқыдым.

– Ұлттық арна «16 жасар чемпион» 
туралы сериал түсірейін деп жатыр. Одан 
б*лек, жазушының к*ркем шығармалары 
фильмге арқау болмады ма?

– Қай кітаптары, қай шығармалары 
кино болып түсірілгенін білесіңдер. 
Олардың ішінен «Менің атым Қожаны» 
бірінші кезекте айтып �тсек болады. 
«Балалық шаққа саяхат» та фильм болып 
шықты. Бірақ неге екенін білмеймін, 
оны �те сирек к�рсетеді. 

Ұлттық арнаның «16 жасар чемпион» 
туралы фильм түсірейін деп жатқанын 
мен де есіттім. Бірақ олар менімен әлі 

шындықты
æàçäû

ШЫҒАРМАЛАРЫНДА ТЕК

шығармасында қазақ ауылының сол 
кездегі жай-күйі мен халықтың тұрмысы 
еш бір бояусыз, қоспасыз, ауылдың дәл 
шынайы к�рінісін келістіріп жазды. 9з 
уақытында бұл повестің жарыққа шығуына 
қатаң тыйым салынған болатын, мүмкін 
қазақ халқының тұрмысын нашар етіп 
к�рсет кеннен шығар, кім білсін? Ол 
кез дегі идео логия деген мықты еді ғой. 
Бұл кітап жазылғаннан кейін осы се-
бептермен шықпай қалды. �кем Мәскеуге 
кеткенде осы шығармасын �зімен бірге 
алып кеткен. «Менің атым Қожа» повесін 
оқыған орыс жазушыларының бәрі 
таңғалып, мақтап, керемет жазылған 
дүние деп баға берген екен. 

Мәскеудің сол кездегі үлкен әрі Кеңес 
Ода ғына әйгілі «Детская литература» 
деген баспасынан «Менің атым Қожа» 
ал  ғаш рет басылып шықты. �кем инсти-
тутта оқып жүрген кезде �зіне сабақ 
бер  ген, әлде институтқа жиі келіп жүрді 
ме, әйтеуір атақты Луи Арагон деген 
фран цуз жазушысы болыпты. Сол жазушы 
«Ме нің атым Қожаны» қалай оқығанын 
біл меймін, мүмкін біреу аударып берген 
шығар, әкемнің аталған осы шығармасын 

«Менің атым Қожаның» не үшін бұлай 
атау мен шыққанын әкемнің �зінен 
сұрамаппын, кейінірек анамнан сұрап 
едім, ол айтып берді. Айтуынша, қазақ 
аңыздарындағы әйгілі Қожанасыр кейіп-
керінен шыққан болуы керек. «9зің 
Қо жа насырды танисың ғой, ол – �те 
ақылды, қулығы да бар кейіпкер». Анамның 
айтқаны бойынша, сондай керемет 
қызық ты типаждан Қожаның бейнесі 
туған.

– «Менің атым Қожа» фильмінің 
жарық қа шығуына сеп болған – к*рнекті 
жазушы Тахауи Ахтанов екені белгілі. 
Тіпті, екі «қырсықты», яғни Абдолла 
Қарсақбаев пен әкеңізді кей «жағдайларда» 
«достас тыруға» дәнекер болған да сол кісі 
деп ес тідік. Жалпы, фильм қалай түсірілді?

– Фильм «Қазақфильмде» түсірілді. 
Повесті �те талантты жазушы жазған 
болса, оқиға желісімен түсірілген киноны 
талантты режиссер Абдолла Қарсақбаев 
к�рерменге ұсынған. Екі бірдей талантты 
кісілердің еңбегінің бір арнаға түйісуі 
осындай шедеврдің дүниеге келуіне ықпал 
етті. 9з уақытында Канн фестивалінде 
жүлдеге ие болған кинодан соң, оның 

к�й лектері мен аяқкиімін киіп алып, 
билеп, үнемі тақпақ айтып жүреді» деген 
шығар мүмкін, кім білсін? Киностудияға 
келген соң суретке түсіріп, тақпақтарымды 
тыңдады да, �здері хабарласатынын айтты. 
Бір-екі апта �тті, жым-жырт. Хабар 
келмеді. Шыдамым жетпей, әкеме �зім 
хабарласып, болған жайтты басынан 
бастап айтып бердім. Оны әкем тыңдап 
болып, «керек адам �здері шақырып 
алады, оған уайымдама» деп айтқан 
болатын. С�йтіп, мен киноға түсе алмай 
қалдым. Кино жарық қа шыққан соң, 
оны к�руге бардым. Сондағы Жанардың 
р�лін сомдаған қызды к�ріп, �зім сондай 
сүйсіндім. Оның р�лін де, шеберлігін де 
ұнатпауға болмайды, әрине. Ол маған 
қарағанда нәзік, біршама жас кіші еді. 
�кемнің кітапта сипаттап жазған 
образынан аумай қалғандай, режиссер 
тура сондай сипаттағы актрисаны дәл 
тапты. Жанардың р�лін алып шыққан 
Гүлнар Құрабаеваның талантына қарап, 
�зімнің бұл р�лді ойнауға шеберлігім 
жет пес еді деп іштей мойындадым. Кино 
маған қатты ұнады, қазақты дүниежүзіне 
танытқан шедевр болып шықты.

�кем мені тек театрға ғана емес, Мәс кеу дің 
түрлі саябақтарына алып барып жүрді. Біз 

«Тверской бульвар» деп аталатын к"шеде тұрдық. 
Қыстыгүні әкем дәл осы к"ше бойымен шанаға 

отырғызып алып, мұз үстімен сырғанататыны әлі 
есімде. Ал жаз шығысымен екі д"ңгелекті 

велосипед сатып алып келді. Сол кезде тұңғыш 
рет велосипед тептім, оны да әкем үйретті. 

жиірек келетін. Сол кісілердің к�бін 
білемін, бірақ қазір олар ортамызда жоқ, 
�мірден �ткен. 9зімнің кейбір замандас-
тарым бар араласып, іздеп отыратын. 
Басқа туыстар бар ғой, дегенмен қазір 
ауылға барып жүргенім жоқ. Ауылға мен 
іздеп баратын, не болмаса мені іздеп 
келетіндер де азайған. Үлкен кісілерден 
қазір ешкім қалмаған болу керек. Олардың 
немерелері, ұрпақтары бар, бірақ олармен 
қарым-қатынасымыз жоқ. 

– Қаламынан туған әр туындыны оқы-
ғанда *з уақытының ерекше сәтін к*рсетіп 
тұрғандай болады. Бірақ «@лгендер қайтып 
келмейді» кітабынан соң, «Жазғым-ақ 
келеді. Бірақ ақиқатты айттырмайды. 
@тірікті жазғым келмейді» деген екен. Бұл 
уақытта шығармашылық ісін біржолата 
тоқтатты деуге бола ма?

– Иә, бұл сұрақтың жауабын �здеріңіз 
де біліп отырсыздар. �кемнің біраз жыл 
бойы ештеңе жазбай кеткені рас. Оған 
се беп осы ғой. �кем бұл туралы маған 
да айтқан, жолдастары да жақсы біледі. 
Мен де �тірік жаза алмаймын. Менің 
әкем қаншама шығармалар, кітап жазды. 
Бәрі �з �мірінен алынған жағдайлар. 
Ойдан шығарып жазып к�рмеген. Білімге, 
кітапқа құштар болатын.

«Шындықты қалай к�рсетіп жазғым 
келсе де, оны маған жазғызбайды. Жазсам 
да шындық к�ріністері келтірілген кітап-
тарымды шығармайды. Сондықтан жазуды 

хабарласқан да жоқ. Онысын білмеймін. 
Сондықтан әкемнің талай кітаптары 
кино болып түсірілуге лайықты деп 
ойлаймын. Түсірілетін киноның әрқайсысы 
�те әсерлі фильм болып шығатынына 
сенемін. Жал пы, әкемнің қаламынан 
туған әр шы ғар масын, кітаптарын 
кәдімгідей да йын сценарий деуге болады. 
Егер талантты режиссер болса, шығармалар 
желісімен бірнеше керемет кинотуынды 
түсіруге болады. 

– %кеңіз туралы деректі фильм түсірілген 
бе? Ол кісінің жазбаларының бәрі кітап 
боп жарық к*рді ме?

– �кем туралы деректі фильм түсіріл-
меген болуы керек. Бұған дейін де кино 
түсірілді дегенді естігенім жоқ. Бірақ бір 
білетінім, архивтерде әкем туралы деректі 
хроникалар жоқ деп естігем. Маған бір 
зерттеушілер «�кінішке қарай, атамыздың 
деректеріне сүйеніп, кино түсірілгенін 
к�ргеніміз жоқ» деп еді. Болса да, 
Қазақстанның кинохроникасында аз 
ғана бар шығар. Оны тағы да іздеп отыру 
керек. Онымен іздеп жұмыс істемегені 
болмаса, әкеме арнап деректі фильм 
түсірген ешкім жоқ. Мүмкін биыл біреудің 
есіне түсіп, сұранып келіп тұрса, жақсы 
болар еді деп ойлаймын. 

– %ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Сымбат БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Балалар 
әдебиетіне 

ерекше сыр-сипат пен 
�згеше �рнек алып келген 
Бердібек Со�па�баевты" 

туындылары – �аза� әдебиетіндегі тек 
шынды��а негізделіп, еш бояусыз 

жазыл&ан е"бектерді" �атарында. Б'гінде 
жазушыны" есімі «Мені" атым �ожамен» �атар 

ж'ретіні барша&а белгілі. Шо�ты&ы биік �аламгер 
туындыларында �зі �мір с'рген заманны" 

шынайы келбетін суреттеп, к�ргенін к�ркем 
жеткізген, о�и&ада&ы кейіпкерлерге жан бітіріп 

жазды. Биыл Бердібек Со�па�баевты" 
100 жылды&ы ЮНЕСКО де"гейінде аталып 
�тпек. Елімізді" руханиятында �шпес м;ра 

�алдыр&ан �аламгерді" со�па�ты 
�мірінен біраз деректерді білу 'шін 

�аламгерді" �ызы Самал 
Со�па�баевамен 

ә"гімелестік. 



Мен меншікті тілшілер блімінің мең-
герушісі болдым. «Тілшілер қосыны» деп 
аталды. Мақсатым – облыстан тіл шілер 
табу еді. �зіме берілген тапсырма бо-
йынша Ұлттық кітапханаға барып, об-
лыстық газеттердің бәрін шолдым. Мақа-
ласы жиі шыққан журналистерді қарап, 
қай тақы рып қа қалай жазатындарын 
байқадым. #уелі әрқайсысының сырты-
нан біліп зерттедім. «Жас Алаштың», 
әсіресе «Еге мен Қазақстанның» облыс-
тағы меншікті тілшілеріне хабарласып, 
осындай жаңа басылымның ашылғалы 
жат қанын айтып, олардан алғашқы тұрақ-
ты кадрлар табыл ғанша атсалысатындарын 
сұрап, әрқайсы сына тініш жасап шық-
тым. Сол кездегі әріптестердің барлығына 
үлкен алғыс айтамын. Себебі қазақтың 
тағы да бір басылымы шығып жатқанына 
бәрі қуанды. Айқын есімді журналист 
«газет менің атым да екен» тіпті мәз болды. 
Содан кей бір басылымның облыстағы 
меншікті тілшілері бүркеншік атпен ма-
қалалар жазып тұрды. Осылайша, жазып 
жүрген бір тілшінің былай деп айтқаны 
бар: «AIQYN-да алатын қаламақым зім 
жұмыс істеп жатқан қызметім мен сондағы 
қала мақымды қосқаннан да жоғары». 
AIQYN-ның жалақысы да, қаламақысы 
да те жоғары болды.

Облыстық тілшілерді іріктеп, жинау 
басталғанда, алғашқылардың қатарында 
бір-екі ай жұмыс істегендер де болды, 
сынақтан те алмай 4-5 айдан кейін қайта 
келгендер де болды. Біздің талапқа сай 
келген журналистердің бәрі мықты жұмыс 
істеген. Атап айтсам, Қостанайдан марқұм 
Тұрсын-Мәмет Нүсіпханұлы, Түркістан 
облысынан марқұм Мұхтар Наушабай, 
Жамбыл облысынан марқұм Мұқан #біл-
қайыр, кейін олардың орнына келген 
Атыраудан Тұрсын Қалимова, Ақтаудан 
Тельман Бейсен, Павлодардан Бейбіт 
Бжен, Қызылордадан Нұрбек #миша, 
Солтүстік Қазақстаннан Гүлмира Сәуле-
бекова, Ақтбеден Асқар Ақтілеу, Алтынай 
Сағындықова, Қарағандыдан Қамбар 
Ахмет сияқты  журналистер тұрақты жұ-
мыс істеді. Олар берілген тапсырманы 
жыл дам орындайтын. Кейде ақпаратты 
телевизияның журналистерінен бұрын 
беретін едік. 

AIQYN алғашқы кезде ақпараттық си-
пат тағы басылым болды, кейіннен барлық 
тақырыпты қозғайтын басылымға айнал-
ды. #сіресе, ірі-ірі сараптамалар жазылып, 
мықты мамандар, экономистер тартылды. 
Ақпараттарын ақиқи әрі жылдам жеткізуі-
нің арқасында оқырам нның жүрегіне жол 
тапты десек болады. «Айқын» мық ты басы-
лымдардың бірі болды әрі тира жы да кп 
еді. #рине, басылымды мықты ететін – 
оның кадр лары. AIQYN-ға сайдың та-
сындай журна лис тер жиналды. Алғаш қы 
кездегі облыс тық және меншікті тілші-
лердің кбі қазір жақсы қызметте. AIQYN 
біз үшін үл кен мектеп болды деп здері де 
мойын дай ды. Газет сол кездегі жақсы 
жаңа лықтың да, игі жақсылықтың да жар-
шысы болды ғой. Сынайтын нәрсесінің 
зін тапқырлықпен, кркем тілмен жет-
кізген. Соның негізінде тәуел сіз еліміздің 
торы берік, нығыз болуы жолында не 
атқарылуы тиіс деген сынды сараптамалық, 
салыстырмалы материал дар жиі шығып 
тұратын. Басылымға деген пікірлер де те 
кп болды. Ризашылық біл діріп жатқан 
оқырмандар тарапынан белгілі бір мәселе 
тңірегінде ұсыныстар келетін. 

Менің таңғалатыным, түн ішінде мен-
шікті тілшілерге хабарласып, тапсырма 
бере қалсақ, ешбір сылтаусыз сол мезетте 
берілген тапсырманы орындауға шұғыл 
кірісіп кететін еді. Одан блек, нұсқаулар, 
басшылықтан тапсырмалар күтіп отыр-
май, здерінің ктергісі келетін мәселесін 
айтып, ұсыныстарын айтып отырған. Осы 
тұста айтып ткім кететіні – Тұрсын Қа-
лимо ваның тынымсыз еңбегі Атыраудағы 
әуежайды әйгілі батыр қызымыздың есі-
мімен атауы, сол жақта ескерткіш ашы-

луына бірден-бір түрткі болған. Бұл игі 
жұмыстар журналистің бастамашыл топ 
құрып, бастаған ісін аяғына дейін жеткізу 
жолында тынбай, тынымсыз еңбегінің 
арқасында іске асты деп айтуға толық не-
гіз бар. Біздің әрбір журналист зінің 
жүр ген жерінде осындай ел үшін атқа-
рылатын келелі істердің басы-қасында 
жүрді. Олар ешқашан тартынбады, жаңа-
лықтың жақ сысын да, болып жатқан 
кемшіліктерді де крсетуде алдарына жан 
салдырмады. Сол кездегі тілшілердің 
әрқайсысын «ба лам», «бауырым» сияқты 
кретінмін. Журналист ретінде де, адам 
ретінде де ғажап жандар болды. Оларды 
қалай мақтасақ та, олармен қалай мақ-
тансақ та соған татитын жур налистер. 

Жалпы, «Айқын» сүттей ұйыған әдемі 
орта болды. Мысалы, әрқайсысының 
туған күндерімізді атап ттік. Оған траға-
мыз арнайы құттықтауын жолдайды не-
месе бәріміз жиналып туған күндерді атап 
тетін болдық. Қысқасы, бір үйдің бала-
сындай ғұмыр кештік. Сол сәттер әлі 
күн ге кз алдымда, еске түскенде жаныма 
нұр құйылады. 

AIQYN Алматыдан Астанаға кшкен 
кезде мен зейнетке шығып кеттім. Сонда 
да кңілім құлазып, жабырқап, «тркінім» 
басқа бір мемлекетке кшіп кеткендей 
әсерде қалдым. Себебі газет Алматыда 
болған кезде жиі барып, журналистерімен 
крісіп кететін едім. Соның зі бір ғани-
бет болатын. Алыстап кеткен кезде қимас-
тық па, сағыныш па, сондай бір сезім әлі 
күнге менің жүрегімде. AIQYN-ға деген 
сағы ны шым да, құрметім де жоғары. Мен 
теле визия саласында 22 жыл жұмыс істе-
гем. Ал AIQYN-да 14 жыл жұмыс істедім. 
Сон да AIQYN мірімнің әдемі бір кезең-
деріне айналды. #сіресе, меншікті тіл-
шілердің әрқайсысы жеке бір ірі тұлға. 

Жамбыл, Түркістан облыстарынан 
жұмыс істеген марқұм Мұқан #білқайыр 
мен Мұхтар Наушабайдың жұмыстары 
ерекше-тұғын. Бір күні Мұқан хабарласты. 
«Сіз ақталдың қайда сетінін білесіз бе?» 
– дейді. «Жоқ», – десем, «Қаратаудың 
ба  сында седі екен», – деп еді. Сонда 
сирек сетін, қызыл кітапқа енген тал 
Қаратау дың шыңында сетінін айтып 
отыр. Еш кімде жоқ жаңалықтарды газетке 
ұсын  ғанда, газеттің оқырмандары таңға-
лып жататын. Жамбылдан #бден, Оң-
түстіктен Мұхтардан кейін жалғастырған 
жігіттер де бұрынғы меншікті тілшілердің 
қызметі сияқты жұмысын үлкен жауап-
кершілікпен атқарған. 

Алматы облысындағы меншікті тілші-
міз Болат Абаған – материалын жылдам 
әрі шапшаң ұсынатын бірден-бір жур-
налист. Бір тапсырманы Болатқа айтсам, 
«жарайды» дейді де, жарты сағатта сол 
материал қолымызда болады. Болат біздің 
осы тапсырманы тапсыратынымызды 
қайдан біледі деп, мен кейде таңғалатын-
мын. Аймақтағы журналистер айналада 
болып жатқан жаңалықтарды қалт жі бер-
мей, қадағалап, ұсынуға дайындап отыра-
тын секілді. Бірақ редакциядан тапсырма 
берілсе, кез келген меншікті тілші мате-
риа лын кешіктірмейтін, материал кеші гіп, 
уақытында шықпай қалды деген бол ған 
емес. Тіпті, ойлағаннан да тез жететін.  

Біздегі ең бір жақсы нәрсе, «Литер-
Медианың» бір жылдығында бар лық 
меншікті тілшілерді шақырып алып, 
кездесулер мен әңгімелесулер тті. Одан 
блек, журналистерді әр жыл тоқ сынында 
бір рет шақырып, редакцияның жұмы-
сымен, алдағы жоспарлармен таныс-
тырып отыратын едік. Мұндай жиындар 
бас редактор Серік Жанболаттың кабине-
тінде тетін. Осындай пікір алмасудан 
әріптестеріміз, облыстағы меншікті тіл-
ші леріміз тың серпін алып қайтқаны рас 
ол кезде. Сондықтан аймақтағы тіл шілер 
де редакциядағы жаңалықтардан хабардар 
болып отыратын. Мұның бәрі журналис-
терге айрықша кңіл күй сый лағаны 
анық.

«Жігітке жеті 	нер де аз» дейді 
�аза�. Б�л бізді� кейіпкеріміз 
�ылыш бек ��рмантегіне арналып 
айтыл�андай. �ара�андыда оны 
а�аш тан т�йін т�йген шебер деп 
та ны �анымен, оны� бесаспап 
екенін біле бермейді. 

БАЛАЛАРДЫ 
�НЕРГЕ ЖЕТЕЛЕГЕН

Қылышбек Жұматұлы бүгінде Қара-
ғанды қаласындағы Майқұдық Мә-
дениет үйінде «Атамұра» ұлттық қолнер 
орта лығында балаларды ағаш пен те-
мірден қазақтың кнеден келе жатқан 
бұйым дарын жасауға баулуда.

2022 жылы ашылған бұл орталыққа 
Қылышбек бірден келген жоқ. Оның 
алдында бірнеше таңдау болған.

 – Елордада ткен «Экспо – 2017» 
крмесінде күміс медаль алдым. Ол жер-
де ұлттық нерді ұлықтадым. Негізінде 
кр меге кне жәдігерлерді дайындап, ел 
наза рына қойдым. Сол уақытта ұлттық 
қолнер орталықтарын ашу туралы 
айтылды. Ма ған министрлік тарапынан 
бірнеше ұсыныс түсті. Туған жерім де 
жібергісі келмеді. Оңтүстіктен де шақыр-
ту алдым. Дегенмен мен Қарағандыны 
таңдадым. Осында келіп шәкірттер 
тәрбиелеп жатыр мын, – дейді шебер.

Алғашында алпысқа жуық бала 
келіп, іріктеліп 20 бала қалған. Алыс-
жақыннан ат арылтып шәкірт болғысы 
келгендер саны артқан. 600 шақырымды 
артқа тастап Ұлытаудан да Серік, Ерғазы 
деген екі жігіт Қылышбектей шеберден 
тәлім алған.

 – Екеуі де алғыр, ұғымтал. Ұлытау 
жақтан әжелерімен келіп, пәтер жалдап 
жатып, қолнер шебері атанып кетті. 
Қа лай ырза болмайсың?! Енді екеуі з 
ауылдарында қолнер шеберханасын 
ашпақ болып, ұста жабдықтарын сатып 
алған деп естідім. Қалай ырза болмай-
сың?! – дейді Қылышбек Жұматұлы.

Ал қалған балалар Қарағанды қала-
сынан ғана емес, Абай, Саран шаһарла-
ры нан да келіп сандық, кебеже, ожау, 
астабақ, ат әбзелдері, домбыра жасаумен 
қатар, жүзік, сақина, сырға, шолпы, 
салпыншақ соғу ісін де біртіндеп меңгеру 
үстінде.

ТОЗҒАН АСПАПТАРДЫ 
Ж�НДЕЙДІ

Қылышбектің тағы бір қыры бар. Қо-
лынан келген жақсылығын жар сал май-
ақ істей береді. Жұмыс орнына бар  ғанда 
үстел үстінде бірнеше домбыра жат ты, 
ескі, тек қаңқасы қалған. Солар дың бәрін 
жн деп, ескірген тұстарын жаңалап, қол-
дануға қайта жарамды еткен. 

– Былтыр 23 желтоқсан күні қоқыс-
тан тауып алдым. Сол домбыраны Май-
құдық Мәдениет үйіндегі «Атамұра» 
қолданбалы қолнер үйірмесінің жетек-
шісі, қазақ кне ағаш шебері Қылышбек 
Құрманов бауырыма жндету үшін 
апарып бергенмін. 9 қаңтар күні «Дом-
быраңыз дайын» деге сін барып едім, 
жндеп, күйлеп қойған дом быраны 
қолыма табыс етті. Домбыра ның күм-
бірлеген даусын естіп, алғысымды ай-
тып, батамды беріп үйге келдім, – дейді 
Қарағанды тұрғыны Сәкен Келдібаев.

Бұл Қылышбектің алдына тек дом-
бы раны жндету үшін келеді деген сз 
емес. Анығында, ескі дүниелердің бәрін 
бұрын ғы қалпына келтіреді. 

Ат әбзелдері, оның бір дүниесі ерто-
қымның бірнешеуін «атамнан қалған 
мұра еді» деп алып келген жан дардың, 
жап-жаңа болып тұрған затты кргендегі 
таңданысы да ол үшін бір алғыс.

ҰСТАЛЫҚ – К�НЕДЕН 
КЕЛЕ ЖАТҚАН КИЕЛІ К�СІП
Шынымен де, қарағандылықтар 

Қылышбекті тек ағаштан түйін түйген 
шебер деп қана біледі. Бірақ ол ұста да.

Қылышбек – Баянауыл ңірінің 
тумасы. Оған бұл нер бабасы, зама-

нында Арқа атырабына аты жайылған 
ұста Құлмағанбет Байбақыұлынан 
(1827-1893 жж.) дарыған. Құлмағанбет 
ұста 1883 жылы Омбы қаласында кр-
меге шыққанда оны Буланже деген 
француз фотографы шырт еткізіп, 
суретке басып алған да екен. Соның 
кшірмесі де қолында. Суреттің жа-
нында бойтұмарындай болып, қымыз 
құятын ожау ілініп тұр.

– Бұл қымыз ожау қайыңның тамы-
рынан (безінен) ойып жасалған. Қа-
зақтың қолнерін Еуропаға алғаш та ныс-
тырған темір ұста, зергер, ағаш шебері, 
рімші, ерші, атақты ұста Құлмағанбет 
Байба қыұлы бабамыздың з қолымен 
жасалған кп жәдігерлерінің бірі, 1995 
жылы осы ожаудың кшірмесін жасап, 
ақша беріп, Омбы музейінің жұмыс-
керлерінен алдық. Ол жерде әлі кп заты 
тұр. Ер тоқымы, жүк аяқ, ас адал, ағаш 
тсек, ыдыс-аяқта ры, оюуланған он екі 
қанатты киіз үйі, зергерлік бұйымда рын 
қайтармады. Бұл кненің кзі бабамыздан 
қалған құн жетпес мұрасы, 140 жылдан 
асқан, біраз жарылған жерле рін жн-
деп, осы ожауды бойтұмардай іліп 
қойдым, – дейді ұста Қылышбек.

Баянауылда ұстахана бар, бабалары-
нан мұра болып қалған.

– Былтыр қайта жнге келтірдім. 
Крікке арнап Түркиядан қалың был-
ғарыны 500 мың теңге жұмсап алдырдым. 

Ондай затты Қазақстаннан таба ал-
майсыз. Сол былғарымен қаптап, крікті 
баяғы қалпына әкелдім. Биыл барып 
іске қоса мын. Содан кейін ас береміз. 
Ұсталықты сағынып жүрмін, – дейді 
Қылышбек.

ҚЫЛЫШБЕК ҚОЛ�НЕРГЕ 
ҚАЛАЙ КЕЛДІ?

Қылышбек басында зі туған ауданда 
етікші болып қызметке орналасады, 
кейін ағаш ңдеуге кңілі ауады. 33 жа-
сынан бастап ағаштан түрлі заттар жа-
саумен айналысып келеді.

– Осыдан шамамен 30 жыл бұрын 
Мәшһүр Жүсіп Кпейұлының 135 жыл-
дығына орай облыс бойынша шеберлер 
арасында байқау тетінін естідім. �зімді 
шыңдап әрі сынап крейін деп осы 
сайысқа қатысып, бас жүлдеге ие бол-
дым. Кейін бір жарым ай дайындалып, 
қазақ құрылтайына барып келдім. Кел-
генімде сол кезде аймақ басшысы болған 
Ғалым жан Жақиянов мені зор қуа-
нышпен қарсы алды. �неріңді одан әрі 
шыңда деген мақсатта Баянауылда бос 
тұрған сегіз жылдық мектептің ғима-
ратынан маған орын берді. �кінішке 
қа рай, белгісіз жағдайда іштегі құрал-
саймандарым, жасаған барлық затым 
жанып кетті. Сол оқиғадан соң кп уа-

қыт қолнерге жақындамадым. Іштегі 
қалауымды тың дап, ауданнан Павлодар 
қаласына келіп, жиһаз жасаумен айна-
лыстым. Қала ор талығынан бір блмені 
жалға алып, қайта ағаш ңдеу ісіне 
кштім. Содан бері қолнерден қол 
үзген емеспін, – дейді ол.

ҰЛТТЫҚ 
ОРТАЛЫҚТАР АШЫЛСА...

«Басты арманым баю емес. Керісін-
ше, зімнің артымнан менен асқан шә-
кірттерді тәрбиелеу», – дейді Қылышбек. 

– Бір жылы Қытайға бардым. Бір 
қала сынан қазақтар салған үшқабатты 
киіз үй пішінінде салынған ғимаратқа 
бас сұқтық. Ішінде ұлттық нердің жеті 
атасы бар. Ұстахана, ұлттық киім тіге-
тіндер блмесі, қолнершілер бұрышы. 
Біреулер темір қыздырып, тске салып 
ұрып жатса, бірі қайыс тіліп жатыр, енді 
бірі ою ойып әлек. Қызығып кеттім. 
Шіркін-ай, бізде де осы лай ұлттық 
құндылықты дәріптейтін ғима раттар 
салынса ғой, – деп арманын айтты 
Қылышбек Құрмантегі. 

Иә, нағыз шебердің қолынан шық-
қан астабақтан ас ішкенге не жетсін?! 
Қылыш бек те: «Негізінен, қазір саты-
лымда жүрген астабақтарды жай ағаштан 
жасай салады. Ол астың дәмін бұзады. 
#р ыдысты жасар да ағашты арнайылап 
алдырамын. Маған тапсырыс Қазақстан-

ның әр қиы рынан түсу себебі де содан 
болса керек», – дейді.

Арман орындалып, Қазақстанның әр 
қаласында ұлттық құндылықты дәріп-
тейтін ғимараттар соғылса, Қылышбек 
ағамыз сол жерлерде еңбек ететін шебер-
лерді дайындап беруге әзір...

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы
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AIQYNAIQYN
өмірімнің бір 

бөлшегіне айналды

ҚОРҒАУШЫСЫҚОРҒАУШЫСЫ
Ұлбосын АЙТӨЛЕН, 

«Құрмет» орденінің иегері:

«Литер-Медианы�» ��рамында�ы AIQYN 
және «Литер» – орыс және �аза� тілде-
рінде шы �атын �ос газет. Ал�аш 
ба сы лып шы��ан т�старында 
рес  публи када�ы жа�а фор мат-
та �ы басы лым болды. Сол кез-
дегі «Ли тер-Медианы�» прези-
денті Ерлан Бекхожин сырттан 
ди зай нер ша�ырып, газетті� 
ди зай нымен бір айдай ар-
найы ж�мыс істеді. 2004 жыл-
 ды� а�пан айынан бастап бас редактор Серік Жанболат кадрлар жинай 
бастады. Ал�аш�ы б�йры�тар шы�ып, жа�а стильдегі кабинеттер берілді. 
Барлы� журналистер бір каби нетте отыратын. 9р�айсысыны� алдында бір-
бір компьютер. Еш�айсысыны� жан-жа��а �арау�а шамасы жо�. Бәріне 
арнайы тапсырма берілген. Есіктен кіріп келген адам�а компьютерден бас 
алмай отыр�андар жіпке тізілген тор�айлар секілді к	рінетін. Б�л сондай әдемі 
к	рініс еді. Кейбір журналистер т�скі уа�ытта тама�тану�а да шы�пайтын. 
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ЙТӨЛЕН,
ң иегері:

мында�ы AIQYN
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НЕЙРОМЕДИАТОРЛАР –
МІНЕЗ-ҚҰЛЫҚ НЕГІЗІ 

ЕЛІНІҢ БАҒЫН АШУҒА 
ҚЫЗМЕТ ЖАСАҒАН ТҰЛҒА 

ЖАСТАРДЫҢ ЖАРҚЫН ЖОБАСЫ 
�лыбритания универси-

теттерінде о�ы�ан �аза�-
стан ды� жастар инновация, 
мәдениет, �ылым және әлеу-
меттік �ызмет салаларында 
�з білімі мен тәжірибелерін 
�олданып, игі жобаларды 
�йым дастырып ж!р. Олар-
ды# е# !здіктері кеше �ткен 
Study UK Alumni Awards 2023-
24 бай�ауыны# финалында 
марапатталды. 

Қазақстандағы Британ кеңесі 
тұрақты түрде ұйымдастыратын 
бұл іс-шара елімізде т�ртінші жыл 
қатарынан жалғасып келеді. Биыл 
бұл беделді байқауға 43 үміткер 
қатысқан. 

«Мәдениет және шығарма-
шылық» санаты бойынша жеңім-
паз болып танылған түлек Камила 
Лұқпанова – бүгінде мәдениет 
және білім беру жобаларын 
басқару бойынша сарапшы. Ка-
миланың Алматы кітапханаларын 
жаңғырту ж�ніндегі идеясы іске 
асып, нәтижесінде еліміздің бар-
лық аймағындағы кітапхана-
лардың қайта құру процесіне негіз 
болды. Ол ауылдарда пайдалы 
кеңістіктер (қоғамдық орталық-
тар, жаңғыртылған кітапханалар) 
құруда маңызды р�л атқарады.

«Бизнес және инновация» 
санатында жеңімпаз атанған 
Гүлжан Қожабаева – «Қазақ-
стандағы тау-кен ісі саласындағы 
әйелдер» ұйымын құрып, әйел-
дердің тау-кен секторындағы 
р�лін арттыруда және Қазақстан-

ды әлемдік индустрия картасына 
енгізген Орталық Азиядағы ал-
ғаш қы адам. Алдағы уақытта Гүл-
жан ресурстарды әділ және эко-
логиялық тұрғыдан тиімді бас қа-
руға бағытталған жаһандық ба-
ғыт қа үлес қоса отырып, тұрақ ты 
тау-кен тәжірибесін насихат тау ды 
және табиғи ресурстар сек то рын-
дағы әйелдердің мүмкіндіктерін 
кеңейтуді жалғастыруға ниетті. 

«Ғылым және тұрақты даму» 
санаты бойынша жеңіске жеткен 
Еркеназ Жолымбаева – уран �н-
діру, мұнай және газ жобаларында 
тәжірибесі бар маман. Ол сарқыл-
ған және жаңа ұңғымалардан уран 
�ндіруді ұлғайтумен айналысатын 
KATCO уран �ндіруші компания-
сы ның ғылыми-зерттеу және тә-
жіри белік-конструкторлық жоба-
ларының менеджері. Еркеназ 
ядролық қауіпсіздік пен атом 

энергиясының маңызы туралы 
хабардарлықты арттыру арқылы 
елімізде атом стансасын құруды 
қолдауды жоспарлап отыр.

Ал «8леуметтік қызмет» сана-
т ы н ы ң  ж е ң і м п а з ы  Х а л и д а 
8жіғұлованың қоғамдық жұмысы 
балаларды қорлауға тыйым сала-
тын және барлық отандық мек-
тепте зорлық-зомбылыққа қарсы 
ішкі саясатты жүргізуге міндет-
тейтін заңнаманы қабылдауға 
не гіз болған. Халида Қазақстан-
дағы балалардың әл-ауқаты мен 
қорғалуы туралы тиімді заңдарды 
қабылдау үшін зерттеу және ақ-
параттық-насихаттау жұмыс-
тарын жалғастыруда.

8рбір финалиске сертификат 
табысталып, жеңімпаздар ерекше 
кубок пен кәсіби дамулары үшін 
2 000 фунт стерлинг к�леміндегі 
қаржылай грантқа ие болды.

Адам а�засында к�#іл 
к!йді бас�аратын дирижер 
бар. Ол тіпті адамны# о�у�а 
деген �абілетіне де жауапты. 
А�замызда�ы б�л биология-
лы� белсенді зат нейроме-
диа торлар деп аталады. 
Олар ды# �андай т!рлері бар 
және олар ды# жетіспеушілігі 
�андай ауру�а әкелуі м!мкін? 

Ми кез келген жағдайға тез 
бейімделеді. Мысалы, �ткен ға-
сырдың 1960 жылдарында аме ри-
калық психолог Мартин Се-
лигман «үйренген дәрменсіздік» 
атты құбылысты ашқан. Зерттеу 
барысында ол иттерге тәжірибе 
жасайды. Жануарлар екі бақылау 
тобына б�лініп, әртүрлі б�лмеге 
орналастырылады. 8р иттің 
еденіне әлсіз электр тогы түсетін 
жеке қорабы болады. Бірінші 
б�лмедегі иттер бокстан дұрыс 
нүкте тапса, босатылуы мүмкін. 
Оны басу арқылы олар бокстан 
кетуге мүмкіндік алды. Екінші 
б�л меде, керісінше, иттердің жә-
шіктері бірінші б�лмедегі иттер-
дің әрекетіне байланысты ашыл-
ды. Үшінші топта иттерді тоқ 
соқпаған. Тәжірибенің бірінші 
кезеңі бірінші б�лмедегі иттер тез 
қалпына келсе, екінші топтағы 
жануарлар апатияға ұшыраған.

Эксперименттің келесі ке-
зеңін де барлық ит еденде ток 
�тетін бір б�лмеге орналасты-
рылды. Жануарларға сол жерден 
шығуға мүмкіндік берілді. Ол 
үшін септумнан секіру керек. 
Бірінші және үшінші топтағы 
иттер тәжірибе талаптарын тез 
ұғып, әрекет етті. Ал екінші ит-
тер дің к�пшілігі алдымен жылап, 
содан кейін еденге жатып қалған. 
Зерттеудің бұл кезеңінде олар 
жанына батқан ауырсынуға назар 
аудармағанын к�руге болады.

Мартин Селигман экспери-
ментінен дәрменсіз халде адам 
�зіне ұнамайтын жағдайға да еті 
үйренетінін к�реміз. Яғни, �зін-
�зі басқару сезімі болмаса, серото-
нин дік нейрондар психикаға 
жағым сыз жайттарды да қалыпты 
етіп к�рсететіні белгілі болды. 
Соң ғы кезде сәнге айналған «ком-
форт зона» тіркесінің түпкі мәні 
осында.

Адам бойында осындай жа-
ғымды және жағымсыз сезімдері-
нің туындауында негізгі р�л ой-
найтын ол – нейромедиаторлар. 
Олардың негізгі қызметі — жүйке 
жасушаларына белгі беру. Яғни, 
жүйке жүйесі ішінде �зара бай-
ланысатын заттар. Бір нейрон осы 
арқылы басқа нейронға қажетті 
сигналдарды жібереді. Нейроме-
диаторлар ХХ ғасырдың басында 
ғана зерттеле бастады. Сол кезде 
ғалымдар нейрондардың бір-
бірімен қалай байланыса ты нын 
анықтауға тырысты. Мы салы, 

1906 жылы Сантьяго Рамон-и-
Кахал мен Камилло Гольджи 
жүйке жүйесі туралы зерттеуі үшін 
бір уақытта Нобель сыйлығын 
алған. Дегенмен ғалымдардың 
пікірлері қарама-қайшы болатын. 
Рамон-и-Кахал нейрондардың 
химиялық заттардың к�мегімен 
бір-біріне сигнал беретініне 
сенім ді болды. Ал Гольджи ней-
рон дар электр қуатымен байланы-
сады деген к�зқарасты ұсынды.

Биология ғылымдарының 
кандидаты Елена Белованың 
с�зінше, ХХ ғасырдың ортасында 
ғана нейромедиаторлар к�рінетін 
синапстың электронды фотосуре-
тін түсіруге мүмкіндік ашылған. 
Сол сәтте ғана нейрондардың к�п 
б�лігі бір-бірімен нейромедиа-
торлар арқылы байланысатыны 
анық талған. Ал электрлік синапс-
тардың сирек кездесетіні белгілі 
болған.

Синапс – екі нейрон арасын-
дағы немесе нейрон мен сигнал 
қабылдайтын эффекторлық жасу-
ша арасындағы байланыс орны.

Ғалымның айтуынша, нейро-
медиаторлар мен гормон айырма-
шылығы: гормон ішкі секреция 
бездерінде б�лінеді, ал нейроме-
диа торларды нейрондар б�ліп 
шығарады.

Кейбір нейромедиаторлардың 
ауытқушылығы депрессиядан 
эпилепсияға дейін әртүрлі ауру-
дың пайда болуына себепкер 
болады. Бұған қатысты ғалымдар 
түрлі пікір айтады. Дегенмен 
әзірге Паркинсон ауруы — бұл 
«дофамин» нейромедиаторының 
жетіспеушілігінен пайда болатын 
жалғыз ауру. Сонымен қатар 
аштық, шаршау, ұйқышылдық, 
сүйіспеншілік сезімі – мұның 
бәрі гипоталамуспен байла-
нысты. Мысалы, мотивацияға, 
оқуға және сүйіспеншілік сезім-
дерін оятуға да осы дофамин 
жауапты.

Сол секілді депрессия да мо-
ти вациялық механизмнің бұ-
зылуы нан туындайтын кесел. 
Елена Белованың айтуынша, адам 
�з ісінен ләззат алуды тоқтатқанда 
мидағы «мен жақсымын» деген 

сенім беретін эндорфин компо-
ненті �шеді. Эндорфин жетіспе-
ген де мотивация әлсіреп, адам �з 
�мірін сақтап қалу үшін күші мен 
энергиясы жетіспейтін жағдайға 
келеді.

Дегенмен қазір к�птеген 
жұмыс беруші аутизм, дислексия 
және басқа неврологиялық жағ-
дайлары бар адамдарды жұмысқа 
қабылдауға сескенеді. Шын 
мәнінде, мұндай ерекшелігі бар 
азаматтардың да �зге кандидаттар 
секілді күшті және әлсіз жақтары 
бар, керемет қабілеттері мен 
дамыған кәсіби дағдылары болуы 
мүмкін.

Бүгінде батыс елдерінде «ней-
роерекшелік» тұжырымдамасы 
танымал болып келеді. Бұл – жұ-
мыс берушілерге «нейродивер-
генттер» арасындағы таланттарды 
тануға, оларға ыңғайлы орта құ-
руға және нейродивергенттердің 
�здері табысты мансап жолдарын 
құруға к�мектесуге арналған 
бағыт. 

Neirodiversity – бұл нейроерек-
шелік немесе мидың әртүрлі па-
ра дигмада жұмыс істеуі деп 
аталады. Клиникалық психолог 
Гүлбаршын Қасымның с�зінше, 
бұл медициналық термин емес. 
Мұндай адамдар бұл әлемге �з-
геше к�збен қарайды. Яғни, олар 
анамнезінде дислексия, дис-
графия, даун синдромы, биполяр-
лық бұзылыстар, назар тапшылы-
ғы мен гиперактивтілік синдромы 
және аутистикалық спектрдің 
бұзылуы және т.б. интеллектінде 
бұзылыстары бар адамдар.

Дүниежүзілік Нейроерекшелік 
және жұмыспен қамту орталы-
ғының мәліметтері бойынша, 
нейродивергенттер арасындағы 
жұмыссыздардың саны мүмкіндігі 
шектеулі адамдар арасындағы 
жұмыссыздардан үш есе, ал ден-
саулық ерекшеліктері жоқ жұмыс-
сыздардан сегіз есе к�п. Дегенмен 
ғалымдар нейродивергентті адам-
дарда оларды басқалардан ерек-
шелейтін қабілетіне күш салып, 
ерекше жағдай жасауға кеңес 
береді.

Кәмила ЕРКІН

2024 жылды# 16 а�-
панында Астана �аласында

Л. Гумилев атында�ы Еу-
разиялы� �лтты� универ си-
тетінде мемлекет және �о -
�ам �айраткері Б. Сапар-
баев ты# саяси және мем ле-
кеттік �ызметіне арнал �ан 
«Бердібек Сапарбаев т�л-
�асы: да�дарыс-менед жер 
феномені» атты рес пуб -
ликалы� �ылыми-прак ти ка-
лы� конференция �теді.

Халықтың жақсы с�зі бар: 
«Таулар алыстаған сайын 
олардың асқар шыңы айбынды 
к�рінеді». Тау тұлғаға айналған 
адамдар да �мірден озып, ба-
қилық �мірге кеткен кезде 
олар дың бейнесі жүректен �ш-
пейді, к�з алдынан кетпейді. 
Сондай адамдардың бірі – 
елімізге белгілі мемлекет және 
қоғам қайраткері, ғалым, алты 
Алаштың біртуар азаматы 
Бердібек  Сапарбаев. 

Бердібек аға туралы к�п 
айтуға болады. Адамшылық, 
адамгершілік, ізгілік кез келген 
пенденің �міріндегі биік мұраты 
болса керек. К�п пенденің бірі 
болып �мір сүру бар да, нағыз 
адам болып �мір сүру тағы бар. 
Rкінішке қарай, пенделерге қа-
ра ғанда нағыз адамдардың саны 
тым аз. Бердібек Мәшбекұлы 
– пенделіктен �зін биік ұстап, 
адам гершіліктің биіктігіне жет-
кен тұлға еді. Ол үнемі қайнаған 
�мір дің ортасында жүрді. 
Премьер-Министрдің орын ба-
сары, министр, 5 облыстың 
әкімі – осындай еңбектің арқа-
сында үлкен абырой жинап, 
к�рнекті мемлекет және қоғам 
қайраткері, парасатты басшы, 
үлкен жүректі ұстаз ретінде 
елдің зор құрметіне ие болды.

Бердібек Мәшбекұлы Жам-
был облысын 2 жыл 2 ай бас қар-
ды. Артында жақсы із қалдырды. 

8нет бабаның Қазыбек биге 
берген батасында келесі с�здер 
бар:

«Балам, әкім деген с�зді 
ұмытпа:

«8» деген әміршіл болма, 
әділ бол,

«К» деген – кекшіл болма, 
к�пшіл бол,

«І» деген – іріткі салма, 
ізетті бол,

«М» деген – менмен болма, 
мейірбан бол».

8кімге қажетті осы қасиеттің 
барлығы Бердібек Мәшбекұлы-
ның бойында бар еді. Оны ха-
лық жақсы біледі.

Мен Бердібек Мәшбекұлын 
біздің Жамбыл облысына әкім 
болмай тұра, бұрыннан білетін-
мін. Кезінде мен ректор, Білім 
және ғылым министрінің орын-
ба сары болып, Бердібек Мәш-
бек ұлымен жұмыс барысында 
жиі  араластым, себебі  ол 
Пре мь ер-Министрдің орын ба-
са ры ретінде Үкіметте идео-
логия және әлеуметтік саланы 
басқарды. 

Облыс әкімі ретінде Сапар-
баевтың қандай �зге ерекшелігі 
болды?

Біріншіден, экономика ғы-
лымдарының докторы бол-
ғандықтан, оның аналитикалық 
ойлау қабілеті �те жоғары еді. 
8кімнің жұмысында кешенділік 

пен жүйелілікті жақсы к�ретін. 
Майда-шүйде мәселелермен ба-
сын қатырмай, аппараттың ал-
дында стратегиялық мақсат тар  ды 
нақты қоятын және олар ды орын-
дауға қоластындағы қыз мет  -
керлерді ұйымдастыра білетін.

Екіншіден, Бердібек Мәш-
бекұлы �зіне дейін Жамбыл 
облысын басқарған әріптесте-
ріне үлкен құрметпен қарайтын. 
Жиналыстарда: «Бұл жобаны 
Асқар Исабекұлы бастаған. Біз 
оны жалғастырамыз», – деп 
оты ратын. Rңірді басқарған 
тұл ға лардың арасындағы бай ла-
ныс пен сабақтастық осын-
дайдан басталады.

Үшіншіден, Сапарбаевтың 
�мір мектебінен к�птеген жас-
тар �тті. Бердібек Мәш бекұлы-
ның адамды тани білетін, �зінің 
бір «ішкі рентгенінен» �ткізетін 
қасиеті болған. Соның арқасын-
да мамандарды таңдап, оларға 
күрделі мақсаттардың орын-
далуын сеніп тапсыратын. Сол 
жастар бүгін әртүрлі аймақта 
басшылық қызметте нәтижелі 
еңбек етуде. 2020 жылы ақпан 
айында Қордай оқиғаларынан 
кейін Жамбыл облысына әкім 
болып тағайындалғанда Бер-
дібек Мәшбекұлы �з команда-
сымен келген жоқ. Rзімен біраз 
жыл қызмет істеген, �зі тәр-
биелеген Ержан Жылқыбаевты 
алып келді. Қалған облыс әкі-

мі нің орынбасарлары, басқарма 
бас шылары, аудан әкімдері 
жергілікті азаматтар болғанын 
жақсы білеміз.

Т�ртіншіден,  Бердібек 
Мәшбекұлы Жамбыл облысын-
да к�птеген әлеуметтік жобаны 
іске асырды. Мысалы, «Асарла-
тып үй салу», «Жомарт түлек», 
«Таразға тарту» сияқты жобалар 
халықтың �мір сапасын жақсар-
туда нақты нәтижелер берді.

Бесіншіден, Бердібек аға – 
шынайы достыққа ашық болған 
тұлға. Бірақ сатқын дық ты, екі-
жүзділікті, �тірік айт қанды ке-
шірмейтін. Мұндай «достарды» 
�зінің «ішкі тізімі нен» сызып 
тастайтын.

Ал Бердібек Мәшбекұлының 
ең негізгі қасиеті – қарапайым 
адамдарға жақын болды, халық-
пен бірге болды. Бердібек аға-
ның бұл қасиеті Қордай оқи-
ғалары, COVID-19 пандемия, 
Байзақ ауданындағы жарылыс, 
Қаңтар оқиғалары кезінде 
айқын к�рінді. Сондықтан да 
елде Сапарбаевты «кризис-
менеджер» деп атап кетті. 

Екі жылдың ішінде облы-
сымыздағы 400-ге жуық ауыл 

мекенінің жартысынан к�біне 
Бердібек Мәшбекұлы барып, �з 
к�зімен к�ріп, халықпен кез-
десулер �ткізді. 8кім болу оңай 
емес. Кез келген адам әкім бола 
алмайды. «8кім болсаң, халық-
қа жақын бол», – деген с�з бар. 
Бердібек аға әкім ретінде ха-
лыққа жақын болды.

«Халықтың мәселесін шеш-
сең, кез келген ауылға ұялмай, 
басыңды жерге қаратпай бара 
аласың. Бұл – әкімнің ең негізгі 
тапқан бақыты», – дейтін 
Бердібек Мәшбекұлы.

Мен соңғы рет Бердібек 
Мәшбекұлымен 2023 жылы 5 
наурыз күні кездескен едім. Сол 
күні Бердібек аға республикалық 
Мәжіліс пен мәслихаттардың 
сайлауалды штабтың мүшесі 
ретінде Таразға келіп, екеуміз 
Жамбыл облысының бірнеше 
ауданын аралап, халықтың ара-
сында үгіт-насихат жұмыстарын 
жүргіздік. Елімізде болып жат-
қан саяси реформаға байла ныс-
ты �з ойларымызбен б�лістік. 
Осы кездесу соңғы екенін біл-
медік.

8рине, Бердібек Мәш бек-
ұлының �мірінде қиын кезеңдер 
де болды. «Тырнақтың астынан 
кір іздеп», аяғынан шалғысы 
келгендер де кездесті. 8йтеке 
бидің Күлт�бедегі бір жиында 
айтқан с�зі бар: «Елдің бағын 
ашпаса, ер мұратқа жетер ме! 

Ерінің сағын сындырса, ел 
мұратқа жетер ме?!»

Сол сияқты Бердібек Мәш-
бек ұлының сағын сындырамын 
дегендер де болды. Rмірдің 
осын дай қиын сәттерінен адал-
дық, ашықтық, әділеттілік 
сияқ ты ұстанымдарының арқа-
сында ол үлкен абыроймен �те 
білді. Rзінің барлық �мірін 
халықтың бағын ашуға арнады.

Бердібек Мәшбекұлының 
елімізге бергені аз емес. 8лі де 
беретіні бар еді. Rкінішке қарай, 
ортамыздан бақилық �мірге 
кетіп қалды. 9 ақпан күні 71 
жас қа толатын еді. Артында бас-
шы және ғалым ретінде жақсы 
із, үлкен мұра қалдырды. Осы 
мұраны зерттеу, сол мұрамен 
бү гінгі күннің арасында байла-
ныс пен сабақтастықты орнату, 
сол мұра арқылы жастарға 
тәлім-тәрбие беру – біздің 
парызымыз.

Бердібек  Сапарбаевтың 
дана және дара тұлғасы халық-
тың есінде мәңгі сақтала бермек.

Махметғали САРЫБЕКОВ,
Қазақстанның еңбек сіңірген 

қайраткері
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Елімізге сапарлап келген ше-
телдік азаматтар біздегі �а�аз а�-
шаны� �олданылу аясы тарылып, 
аударымдарды� дені электронды 
болып кеткеніне та��алысын жасыр-
майды. Ол рас. Со��ы уа�ытта кәсіп-
тегі аударымдарды да, коммуналды� 
т*лемдерді де, д+кенде де, тіпті 
так сиге мінсек те жеке шотына ау-
дара �ойып, б3рын�ыдай �а�аз а�-
шаны шытырлатып санап т3рмай-
мыз. Б3л да бір *ркениетті� есігіміз-
ден ентелеп кіріп келе жат�аныны� 
белгісі болса керек. Сонымен �атар 
цифрлы� а�ша, я�ни блокчейн техно-
логиясы да бірте-бірте *мірімізді� 
бір б*лігіне айналып келеді. :сіресе, 
кәсіпкерлер со��ы уа�ытта �аржы-
сын осы бір жа�а заманны� жа�а 
а�ша т+рін пайдалану�а бейім.

Ал NFT токендері туралы естіге-
ні�із бар ма? Б3л технология �айдан 
пайда болды? Естімесе�із, осы 
ма�аламызда б3л туралы ке�ірек 
тол�ама�пыз.

 

С�зсіз блокчейн ХХІ ғасырдың іргелі 
технологиясына айналды. Бұл дегеніміз  
– виртуалды ақшадағы (криптовалюта) 
активтер мен транзакциялар жазылатын 
деректер базасы. Соңғы бір-екі жылдықта 
әлемде криптовалюта, NFT, DeFi, Game-
Fi, DAO және басқаларын қамтитын түрлі 
дәстүрлі емес қаржы бағытында �те күшті 
тренд жүріп жатыр. Соңғы уақытта бұл 
тақырып ТМД елдерінде барлық тыйым 
мен санкцияға байланысты �зекті бола 
түсті. Ал NFT дегеніміз не? Сарапшы лар-
дың пікірінше, NFT токендері �нер, 
ойын-сауық немесе тіпті жылжымайтын 
мүлік сияқты салаларда т�ңкеріс жасауға 
мүмкіндігі бар. NFT токендері бұл жерде 
орталық р�л атқарады, �йткені олар бүкіл 
блокчейнге негізделген экономиканың 
негізгі элементі болып саналады. Осы 
ретте біз IT сарапшы Тимур Бектұрдың 
Facebook-тегі мына жазбасын б�лісуді ж�н 
к�рдік. Сонда айтпағымыз түсінікті бола 
түсетіндей.

«Криптовалюта нарығының қатты һәм 
қарқынды дамып жатқаны соншалықты, 
биткойн форктанып, альткойндар жаң-
бырдан кейінгі саңырауқұлақтай қаптап 
кеткені �з алдына, енді криптокеңістікте 
NFT мен DeFi нарығы жанданып жатыр. 
Қысқа ғана түсініктеме берейін. Блокчейн 
деген технология бар. Мына криптовалюта 
нарығы осы технологияның негізінде жұ-
мыс істейді, тіршілік етеді. Мәселен, әлеу-
меттік желілер интернеттің күшімен жұ-
мыс істейтіні секілді ғой. Яғни, интернет 
бол маса, мына жаһандық байланыс бағ-
дар  ламаларының барлығы болмайтыны 
секілді. Енді сол блокчейн мүмкіндігін 
пайдаланып жасалған диджитал ақшаның 
атасы, яғни ең алғашқысы – биткойн. Ал 
диджитал ақша деп отырғаным – крипто-
валюта. Қор нарығына әлдебір компания 
ІРО жасайтын болса, акциясын сатады иә? 
Сол сияқты криптовалюта әлемінде �зің 
жасаған криптовалютаны ІРО-ға шығар-
ғың келсе, оны ІСО деп атайды. Ал ІСО-ға 
шыққан криптовалютаның «акциясын» 
токен дейді. Ал NFT дегеніміз – айырбасқа 
жатпайтын токен деген с�з. Одан да 
қызығы сол – Nyan Cat деп аталатын мына 
«шедевр» �ткен аптада ғана құны 590 мың 
АҚШ долларына пара-пар 300 эфирге 
сатылды. Анау Еуропадағы бай-бағландар 
ескінің қалдығын коллекция ретінде са-
тып алып, «Уааау, Джаконда!» деп жатады 
ғой, қысқасы, NFT дегеніміз – дәл сондай 
арт әлемінің нарығы. Тек диджитал һәм 
криптотокен нұсқасында», – дейді ол. 
Со нымен қатар сарапшы блокчейн тех-
ноло гиясы мен криптовалюта әлемі май-
нинг индустриясын тудырса, ол ендігі тым 
жаңа саладан тұрмыстық қажеттілікке 
айналатын күнге де жететінімізді,  жақын 
10 жылда жейтін тамағымызды да майнинг 
арқылы сатып алуымыз да әбден ықтимал 
екенін айтады. 

NFT TOKENS  ТАРИХЫ
Сонымен, NFT токендерінің тарихы 

2012 жылы түсті монеталар деп аталатын 
эксперименттер басталған кезге барып 
тіреледі. Кевин Маккой NFT токендерін 
алғаш рет әлемге 2014 жылдың мамырында 
таныстырды. NFT �нері саласының к�ш-
басшысы болып табылатын Кевин �з әйелі 
жасаған ең алғашқы NFT, Quantum монета-
сын шығарған еді. Технология 2017 жылы 
CryptoKitties виртуалды ойынымен таны-
мал болды, бұл ойыншыларға вир туалды 
мысықтарды сатып алуға және са туға 
мүмкіндік берді. Ойынның іске қо сылуы 
криптовалютаның танымалды лы ғының 
�суімен сәйкес келді. Кейбір пайдаланушы-
лар осы жерден тез баюдың жолын тапты.  
(Мысалы, ең қымбат «мы сықтар» 100 мың 
доллар тұрады). Алдымен NFT-ді блок-
чейнге енгізу процесі жаппай қолданушы 
үшін к�п уақытты қажет етті, сондықтан 
крипто �нерінің ізашарлары бірнеше жүз 
дол лардан аспайтын қара пайым сатылым-
дарға риза болды. Бірақ opensea, Rarible, 
Super Rare, Nifty Gateway, foundation және 
т.б. сияқты сайттар пайда болғаннан кейін 
нарық қыза түсті. Енді кез келген адам �з 
туындыларын еліктіріп, оларды крипто 
үшін сата алатын деңгейге жетті.

Соңғы уақытта NFT атақты адамдар 
арасында да, бейне ойындарда да танымал 

ҚАРЖЫ ҚАМБАСЫ
ЦИФРЛЫ�ЦИФРЛЫ�
бола бастады. Актерлер немесе спорт 
жұлдыздары �здерінің NFT-терін сатады. 
Vрине, саталымды олардың жанкүйерлері 
қыздыра түсуде.  NFT токендеріне 
қызығушылықты арттырған 2017 жылғы 
серпіліске дейін NFT токендерінің апта 
сайынғы сатылымдары шамамен 100 
болатын. Алайда танымалдығының 
артуымен және NFT әлемінің кеңеюімен 
сатылымдар аптасына 15 мыңнан бастап 
50 мыңға дейін жеткен. Бұл орташа 
есеппен алғанда аптасына 10 миллион 
доллардан бастап 20 миллион долларға 
дейін деген с�з. NFT нарығының ай-
налымы 2021-дің жарты жылдығында-ақ 
2,5 миллиард долларға жеткен. Бұл 2020 
жылмен салыстырғанда 182 есе к�п.

СОНЫМЕН, 
NFT ДЕГЕН НЕ?

NFT (non-Fungible Tokens) «ал-
мастырылмайтын токен» дегенді білдіреді, 
оны цифрлық актив деуге де болады. Онда 
файлдар блокчейнде жазылады. Блок-
чейнде ешқашан қайталанбайтын дербес 
кодтар болады. Ол сол заттың нақты сіздің 
меншігіңіз екенін дәлелдейді. Мысалы, 
мемлекеттік базаларда пәтердің немесе 
к�ліктің иесі ретінде сіздің аты-ж�ніңіз 
жазылса, мұнда аты-ж�ннің орнында 
крип товалюта әмиянының н�мірі жа-
зылады. К�птеген NFT Ethereum блокчейн 
платформасында жасалады. Ethereum 
криптовалютасын кейде «эфир» деп те 
атайды. Оны канадалық бағдарламашы 
Виталик Бутерин жасаған. Айта кетейік, 
кез келген блокчейн платформасында 
NFT нұсқасын жасауға болады. Мысалы, 
суретші �зі салған суретті түрлі жолмен 
сатады (базарда, к�шеде, әлеуметтік 

желіде, түрлі дүкенде немесе тағы басқа). 
Ал NFT-де сол процесс онлайн жасалады. 
Онлайн дүкеннен айырмашылығы — 
NFT-де туындының түпнұсқасының 
куәлігі беріледі. Куәлік сол заттың заңды 
иесі еке нін дәлелдейді. Бірақ бұл суретті 
басқа лар желіде б�лісе алмайды, қолдана 
ал майды деген с�з емес. Керісінше, желіде 
ол сурет к�п таралып, танымал болған 
сайын оның құны да �се бастайды. Демек, 
сол туындыға сұраныс та к�п болады. 
Барлық затты токенге айналдыруға бола-
ды: сурет, музыка, виртуал ойын элемент-
тері және тағы басқалары. Vр NFT қай-
таланбайды және бір данадан болады. 
Автор мен иесі туралы барлық ақпарат 
келісімшарттың арқасында блокчейнде 
сенімді сақталады. Қарапайым с�збен 
айтқанда, NFT – бұл цифрлық суретші �з 
жұмыстарына қол қою және оның ешқа-
шан ұрланбағанын немесе плагиат емесіне 
к�з жеткізу үшін пайдалана алатын құрал. 

Бұл коллекциялық карталарды, виртуалды 
жерлерді және цифрлық �нер туынды-
ларын қоса, кез келген заттың сандық 
к�рсеткіші. NFT �неріне сандық �нер, 
музыка, бейнелер, гифтер, бейне ойындар, 
мемдер және т.б. кіреді. Ол блокчейн тех-
нологиясы деп аталатын орталықтан-
дырыл маған бухгалтерлік желіде ерекше 
�нер туындысының бірегей иелігін 
тіркейді.

NFT-дің ҚАНДАЙ ПАЙДАСЫ БАР?
Біріншіден, ол инвестиция бола алады. 

Желіде «танымал болады-ау» деген 
туындыларды алдын ала арзан бағаға 
сатып алып, қорға жинап, кейін желіде 
таралғанда қымбат бағаға сатуға болады. 
Екіншіден, ол — коллекцияның жаңа түрі. 
Мысалы, туындының к�шірмесі бәріне 
қолжетімді болса да, кейбірі түпнұсқасына 
ие болғысы келеді. Үшіншіден, NFT мәде-
ни сала үшін маңызды, �йткені суретші, 
әнші, ақындар, композитор туындыларын 
делдалсыз сатады немесе заңды түрде 
біреуге сыйға тарта алады. NFT-токен 
жариялағанда ең маңыздысы – к�пшілікке 
ұнайтын дүние жасау. Егер адамдарға 
туынды ұнаса, ол желіде танымал болып, 
құны �седі. Нағыз тиісті уақытта ұтымды 
сәтті ұстап қалу керек.

Цифрлық �нер соңғы уақытта күн 
сайын танымал болып келеді. NFT 
форматындағы суреттер миллиондаған 
долларға сатылып жатыр. Соңғы уақытта 
цифрлық заттар да үлкен сұранысқа ие 
болды. NFT форматындағы үй, жиһаз, 
суреттер к�пшіліктің сұранысын арттыру-
да. АҚШ-та цифрлық �нер туындыларына 
арналған онлайн-галерея ашылса, ал 
к�ршілес Ресейдегі Эрмитажда алғашқы 

цифрлық к�рме �ткені жария болған еді. 
2011 жылы суретші Кристофер Торрес 

«Поп-тартс Мысық» картинасын салды. 
Бұл – денесі тоқашқа ұқсайтын, ғарышта 
ұшып, кемпірқосақтың ізін қалдыратын 
мысықтың анимациясы. YouTube қолдану-
шысы анимацияға жапониялық nyanyan-
yan yanyanya музыкасын қойып, Nyan Cat 
деп атап, ремикс пен мемуар жасады. 10 
жылдан кейін, 2021 жылғы ақпанда Торрес 
Nyan Cat аукционда NFT-токен ретінде 
580 мың долларға сатылды.

Тағы бір қызықты қараңыз, канадалық 
суретші Криста Ким файл түрінде ғана 
қолжетімді жылжымайтын мүлікті сатқан 
алғашқы адам атанды. Оның үйінде тек 
вир туалды кейіпкерлер тұра алатынына 
қа ра мастан сатып алушы 288 ETH (эфи-
риум, яғни криптовалютаны) сарп етті. 
Бұл долларға шаққанда 523 мың! Суретші 
Mars House – Марстағы үй атты жобаны 
алғашқы карантин кезінде жүзеге асырған. 

Футуристикалық үй атына сәйкес Қызыл 
пла нетаның пейзажы айналасында орна-
ласқан. 

Space X және Tesla компанияларының 
басшысы Илон Маск электро-дэнс 
стилінде блокчейн-технологиялар жайлы 
ән шығарып, оны Twitter-де жүктеген. 
Маск �з туындысын 420 миллион Doge-
coin-ға бағалаған. Бұл криптовалютаны 
ақшаға алмастырғанда 24 миллион доллар 
шығады! Миллиардердің композициясы 
NFT технологиясына арналған. Соңғы 
уақытта NFT күнделікті жаңалықтарда с�з 
болып, әлемді таңғалдыруда. Мысалы, 
жақында танымал суретші Бэнксидің 
туындысын виртуалды активке айналдыру 
үшін жағып жіберді, ал Beeple есімді 
суретшінің цифрлық коллажы аукционда 
69 миллион долларға сатылды. Snoop Dogg 
және Париж Хилтон нарыққа белсенді 
түрде кірді, Leon Kings �зінің альбомын 
шығарды, Ал Twitter басшысы Джек Дорси 
алғашқы твитін NFT түрінде аукционға 
шығарып, оны 2 миллион долларға сатты. 
Vнші Гримс NFT-де суреттер мен видеолар 
сатудан 5,8 миллион доллар тапты. NFT 
тізімін осылай шексіз жалғастыруға болады.

ЕЛІМІЗДЕ NFT 
ҚАЛАЙ ДАМЫП ЖАТЫР?

Біз осы ретте инвестор, Sauat invest 
мектебінің қалаушысы, жеке кәсіпкер 
Арман К�шімбековтен аталған заманауи 
тренд туралы ойын білуді ж�н к�рдік. Ол 
да NFT арқылы пайда тапқанын айтады. 

«�з басым NFT-мен Stepn деген жоба 
арқылы таныстым. Ол Web3 бағдарламасы 
арқылы жұмыс істейтін қызықты ойындар 
мен социалды элемент қосылған жоба 
болатын. Бұл жобада қолданушылар NFT 
түрде берілетін «крассовкілерді» сатып 
алып, жоба дайындаған токендерді, яғни 
монеталарды таба алады. Яғни, сіз 
виртуалды «крассовкіні» сатып алып, шын 
�мірде жүріп отырасыз, оны смартфондағы 
гаджетіңіз арқылы қадағалап отырады. Сіз 
осы арқылы GST GMT монеталарын 
жинайсыз да кейіннен басқа биржаларға, 
яғни криптовалютаға ауыстырып ақша 
таба аласыз. Мен де сондай «крассовкіні» 
сатып алдым. Оның т�зімділігі, жылдам-
дығы ж�нінен бірегей саналатын крассовкі 
арқылы шынайы �мірде жүріп отырдым. 
Жүрген уақытымды, жылдамдығымды 
есептеп отырды. Мен бұл жоба арқылы �з 
сал ған ақшамды екі еселеп шығарып 
алдым. Яғни, алған кроссовкамды жүру 
арқылы оның кейбір артықшылықтарын 
же тіл діре түстім де, оның санын үш 
кроссов каға жеткіздім. Ақыры бұл жоба 
�зінің сұранысын жоғалта бастаған сәтте 
аталған кроссовкаларымды сатып жібер-
дім. Бұл ақша табумен қоса саламатты �мір 
салтын ұстануға да септігін тигізеді. Себебі 
сіз жүру арқылы ақша да табасыз, денсау-
лығыңызға да қарайсыз. Онымен қатар бұл 
инвестицияның бір түрі. Елімізде NFT 
жақсы дамып келеді деп айта аламын. 
Ци ф рлық даму, инновациялар және аэро-
ғарыш �неркәсібі министрі Бағдат Мусин-
нің айтуынша, біз әлемде цифрландыру 

бо йынша ондыққа кіреміз. Мысалы, 
Қазақ-Британ университеті �зінің түлек-
теріне дипломдарды NFT түрінде бергенін 
естідім. Яғни, ол дипломдардың ешкім 
к� шірмесін жасай алмайды, ешкім иелік 
ете алмайды. Оның бірегейлігіне ешкім 
күмән келтіре алмайды. Бүгінгі еліміздегі 
жағдайды айтар болсам, NFT қолдану-
шылары соңғы уақытта �скенін байқай-
мыз. Сауаты да артып келеді. Бір ғана 
мы сал айтсам, бір жыл бұрын ғана  proj-
ect-менеджер Vділбек Рамазанов деген 
азамат NFTime деген  қазақстандық NFT-
маркетплейс шығарды.  Бұл маркетплейс 
арқылы �нер адамдары �здерінің туын-
дыларын салып, сата алады», – дейді ол.  
Оның айтуынша, соңғы уақытта Қазақ-
станда NFT-суретшілер мен авторлар да 
к�бейген. 

Сонымен қатар NARHOZ университеті 
Орталық Азияда алғашқы болып NFT 
дипломдарын беру туралы жақында хабар 
жарияланды. NFT дипломдары блокчейн 
жүйесінде сақталатын және қорғалатын 
бі тірушілер метадеректерін қамтитын бол-
ғандықтан,  бұл бастама Нархоз уни-
верситетінің іскерлік кеңесінің қолдауына 
ие болып, оның маңызы мен болашағын 
растады. «NFT дипломдарын енгізу білім 
беруді цифрландырудағы маңызды қадам. 
Қазақстан мемлекет пен бизнестің цифр-
лық трансформациясының к�шбасшысы 
болуға ұмтылуда. Цифрлық дипломдарды 
енгізу – жалған диплом жасау алаяқтық 
әрекеттер жасау мүмкіндігін жояды. NFT 
дипломдарын жалған жасауға болмайды, 
�йткені олар блокчейн технологиясы 
арқылы беріледі. Нархоздың Орталық 
Азиядағы NFT дипломын беретін алғашқы 
университет болатыны қуантады», – деді 
Цифрлық даму, инновациялар және 
аэроғарыш �неркәсібі вице-министрі 
(Нархоз Іскерлік кеңесінің мүшесі) Vсет 
Тұрысов.

Айта кету керек, NFT дипломдарын 
жасау тәжірибесі алғаш рет 2017 жылы 
Массачусетс технологиялық институтында 
қолданыла бастады. Енді бұл технология 
Қазақстанда да қолжетімді болады.

Ал белгілі кәсіпкер Марғұлан Сей-
сенбай NFT-ге инвестиция жасайтынын 
жасырмады. Ол �зінің әлеуметтік желідегі 
жеке парақшасында  GameFi мен DeFi-ге 
инвестиция салатынын жария еткен еді. 
«Қазіргі заманда адам еңбегінің қалпы 
үнемі �згеріп отырады, осының нәтиже-
сінде жаңа мүмкіндіктер пайда бола 
бастады. Бірақ сонымен бірге бізге таныс 
жұмыстың бір б�лігі автоматтандырылып, 
іс жүзінде адамның қатысуын қажет ет-
пейтін деңгейге жетті. Біз шынайы �мір-
дегі барлық жұмыс пен белсенділіктің 
үл кен б�лігі виртуалды жүйеге к�шкенін 
бай қаймыз. Барлығы сайттардан, әлеу-
меттік желілерден, ағындық қызметтерден, 
кәсіпорындарды басқару жүйелерінен 
басталды. Пандемия к�птеген ірі дамыған 
компания үшін барлық жұмысты онлайн 
режиміне ауыстырып, кеңсесіз-ақ жұмыс 
істеу ыңғайлы екенін к�рсетті. Қазір 
әлемде қарқын ала бастаған жаңа үрдіс – 
бұл мета-ғаламдар. Бұл саланың бір б�лігі 
крипто индустриясы саласында дүниеге 
келді. 2021 жылдың екінші жартысында 
ойнап отырып, ақша табуға болатын 
ойындар индустрия флагманына айналды. 
Сіз �зіңіздің кейіпкерлеріңізді және мета-
ғаламда тапқан байлықтарыңызды басқа 
ойыншыларға сатып, ақша жасай аласыз. 
Мұның бәрі біртіндеп қазіргі уақытта саны 
2 миллиардтан асқан ойыншыларға сүйікті 
ісінен ақша табуға мүмкіндік берді. 2000 
жылдардың басынан бастап ойын бары-
сында жиналған байлықтарды сату нарығы 
қалыптаса бастады. Адамдар нақты ақшаға 
сандық заттар мен ойын жақсартуларын 
сатып алу қалыпты жағдай екеніне бой 
үйрете бастады. YouTube, Nike, VK, Meta, 
McDonald's және басқа да к�птеген ком-
пания �з қызметтеріне �зара алмастырыл-
майтын токендерді (NFT*) интеграция-
лауды жоспарлап отырғанын жеткізді. 
Vртүрлі ойын мен мета-ғалам пайдалану-
шыларының саны артқан сайын NFT 
эле мент теріне сұраныс та артып келеді. 
Осы арада ескі, бәріне таныс концепт іске 
қо сылады, бірақ мұнда ойыншы �з қажет-
тілігі үшін ойын әзірлеушісіне емес, қа-
жетті затының иесіне ақша т�лейді. NFT 
сандық активті нақты бір авторға бекітуге 
кепілдік беретіндіктен, бұл әртүрлі 
ерекше электронды затты айырбастаудың 
ыңғай лы әдісіне айналып отыр. Мета-
ғаламдар, блокчейн, NFT, P2E – енді бұл  
ойындарға ғана емес, сонымен бірге 
біздің күнделікті �мірімізге де қатысты. 
Күн сайын пай да ланушылар арасындағы 
әлеуметтік бел сенділік элементтері қам-
тылған жобалар к�бейіп келеді. Инвес-
торлар �з ресурста рына қолданыс тапқысы 
келеді, ал GameFi индустриясы тек ірі 
компаниялар мен ойын әзірлеу шілеріне 
ғана емес, қара пайым адамдарға да дамуға,  
ақша табуға мүмкіндік беріп отыр», – 
дейді ол.

 ТҮЙІН: 
Бұрын адамдар суреттерді түрлі аукционнан, дүкендерден сатып алып, 

үйлеріне іліп қойып жинаса, қазір ол онлайн алаңда іске асады. Дәстүрлі 
форматтың маңызы жоғалмаса да, NFT-дің заманы жеткенін, тиімділігін 
пайдалану артық етпейтінін түсіну қажет. NFT құру – уақыт талабы. Біріншіден, 
сандық ;нердің үлкен халықаралық әлемі. Бұл суретшілерге, музыканттарға 
және кез келген авторларға жаңа нарықта ;з күшін сынап к;руге тамаша 
мүмкіндік береді екен. Абылай ханның кезінде: «Білекке сенген заманда ешкімге 
есе бермедік, білімге сенген заманда қапы қалып жүрмелік» деген с;зі әлі де 
;зектілігін жоймақ емес.
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Осыған орай, жаңа ғасыр қоғамын 

қайта құру жағдайында Халықаралық 
инженерлік-технологиялық универ  -
ситеті білім беру саласындағы басты 
міндеттің бірі – ұлттық ерекшеліктерді 
ескере отырып, жас ұрпаққа білім мен 
тәрбие беру ісін дамыту және жетілді-
руді басты мақсат етіп келеді. Соған 
байл анысты Халықаралық инже   -
нерлік-техникалық университетінде 
к#птеген іс-шара іске асырылуда. Со-
ның бірі – «Инженерлік білім беру 
сапасын арттыру жағдайында оқы  -
тудың үлгілері мен әдістері» атты оқу-
әдістемелік конференция #з мәресіне 
жетті.

Бұл шараның аясында жоғары білім 
беру әдістемесі, білім беру қызметі са -
пасын бұдан әрі жақсарту, жаңа IT 
пәндерін енгізу, бизнес процестерді 
цифрландыру мәселесі және т.б. ж# -
нінде конференцияға қатысу      шы    лар-
дың баяндамасы тыңдалды. Кон     фе  -
рен    цияны алғаш құттықтау с#зімен 
ашқан Халықаралық инженерлік-
технологиялық университетінің рек -
торы Гүлнәр Сәрсенбекова: «Білім 
сапасын арттыруды мақсат ететін, дәс-
түрлі жылда #тетін оқу-әдістемелік 
кон   ференцияда инженерлік білім беру 
сапасын арттыру бойынша «Блокгчейн 

Президент �асым-Жомарт То�аев Egemen Qazaqstan газетінде 
жарияла!ан «Тәуелсіздік бәрінен �ымбат» атты ма�аласында 
«ХХІ !асыр – білім мен білікті' дәуірі. *р адам +зін ,здіксіз жетіл-
діріп, жа'а кәсіптерді игеріп, ,немі заман а!ымына бейімделу 
ар�ылы !ана бәсекелестік �абілетін арттыра алады. Білім мен 
технология, жо!ары е'бек +німділігі ел дамуыны' басты �оз!аушы 
к,ші болу!а тиіс», – деп атап +ткен болатын.

технологиялары», «Цифр-
лық валюта», «Жасанды 
интеллект» пән    дерін оқы-
    тудың үлгілері мен әдіс    те-
рі талқыға са    лынады. Бұл 
тек уни   вер   ситеттің  ғана 
емес, отан  дық инженерлік сала   ның 
дамуына оң ықпал әкелуге мүм кіндік 
беретін алаң. Ғалымдар, тә жірибелі 
оқытушылар мен жұмыс бе рушілер #з 
зерттеулері мен тәжіри   бесіне сүйене 
отырып, саладағы тың жаңалықтарды 
к#пшілікке хабардар ететініне күмәнім 
жоқ. 4лбетте, мұн  дай басқосулар са-
палы маман дайын дауға жол ашады 
деп сенемін», – деді. 

Конференция барысында әртүрлі 
бағытта маңызды да #зекті, жаңа та  қы-
рыптар қамтылып, қызықты һәм тың 
тұжырымдар айтылды. Баянда    ма  шы  -
лардың #з тақырыбы бойынша бер    ген 
ақпараты инженерлік білім беру сала  -
сынан бірталай мағлұмат беріп, соңы 
пікірталасқа ұласты. Атап айт    қанда, 
жаңа халықаралық бағдар ла  маларды 
оқу процесіне енгізу тұрғы   сында оқу 
жүйесіне білімді баға лау бойынша 
халықаралық әдісті енгізу қолға алын-
ғаны және халықаралық бағдарла    -
маларды тәжірибеге ұластыру ж#нін -
дегі нәтижемен б#лісті. Бір с#збен 

ÒÅÕÍÎËÎÃÈß ÒÅÕÍÎËÎÃÈß 

айтқанда, әлемнің озық оқу орын-
дарымен қарым-қатынас орнатудың 
арқасында тәжірибе алмасу жағын да  -
мытуды арттыру керегі айтылды. Ал 
Ха    лықаралық инженерлік-техно     ло -
гиялық университеті ректорының ака-
   де миялық мәселелер және #нді      рістік 
тәжірибе ж#ніндегі проректоры Ақ -
панбетов Дархан Берікұлы оқу бағдар -
ла масының бәсекеге қабілеттілігі мен 
инженерлік білім беру сапасын арт -
тырудың тиімділігі ж#нінде маңызды 
ақпараттарды ортаға салып, бұл бағдар 
бойынша алдағы уақытта атқарылатын 
жұмыстың жаңа бағыттарын атап #тті. 
Жасанды интеллекті, «шығармашылық 
жоба» пәнін енгізу, блокчейн техно -
логиясының инновациялық мүмкін  -
дігі, білім сапасын сандық технология 
к#мегімен к#теру жайы да с#з болды. 
Нәтижесінде, инженерлік-техно ло  -

гиялық мамандарды даярлау бағы    тын  -
дағы #зекті жаңалықтар сараланып, 
арнайы қаулы қабылданды. 

Білім беру бағдарламасы жыл сайын 
серіктес жұмыс берушілермен бірге 
жасалады. Дәріс оқу, тәжірибелік-зерт-
ханалық жұмыс жүргізу, диплом және 
магистрлік диссертация жұмы сына 
жетекшілік ету, сондай-ақ қоры тынды 
аттестация ж#ніндегі комиссия құра-
мына енгізу үрдісін күшейтілу қарас-
тырылған. Яғни, бизнес #кілдері және 
жұмыс берушілермен «Блокгчейн тех-
нологиялары», «Цифрлық валюта» 
пәндері бойынша оқу жоспары ке лі-
сіліп, оған блокгчейн техно логия  ла-
рымен жұмыс істей алатын тәжіри   бесі 
бар қызметкерлерді тарту к#зделді. 
Тіпті, шарада с#з алған «Ұлттық банк -
тің ұлттық т#лем корпорациясы» АҚ 
Ақпараттық қауіпсіздік басқар   масы  -

ның бас қызметкері Ұ.Тұнлықбаев 
«Цифр лық валюта» пәндері бойынша 
дәріс беруге дайын екенін жеткізді. 

Ең бастысы, студент пен жұмыс бе-
 руші арасында тығыз байланыс орнату 
үшін оффлайн, онлайн дәріс оқу фор -
маты мен кәсіпорындарда тәжірибе 
алмасу жұмысын ұйымдас тыру да на    -
зардан тыс қалмады. Университет 
2024-2025 оқу жылына қабылданатын 
студенттер үшін жаңартылған білім 
беру бағдарламасына «Жасанды интел-
лект» пәнін енгізуді жоспарлап отыр. 
Бұдан б#лек, шет тілін оқыту үдерісінде 
лингвистикалық коучинг тәсілін зер-
делеу және қолдану, жаңа оқу жы           лын-
да «Шығармашылық жоба» пәнін 
оқыту моделін таңдау ретінде пайда -
лану, кафедралар осы пәнді оқу про-
цесіне енгізу үшін #здерінің ұқсас 
үлгілерін әзірлеуде.

Сапалы білім – жарқын болашақ 
кепілі.  Бұл тұрғыда Халықаралық 
инженерлік-технологиялық универ  -
ситеті оқытушылардың тәжірибесін 
ескеріп, жаппай ашық онлайн курстар-
 дың тізімін әзірледі. Яғни, курс мате  -
риалдары қолданысқа енгізуге дайын 
болса, сапалы білім беру мазмұнын 
құру үшін қажетті бағдарламалық және 
заманауи техникалық құралдармен 
толыққанды жабдықтау аяқталуға жа  -
қын. 4рине, бұл ғылыми зерттеу   лердің 
нәтижелерін университеттің оқу про -
цесіне белсенді түрде енгізуге, биз   нес-
процестерді цифрландыру арқылы 
жазғы сынақ сессиясын жаңа форматта 
#ткізуге септігін тигізбек. Ал жоғары 
бі лім мен ғылым саласын ұштастырып, 
шәкірттерге терең әрі сапалы білім 
беруді мақсат еткен к#шбасшы оқу 
орны инженер маманын дайындау 
ісінде жаңа деңгейге к#терілді.

Айжұлдыз МЕРЕЙҚЫЗЫ

ÒӘÆІÐÈÁÅÒӘÆІÐÈÁÅ
ҰШТАСҚАН АЛАҢҰШТАСҚАН АЛАҢ

БАТЫС ҚАҚПАБАТЫС ҚАҚПА

Батыс �аза�стан облысы  
Ресейді' бес облысымен шек-
теседі.  Олар – Астрахан, 
Волгог рад, Саратов, Самара, 
Орынбор облыстары. Б<ларды' 
бәрі де Ресейді' +те ірі облы-
стары. Хал�ы да, әлеуеті де 
жо!ары. Бізді' к+п ауылымыз 
осы алып облыстар шекарасы-
ны' т,бінде жатыр. Жалпы, 
статистика!а с,йенсек,  
Б�О бойынша 126 елді мекен 
шекара ма'ында орналас�ан. 
Ол дегені' – облыста!ы 12 ау-
данны'  жетеуі шекара ма'ын-
да деген с+з. Осы ауылдарда 
94 526 адам т<рып жатыр. 
Ал осы ауылдарды' әлеуеті 
�андай? Хал�ы немен к,н к+ріп 
отыр?

Шекара маңындағы ауылдардың 
бас   қа ауылдардан айырмашылығы бар. 
Бұл ауылдардың иығына түсетін жауап-
  кер шілік жүгі ауыр. Себебі шекара ма  -
ңын   дағы ауылдар дегенде шекара 
тұтастығы мен ұлттық қауіпсіздік мәсе -
лесі к#з ал   ды    мызға к#лбеңдей қалады. 
Еге   мендікке қол жеткізгеннен кейінгі 
ең бірінші мә   селе шекараны шегендеп, 
халық   аралық келісім   шарт  тарды мықтап 
бекітіп алуы болған еді. Ол заңды да. 
Eйткені сырттан келетін шетелдіктер ең 
алдымен қарсы алдынан шығатын 
шекаралық ауылдар арқылы Қазақстан 
деген елмен таны   сады. Сол ауылдарға 
қарап, еліміз туралы алғашқы пікірі 
қалыптасады. 

Соның ішінде бүгінгідей геосаяси 
жағдай тұрақсыздау уақытта шекараны 
қымтай берудің зияны болмасын ел 
басқарғандар түсініп жүрген шығар. 
Атап айтсақ, шекаралық ауылдар жағ  -
дайы, ел шетіне халықты тұрақ   тандыру 
мен шоғырландыру – мемлекеттік дең  -
гейде назар аударуды қажет ететін мә  -
селе. Eкінішке қарай, даладан қалаға 
қо   ныс аударып жатқандардың басым 
б#лігі – осы шекара маңындағы ауыл 
тұрғындары. Біз мұны #зіміз естіп, к#ріп 
те жүрміз. Бұл пікірді мамандар да жоққа 
шығармады.

– БҚО бойынша 126 елді мекен ше -
кара маңында орналасқан. Осы ауыл  -
дарда халықты ұстап қалу үшін мемле  -
кеттік деңгейде бірқатар шара жасалуда. 
Мәселен, 2019-2022 жылдары шекара 
ма   ңындағы ауылдарды дамыту үшін 
бюд       жеттен 10 млрд теңгеден астам қара-
  жат б#лінді. Тек 2023 жылдың #зінде 
7 млрд теңгеге жуық қаражат жұмсалды. 
Бұл қаражатқа 9 ауылдың денсаулық 
сақтау нысандары күрделі ж#нделді. Екі 
ауыл да мектеп салынды. 6 білім беру ны-
  саны күрделі ж#ндеуден #тті. Т#рт ауыл-
  да мәдениет үйі салынды. 2023 жы   лы 
10 ауылды сумен қамту жұмыстары жүр  -
гі   зілді. Шекара маңындағы ауылдар   дың 
жолдарын дамыту бойынша 30 жо ба 
жүзеге асты. Осы жасалып жа тқан жағ    -
дайға қарамастан шекара маңындағы 
ауылдардан халықтың к#шуі азаймай 
тұр, – дейді БҚО Стра тегия және эконо-
   микалық даму бас  қармасының б#лім 
басшысы Райса Еркеғалиева. 

Иә, шекара маңындағы ауылдар үшін 

тиісті шаралар жасалып жатыр. Бірақ 
к#шу тоқтамай тұрғаны жасырын емес. 
«Арқада қыс жайлы болса, арқар ауып не сі 
бар» деген. Егер жағдай жақсы болса олар 
ол ауылдардан кетпес еді. Мәселен, 
Жәнібек ауданын алайық. Осы аудандағы 
Ақадыр деген ауыл шекарадан 25 шақы -
рым ғана қашықта жатыр. Осы ауылда 
2022 жылғы есеп бойынша небәрі 10 адам 
ғана тұрады. Ал Жігер ауылының хал   қы – 
бар болғаны 14 адам. Жәнібек ауданы 
қаладан 500 шақырым алыста орна  ласқан. 
Бұл ауданның халқы жол азабын әбден 
тартқан. Аудан орталығына бармаған жол 
ауылдарына бармасы айтпаса да түсінікті 
ғой. Сон    дықтан бала оқытамыз, қалада 
тұрғымыз келеді дегендердің к#бі осы 
қашық аудан   дардан қашып қалаға к#шіп 
келіп алған. Бірақ қалаға жақын орна-
ласқан Бәйтерек ауданындағы шекаралас 
ауы  лдар    дың жағдайы да мәз емес. Бәй -
терек ауданы бойынша 15 ауыл мен 35 елді 
мекен шекара маңында орналасқан. Осы 
аудандағы Дариян, Озерное ауылдары 
к#гілдір отынмен толық қамтылмаған. 
Озерное ауылында ауызсу проблема. 
Интернет жоқ. Мәселен, Чапурино ауы-
лында тек 9 адам тұрады, Астафьево ауы-
лында бар болғаны 17 адам қалған. Ал бұл 
ауыл шекарадан небәрі сегіз ша қырым 
қашықта жатыр. Жалпы, шекара маңын-
дағы ауылдардың электр желілері 
85 пайызға тозған. 

Мамандар шекара маңындағы ауыл   -
дарды үш топқа б#леді екен. Олар – ті -
ректі елді мекендер, спутник елді ме   кен-
 дер және стратегиялық елді мекендер. 
БҚО бойынша 22 тіректі елді мекен, 
28 спут   ник ауылдар, ал 35 ауыл страте   -
гиялық маңызы бар ауылдар санатына 
жатады. 

Бұлардың ішінде ең маңыздысы – 
стратегиялық маңызы бар ауылдар. Се-
бе  бі бұлар шекараға ең жақын орна  -
ласқан ауылдар деген с#з. Осы ауыл                      дар-
   дағы халықтың орналасуы мен тығыз  -
дығы к#п мәселені шешеді. Eкі    нішке 
қарай, жоғарыда атап #ткен   дей, су болса 
газ жоқ, газ болса су жоқ. 4й теуір бір жо-
ғы түгенделмей қойғасын адамдар 
ауылды тастап к#шуге мәжбүр.

Сол баяғы жұмыссыздық, ауызсу мен 
жолдың жоқтығы. Кей ауылдарда ин   -
тернет желісі атымен жоқ. Жоғарыда 

атап #ткеніміздей шекара маңында 
126 елді мекен бар болса, соның тек 40-
да ғана интернет желісі  бар.  Тек 
2023 жылы қосымша 17 ауылға интернет 
желісі тартылған. 

– 2024-2025 жылдары «Қолжетімді 
интернет» ұлттық жобасы аясында 
28 ша   ғын ауылға интернет желісін тар -
туды к#здеп отырмыз. 2023 жылы 
17 ауыл ға интернет тарттық және сапа-
сын жақсарту бағытындағы жұмыстарды 
жүргіздік, – деді БҚО Цифрлық даму 
басқармасының басшысы Нұрсұлтан 
Нұрланұлы. 

Шекараны ашық қалдыруға бол  -
майды деп қанша әкім айтса да әзірге 
нақты мақсатты жұмыстар жасалмай 
жатқандай к#рінеді. Ұлттық қауіпсіздік 
мәселесіне келгенде шабан қимылдап 
отырған жоқпыз ба деген сұрақ та маза   -
лайды. Біз осы сұрақты Парламент Мә жі-
   лісінің депутаты Абзал Құспанға қойдық. 

– Шекара маңындағы ауылдар деген-
 де ең бірінші ұлттық, мемлекеттік қауіп-
 сіздік деген қағида тұрғысынан қарау 
керек. Бұл ауылдарға міндетті түрде 
к#ңіл б#лінуі тиіс. Шекара маңындағы 
ауыл дарға қатысты мемлекеттің б#лек 

жоспары, мақсаты жасақталуы тиіс. Ол 
ауылдарды жалпы ауылдармен салысты-
     руға, барлық ауылға қолданатын шектеу-
лерді қолдануға болмайды. Мәселен, 
бала саны жетпеуіне байланысты мек   -
тептерді жабу, бастауыш сыныпты жабу 
деген секілді нормалар қолданылмауы 
тиіс. Екіншіден, ол ауылдарға жолдың, 
судың баруы қатты қадағалануы керек. 
Мен қазір бір үлкен ұсыныс дайындап 
жа тырмын. Алдағы уақытта шекара 
маңындағы ауылдарды қайта құру, кү  -
шейту ол үшін б#лек нормалар енгізу 
мәсе   лесін қарастыру үшін арнайы 
ұсыныс әзірлегім келеді, – деді Мәжіліс 
депутаты Абзал Құспан. 

Мектеп демекші, БҚО Білім басқар-
 масының берген мәліметіне к#з жүгір  -
тейік. Жалпы, шекара маңындағы елді 
мекендерде 84 білім беру ұйымы қызмет 
атқарады екен. 126 елді мекеннің тек 
72-де ғана мектеп-балабақша бар. Ал 
соңғы екі жылда бала санының жет   -
пеуіне бай   ланысты шекара маңында 
орналас қан т#рт бастауыш мектеп 
жабылған. Атап айтсақ, Казталов ау -
данындағы Аққурай ауылындағы мек  -
теп, Б#кей Ордасындағы Шоңай мек  -
тебі, Б#рлі ауданындағы Қара  шы  ғанақ, 
Шыңғырлау ауданындағы Жаңа  күш 
бастауыш мектептері жабыл  ған. Жоға  -
рыда аталған ауыл   дардағы халық санына 
келейік. Мәселен, Казта   лов ауданы 
Аққурай ауы   лында 132 адам тұ  ра    ды. 
Бұл – стратегиялық маңызы бар ауыл. 
Бірақ соған қарамастан бастауыш 
мектеп жабылып отыр. Бұл деген ауыл  -
дан жастар к#шіп, шал-кемпірі қалды 
деген с#з. Демографияға үлес қоса ала-
тындары нәпақа табамыз деп қалаға 
к#шіп жатыр. Жастар болмағасын бала 
саны қайдан толсын?! Бұл тек бір ауыл-
дың мұңы емес. Жоғарыда мектебі жа   -
был ған ауылдардың бәрінің күні осы. 

Айтпақшы, БҚО әкімі Нариман Т#-
ре   ғалиевтің бастамасымен «Қаладан 
ауылға» пилоттық жобасы бастау алды. 
Осы жоба аясында ауылға к#шкендердің 
алдына мал салынады, жұмыс тауып 
береді, үймен қамтамасыз етеді. 

Біздің атқамінерлер осы жобаны 
пайдаланып, қаладан ауылға к#шемін 
дегендерді шама келсе шекара маңын  дағы 
ауылдарға қарай орналастыра берсе ұтар 
еді. Себебі теріскейдегі к#р  шіміз ауық-
ауық біздің жаққа қарап «ұли тыны» бар. 
Дәл қазіргідей аумалы-т#кпелі заманда 
шекараны бос тастауға болмайтының 
билік басындағылар түсі нетін шығар. 

Мемлекет шекарадан басталады. Ал 
оны күзету Ұлттық қауіпсіздік коми   -
тетінің  шекара қызметіне сеніп тап    сы-
рылған. Шекара маңындағы ауылдар 
дегенде шекарашылар туралы айтпай 
кету жарамас. Бізбен с#йлескен шекара-
  шылар мемлекеттік шекараны заңсыз 
кесіп #ту фактісі азаймай тұрғанын ай-
тып қынжылады. 4сіресе, шекара ма-
ңын    дағы ауылдардың тұрғындарына мал 
ұстау #те қиын. Т#рт аяқты жануар дың 
шекараның арғы бетіне #тіп кетуі, оны 
іздеп барып иесінің #тіп кетуі, Ресей 
шека  рашыларына ұсталуы секілді факті-
лер жиі тіркелетіні бар. 

– Шекараны заңсыз кесіп #ту фак-
тілері азаймай тұр. Біздің шекарашылар 
да, Ресей тарапы шекарашылары да 
ұстап, жауапкершілікке тартып жатамыз. 
2023 жылы шекараны заңсыз кесіп #ту 
туралы 200-дей факт тіркедік, – дейді 
БҚО Шекара қызметі департаментінің 
офицері Арсен Дунаев. 

Мәселен, 2023 жылы т#рт түлік мал-
дың шекарадан #тіп кетуіне қатысты 
57 факт тіркелген. Бір ғана Жәнібек ау -
данының #зінде 25 дерек тіркеліп отыр. 

БҚО Стратегия және экономикалық 
даму басқармасының б#лім басшысы 
Райса Жұмахметқызы шекара маңында-
ғы ауылдардың халқына б#лек жеңілдік-
тер мен бонустар қарастырылуы керек 
деп есептейді. 

– Шекара маңындағы ауылдар халқы 
к#шіп жатыр деген с#з – шекара ашық 
қалады деген с#з. Ал бұған жол беруге 
бол майды. Сондықтан да осы ауылдың 
халқы үшін еңбекақысына үстеме т#леу, 
зейнетақыларын к#теру, немесе еңбек 
#тілін басқаша есептеу секілді жеңілдік-
тер берілсе, шекара маңындағы ауылдар-
да тұрғындар қалар еді. Себебі шекара 
маңы ашық қалса еліміздің есігі ашық 
қалды деген с#з ғой. Сондықтан да жер-
гі  лікті атқарушы органдар осы мәселені 
қолға алуы керек деп есеп теймін, – дейді 
Райса Еркеғалиева.

БҚО бойынша шекара маңындағы 
47 ауыл халқының саны 50-ден аз. Бұл 
енді ауыл деуге де келмейтін шағын ғана 
елді мекен ғой. Биыл 47 ауыл, енді бес 
жылда қанша ауыл халқының саны азая-
рын кім біліпті?! Батыс қақпаның бе-
ріктігі мен бүтіндігі үшін мемлекеттік 
дә режеде шұ  ғыл бағдарламалар қабылда-
 нып, тиіс ті шаралар атқарылуы керек 
шығар. Сон  да ғана шекара маңындағы 
ауылдар  ды тастап к#шіп жатқан к#шті 
тоқтатуға болар.  

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

БЕКЕМ БЕ?
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– Ольга Павловна, бұл кітап хана-
ға кімдер келеді? 

– К�біне ғылыми бағыттағы із-
денушілер, магистранттар мен док -
таранттар келеді. Ғалымдар да жиі 
бас сұғып тұрады. Еліміздің түкпір-
түкпірінен хабарласып, арнайы із -
деп келетіндер бар. Алыс-жақын 
шетелдік ғалымдар мен зерттеу  ші -
лер, соның ішінде селекционерлер 
де бар. 

– Ескі кітаптар бар дедіңіз, сонда 
олар қаншалықты ескі кітаптар? 
Олардың маңызы неде болып отыр?

– Айталық, кітапхана 1 800 жыл-
 дардағы кітаптар қорынан бас     -
талады. Бұл дегеніміз – Кеңес дәуірі 
орнағанға дейінгі заман. Сол кездің 
�зінде ғалымдар ауыл шаруа  шы-
лығымен түбегейлі айналыса бас-
таған. Оқып отырсаңыз, олардың 
дәлелдемелері қазіргі күннің �зінде 
маңызын жоғалтқан жоқ. Кейбір 
қолжазбаларды қарап отырсақ, �те 
қызықты деректерге тап болады 
екенсің. Мысалы, сол кездегі то пы-
рақтың жағдайы, судың ахуалы, 
астық тұқымдастарының селек     ция-
сы сынды дәлелдемелер бүгінгі ға -
лымдар үшін де, ғылым үшін де �те 
�зекті. Тағы бір мысал, сирек қор 
б�лімінде Климент Тимирязевтің 
ғ ы л ы м и  ж о б а л а р ы м е н  б і р г е 
1860 жыл  дары тұрақты түрде жарық 
к�рген «Сельское Хозяйство» жур-
налы, сол уақыттарда жарыққа 
шығып отырған «Лъесоводство» 
журналын табуға болады. Одан 
б�лек, кеңестік және отандық ға -
лым  дардың қолжазбалары мен ғы-
лыми диссертацияларының да 
топтамасы сақтаулы. 

– Осы уақытқа дейін елімізде 
талай құнды дүние жойылып кетті. 
Керемет кітапханалар ешкімге керек 
болмай қалғанын к%зіміз к%рді. Сіздер 
бұл кітапхананы қалай сақтап қал -
дыңыздар? 

– Иә, кітапхана түгілі ғылыми 
ор талықтың �зінің халі мүшкіл бол-
ған уақыттарды бастан кештік. Ол 
кезде мен �зім селекция б�лімінде 
жұмыс істейтін едім. Қысылтаяң 
уақытта бұл орынды қойма ретінде 
де пайдаланып жүрді. Бір қуана -
тыным, біздің ғалымдарымыз да, 
осында жұмыс атқарған �зге де 
қызметкерлердің бірде-біреуі кітап-
хананың бір кітабына тиіскен жоқ. 
Себебі олар бұл дүниенің қанша-
лықты құнды, маңызды екенін жа-
нымен түсінді. Осылайша, барлы -
ғымыз мұндағы әр газеттің �зін 
қыз  ғыштай қорыдық десем болады. 
Уақыт түзеліп, заман жақсарған уа-
қытта қайта қалпына келтіру жұ-
мыстары жүргізілді. Бірақ қара жат-
тың жетпеуінен жұмыс соңына 

дейін жүрмей орта жолда қалып қоя 
берді. 2020 жылы ғана үлкен күшпен, 
мол қаражат жұмсай отырып кі-
тапханамызды қайта қалпына кел-
тірдік. К�п дүние бүліне бастаған 
екен. Біз оны реставрациядан �т-
кізіп, кейбір қолжазбаларды �з 
қолымызбен қайта тігіп, түптеп, с�-
релерге қойдық.

Ескі кітаптардан б�лек, кітап-
хана қорын молайту үшін жыл са-
йын елімізде жарық к�ріп жатқан 
ауыл шаруашылығы саласына бай-
ланысты басылымдарға тапсырыс 
беріп алдыра бастадық. Тіпті, шетел-
дік маңызды басылымдар да келіп 
тұрады. Қазір университеттен тәжі-
ри беден �туге келетін сту  денттер 
к�п. Студенттер үшін ар  найы оқу 
залын да аштық. Ғылым үшін кі -
тапхананың маңызы мол екені бел-
гілі. Қолдан келгенше кітап қо рын 
толықтырып отырамыз. Бір қызығы, 
ертеректе орталықта жұмыс істеген 
ғалымдар �здері хабарласып, жеке 
кітап қорын бізге әкеліп �ткізіп 
жатады. Кейде �зіміз �мірден �тіп 
кеткен ғалымдардың ұрпақтарына 
хабарласып, үйінде жеке кітапха -
налары болса салтанатты түрде та-
быстауын сұраймыз. К�бі келісіп 
жатыр. Бұл – ғылым үшін үлкен 
шаруа. Бір айта кетерлігі, кітапха -
намыз түгел-дерлік электронды 
жүйеге �ткен. 

– Мұндағы кітап қоры қанша?
– Мұнда бүгінде 72 500 шама -

сында кітап бар. Астық шаруашы   -
лығы мен �сімдіктер әлемі, еліміз  -
дегі тұңғыш тұқым саласының 
да   муы мен топырақ жағдаяттары 
туралы қолжазбалар с�реде сіресіп 
тұрғанын к�з к�рді. ?р құжаттың 
бетін ашып қарап отырып, шыны-
мен де тың игерудің тылсы мына 
сүңгігендей әсерде қаласың.

P.S. 

Иә, тыңның тарихын 
құжаттармен сәйкестендіретін бірден 

бір орын осы кітапхана болар деген 
ой түйдік. Бұл жерде Александр 

Бараевтың, Валентин Кузьминнің, 
Банцат К%пеевтің, Мехлис 

Сүлейменовтің және %зге де қазақ 
астығының атасына айналған 
ғалымдардың естеліктері мен 

қолжазбалары сақтаулы тұр. Қазақ 
астығының алғашқы дәнін әлемге 
таныта білген А.Бараев атындағы 

Астық шаруашылығы 
кітапханасында ғалымдардың %ткені 

ғана емес, бүгіні де айнымай тасқа 
басылып, ғылыми жұмыстары 
қатталып, с%релерге қойылып 

жатыр. 

Десе де, дәріханадағы самсап тұрған 
дәрі-дәрмектің қайсысының дертке шипа 
боларын дәрігердің нұсқауынсыз нақты 
білудің �зі қиынға соққан. Бағасы да 
әркелкі. Тіпті, тым қымбаты да, қолже-
тімді арзаны да жетіп артылады. Ақыры 
қалтаңа қарап бағасың. Ең қызығы, бізде 
қымбат дүние адамға жақсы әсер етеді 
деген ой қалыптасқан. Бұл негізінен на   -
рықтың және жарнаманың ықпалы. Фар-
  мацевтика мамандарының ай     туынша, кез 
келген дәрі не тұнбалар Дү     ниежүзілік 
денсаулық сақтау жүйесінің талаптары 
негізінде жасалып, сан алуан сына    мадан 
�теді екен. Тіпті, әсер ету жағдайы да 
бірдей дайындалатын к�рінеді. Соның 
�зінде қымбатына қарай жүгіретініміз 
жасырын емес. 

Мұндайда кейбіреулер ш�п тұнбасын 
ішуді ұсынып жатады. Соңғы кезде ш�п-
тен түрлі тұнба әзірлеп, шәй түйе   тіндердің 
де саны к�бейген. ?леуметтік желіде 
жарнамасынан к�з сүрінер мұндай дәрілік 
ш�птердің кейбірін «тау ш�бінің тамыры» 
десе, енді бірін «теңіз балдырынан жа-
салған» деп жарнамалайды. Қайсы бірін 
қарасаңыз да, сырқаттан құлан таза айық-
 тырып жібереді-мыс. Дегенмен ш�птен 
дәрі дайындау адамзат баласының бәріне 
ортақ к�неден келе жатқан дәстүр. Бүгінде 
мұнымен түбегейлі айналысып жүргендер 
де жоқ емес. 

Ш3ППЕН ЕМДЕУ
ТИІМДІ МЕ?

Ш�птермен емдеу, яғни фитоте    ра -
пия – медицина ғылымының бір саласы. 
Тіпті, мұның тарихы 7 мың жылдан асып 
жығылады дейді ғалымдар. Еуропаның, 
Ежелгі Мысырдың, Қытай   дың, Үндіс-
танның алғашқы қауымдық қоныстарында 
емдік �сімдіктер жиі қолданылғаны 
анық талған. Ш�птермен емдеу дәстүрі 
ұрпақтан-ұрпаққа жалғасып бізге жеткен-
 дігі белгілі. Егер заманауи фармаколо      -
гиялық дәрі-дәрмек орташа 5-10 жыл 
«�мір сүрсе», ал Гиппократтың �зі си   пат-
таған ш�птер бүгінге дейін �зінің �зек-
тілігі мен тиімділігін жоймаған. 

Дүниежүзілік денсаулық сақтау ұйы  -
мының (ДДСҰ) мәліметтері бо   йынша, 
ауруханаға жатқызылған науқастардың 
5-7%-да химиялық препараттарға т�збеу   -
шілік салдарынан дәрілік асқы нулар пайда 
болады екен. Мұндай науқастарға міндетті 
түрде ш�п препараттар қолдану ұсы -
нылады. Сонымен бірге атал  мыш ұйым 
статистикалық деректерді са  ра  лай келе 
жыл сайын дүниежүзінде 1 мил     лионға 
жуық адам дәріні теріс қолдану мен қа-
былдау кезінде реакция салдарынан қай-
тыс болады екен. Сон   дықтан тера пияның 
іргелі тәсілдерін қай та қараған ДДСҰ 
�ткен ғасырдың 80-жыл   дарының басында 
әлем ғалым   дарының басын қосып, дәлелді 
медицина принциптері негізінде �сімдік 
шаруа  шылығының к�п ғасырлық тә -
жірибесін ғылыми түрде тексеріп, меди-
цинаға ен гізген. Осыған байланысты, ш�п 
меди   цинасы дәрілік ш�птен препа рат-
тарды жасаудың тың әдісін ен гізген. С�й-
тіп, әлемде алғаш рет – фитониринг, 
ш�птік препараттарды �н діруде әлемдік 
к�ш  басшы болып Bionorica (Германия) 
ком  паниясы �з жұмысын бастаған. Қазір 
не містер салған осы жолға дүниежүзінің 
ілескені анық. 

Ш�п шәй мен түрлі дәрілік шырын 
�ндіру ісі біздің елде де соңғы уақытта 
белең алды.  Адамдардың барлығы 
болмаса да, ішінара дәріхана с�релерінен 
ш�п шайды сатып алып жатқанын к�ріп 
жүрміз. 

Еліміздің оңтүстігінде осы ш�п шай -
лардың 250-ге жуық түрін жасап саудалап 
отырған ең ірі компаниялардың бірі – 
«Зер  де-Фито» ЖШС компаниясы. 
20 жыл   ға жуық түрлі ш�птен фито шай 
жасау    мен айналысып келе жатқан кә-
сіп    орынның �ндіріс директоры Мақсат 
Жұ  ма  таев компания отандық нарықтың 
55%-ын қамтамасыз етіп отырғанын 
айтты. 

«Біздің кәсіпорын дәрілік ш�птердің 
мол түрін шығарумен айналысатындықтан 
шикізатты �зіміздің елмен қоса шетелдер-
  ден де молынан тасымалдаймыз. Тіпті, 
Ресей, Украина, Беларусьтегі да шикі   -

заттар келеді. Мұның барлығын мемле  -
кеттік сатып алу жолымен жүзеге асыра  -
мыз. Сондықтан бір жолда бірден мол 
к�лемде шикізат әкеліп, оны �ңдейміз. 
Келген �німді алдымен зертханаларға 
апарып, сапа сертификатын аламыз. Егер 
талапқа сай болмаса, �німді кері қай   -
тарамыз. Қазір дайын �німді еліміздің 
түкпір-түкпіріне ж�нелтіп жатырмыз. 
?зір шетелдерге шығарып жатқанымыз 
жоқ, бірақ алдағы уақытта жоспарда 
бар», – дейді маман. 

 Еліміздегі ірі қалалар мен ауылдық 
жерлерге дейін жеткізіліп жатқан атал -
мыш фитошайлардың сапасына ерекше 
мән берілетінін айтады Мақсат Жұматаев. 
Оның с�зінше, кез келген �німді зерт  -
ханадан б�лек, қолмен де саралау жұ -
мыстары �ткізіледі екен. Себебі қолмен 
жүйелеу арқылы сапаның талапқа сай 
болуын одан сайын нақтылай түседі екен. 

«Біз әлемдік сапа стандарттарына сай 
�нім �ндіреміз. Сапаға ерекше мән бере -
міз. Егер сапа т�мен болса, әлеуметтік 
желілер мен арнайы к�рсетілген сайтқа 
нашар пікірлер келе бастайтын еді. ?зірге 
ілуде біреу болмаса, ондай бір жаман 
пікірдің болғанын к�рмедік. К�біне халық 
оң пікірін айтып, хабарласып жата   ды. 
Қазір әлеуметтік желілер арқылы белгісіз 
�німдер к�п саудалана бастады. Бірнеше 
рет осындай дәріден уланып қалған 
жағдайлар да тіркелді. Ал біз мұн  дайға жол 
бермейміз», – дейді Мақсат Жұматаев.

Д9СТҮРЛІ МЕДИЦИНАНЫҢ ДА 
ЕРЕКШЕЛІГІ БАР

«8 жасымнан бастап ағам Құмар Зар -
қымұлымен бірге еріп жүріп, ш�п дәрі-
лермен емдейтін халықтық меди цинаны 
жадыма жаттап �стім» дейді Рашат есімді 
дәстүрлі емші. Бүгінде Рашат Астана 
қаласынан шағын шығыс медициналық 
орталығын ашып, келушілерді емдеп 
жүргеніне 6-7 жылдың жүзі болған екен. 

Рашаттың ағасы Құмар Зарқымұлы 
қытай елінде дәрігер мамандығы бойын-
ша профессор дәрежесіне дейін к�те -
рілген. Дәстүрлі медицина оның ішінде 
ш�п дәрілермен емдеудің қыр-сырын 
ерекше жағдайда меңгеріп қана қоймай, 
талайдың дертіне шипа тапқан. Бүгінде 
жастайынан үйренген ғылымды бойына 
сіңірген Рашат та жазда ш�п піскен шақта 
еліміздің шығысына, оңтүстігі мен баты-
сына арнайы барып, дәрілік ш�птерді �з 
қолымен жинайды екен. 

«Мен Қытайдың Үрімжі қаласында 
медициналық университетті осы Халық 
емі саласы бойынша оқып бітірдім. Менің 
бұл жолды таңдауыма әкемнің ағасы 
Құмар ақсақал үлкен әсер етті. Еліміздің 
әр �ңіріне барғанда ш�птердің түрін 
арнайы зерттеумен де айналысып жүрмін. 
Мысалы, ш�птердің түрінен майбұлау 
жасап, мақпал ш�птен тұнба әзірлеу 
арқылы бүйрек, бауыр, буын мен асқазан 
ішек ауруын емдеп жүрмін. Тіпті, бел  -
сіздікке душар болған жандар да келіп 
дер   тіне шипа тапты. Сондықтан мен ш�п 
дәрілердің қасиетін ерекше сипаттаймын. 
?рине, химиялық дәрі-дәрмектердің 
адам ағзасына әсер етуі тез жүргенімен 
оның келесі бір жағы болады. Химиялық 
дәрілер бір органды емдегенімен келесі 
біріне кері әсер етіп жатады. Ш�п дәрі  -
лерді дұрыс қолданса, мұндай келеңсіз  -
діктер болмайды. ?рине, химияға қара  -

ғанда баяу болуы мүмкін, бірақ адам  ның 
денсаулығын шынымен оңалтып жі бе -
реді. Бұған менің де емделушілерімнің де 
к�зі жетті», – дейді Рашат Құсыманұлы. 

Д9РІЛІК Ш3ПТІ 
ПАЙДАЛАНУДЫҢ ДА ЖОЛЫ БАР
Қазір Қазақстанда дәрілік заттардың 

7,4 мыңнан астам атауы тіркелген екен. 
Оның ішінде дәрігердің рецепі бойынша 
5 736 (77 %), рецепсіз – 1 691 дәрі-дәрмек 
ер кін түрде сатылымға шығарылады екен. 
Бірақ осы дәрілердің кейбірінің адамға 
жағымсыз әсер ететіндері де бар. Ол енді 
«кейбір адамның денсаулығына да бай-
ланысты» дейді дәрігерлер. 

«Мен қарапайым дәрілерді ішкен 
кезде денеме түрлі б�ртпе пайда болатын. 
Бала кезімді онша білінбеді. Қазір жасым 
40-тан енді асқан шақта дәріханадан 
қарапайым парацетамол мен аспиринді де 
сатып алмайтын болдым. Дәрігерлер 
химиялық дәрілерге реакцияң бар деп 
кесіп айтты. Тіпті, �міріме қауіп т�нуі 
мүмкін екенін ескертті. Содан бері үш 
жылдың жүзі болды, тек ш�п дәрілерді 
қолданып жүрмін. Керісінше осы ш�птен 
жасалған дәрілердің ағзама жағатынын 
байқадым», – дейді астаналық тұрғын 
Алмагүл Қуандыққызы. «Дәрілік �сімдік-
термен емдеу жүйесі – фитотерапия деп 
аталады. Ол адам ағзасына жұмсақ, зиян-
сыз әсер етіп, жанама әсерлердің туын-
дауына жол бермейді. Бұл әдіспен емде-
луді – аурудан табиғи жолмен құтылғысы 
келетін адамдар таңдайды. Дегенмен 
�зін-�зі емдеумен айналыспай, алдымен 
дәрігермен кеңескен ж�н. Негізінен �з 
басым ш�птік дәрілерді қолданудың 
дұрыстығын емделушілеріме үнемі айтып 
отырамын. Rзімнің 28 жылдық тәжіри-
бемде үнемі айтатыным, адам алдымен 
�зінің денсаулығын оңалту үшін, тамақ-
тануды реттеуі керек. Қазір жастар газды 
сусындар мен түрлі фастфуд �німдерін 
к�п пайдаланады. Бұл адам ағзасын улап 
тастайды. Осы тағамдар кесірінен ауыр-
ғандардың денесінде рак клетка ларының 
қозуы әбден мүкін. Биологиялық активті 
заттар жылы және суық болып екіге 
б�лінеді. Суық активті заттар деп теңіз 
түбінің �німдерін айтсақ, жылы активті 
�нім деп жер бетінде �сетін ш�п түрлерін 
айтамыз. Екеуінің адам ағзасына әсер етуі 
негізінен бірдей. Тек қолданар алдында 
дұрыстап нақтылап алған дұрыс. Мен 
�зімнің емделушілеріме к�п жағдайда �т 
жолдары мен бүйрек жолын, асқазан 
жолдарын тазартатын дәрілік ш�птерді 
тағайындап отырамын», – дейді жалпы 
практикалық дәрігер Айнагүл Шәдет-
қызы.

Дәрілік ш�птерді пайдаланудың елі-
мізде к�п тараған түрлері бар. Олар: тамақ 
ауырғанда – түймедақ гүлдері, жебірдің 
ш�бі, шайш�птің ш�бі, тыныс жолда   -
рының ауруына – шегіргүлдер, жебір 
ш�п, киікоты т.б. болып сарала  натыны 
шын. Сондықтан әрбір ш�птер адам ағза-
сына оң әсерін берері с�зсіз. Алайда олар-
 дың тиімділігі — жиілілігімен, жүйелі  -
лігімен және ұзақтығымен тікелей бай        -
ла      нысты болмақ. «Егер сіз ш�п тұнба  -
ларын ішіп жүрсеңіз, онда оны ең кемі 
апта сайын үзбей ішу керек екенін ес -
кертеді» мамандар. Бір ескеретіні – емдік 
ш�птерді қабылдауды арнайы ма  ман 
тағайындаса тіпті жақсы.

ҚАЗАҚ АСТЫҒЫН 
ӘЛЕМГЕ ТАНЫТҚАН 

КІТАПХАНА

ДӘРУДӘРУ

МАЛҒАМАЛҒА    ––
ЖАНҒАЖАНҒА  ––

ДӘРМЕН, ДӘРМЕН, 

Б
гінде салалы� кітапханалар саны артып келе жатыр. 7р 
�ылымны� негізінде әрт
рлі кітапханалар жаса�талуда. 
Осындай салалы� кітапхананы� бірі – Астана іргесіндегі 
Шортанды ауылында орналас�ан Александр Бараев атында�ы 
Асты� шаруашылы�ы кітапханасы. Аталмыш �ылыми-зерттеу 
орталы�ына арнайы барып, кітапхананы� тарихымен тере� 
танысты�. Кітапхана ме�герушісі Ольга Проскураны� айтуынша, 
б�л жер сирек кездесетін кітаптар �орымен де ерекшеленеді.

Бетті дайындаған Бердібек ҚАБАЙ
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Бүгінде миллиондаған 
тұрғын қоныстанған 

мегаполисте жалпы саны                
60-қа жуық базар жұмыс 
істейді. Қала 
экономикасының 60 
пайыздан астамы cауда 
және ойын-сауық 
секторына тәуелді болып 
келеді. !лемдегі ең ірі 
"ндіріс орталығы ретінде 
жылдар бойы позициясын 
сақтап келе жатқан к"рші 
Қытаймен аумағы шектесіп 
жатқандықтан, Алматыдай 
алып шаһарда сауда-
саттықтың дамуы – заңдылық. 
Сонымен, бағыт алған бетімізден 
алғашқы аялдама – «Ялян» 
базарына келіп тоқтадық. Базардың 
сыртқы к"рінісіне қарасаңыз, 
тоқтаусыз қарбалас тіршілікті к"ресіз. 
Ішке кірген бойда ары-бері шапқылаған 
жүк тасушылар мен «келіңіз, к"ріңіз» 
деп "зімізге ұмтылған саудагерлерге тап 
болдық. Бірақ базар маңынан 
тынымсыз қозғалысты к"ргенімізбен, 
ішінде мүлгіген тыныштық орнағандай 
дерсің. Сауда орнының барлық аймағын 
аралай жүріп, мұнда келушілердің аса 
к"п еместігін аңғардық. Мүлдем адам 
саябырсыған деуге келмейді, әрине. 
Алайда алдымыздан киім-кешектен г"рі 
тұрмыстық техника алу мақсатында 
келген сатып алушылар жиі ұшырасты. 
Тағы бір байқағанымыз – базарда 
Қытай саудагерлерінің к"птігі. Онымен 
қоса, мұнда тауардың басым б"лігі тек 
қолма-қол т"лем арқылы сатылады. 
Яғни, сіз "зіңізге қажет тұрмыстық 
техниканы Kaspi қосымшасы арқылы 
тапсырыс беріп немесе белгілі бір айға 
б"ліп т"лей алмайсыз. 

ҚАҢТАР, АҚПАН АЙЛАРЫ – 
«ӨЛІ КЕЗЕҢ»

!рмен қарай алматылықтар жиі 
қатынайтын «Кенжехан» базарына жол 
тарттық. !детте жаз, күз маусымында 
адам саны толастамайтын автобус 
ішінде жолаушылардан г"рі бос орын 
к"п. Базар ішіне кірген сәтте әдеттегі 
орнында отыратын сатушы әжелерді 

саудасын жүргізу үшін салық т"леуге 
міндетті. Мәселен, Kaspi қосымшасы, 
оның ішінде Kaspi Pay, ай сайын 
т"ленуге тиіс салық келіп түскен 
пайданың біраз үлесін иеленеді. Үйінен 
жырақ кетіп, таңнан кешке дейін бір 
орында отырып, тауарын сатумен 
айналысатын кәсіпкерлер тапқан 
табысының жарты б"лігі ғана қалтасына 
түсетінін айтып шағымын білдірді.

– Біз тауарды Қытайдан алдырамыз. 
Дегенмен "зім пиндуодо арқылы 
тапсырыс беріп к"рмегеннен кейін 
киімдердің сапасында айырмашылық 
бар немесе жоқ деп айта алмаймын. 
Жақында телефонның қабына 
тапсырыс бердім. Расымен, мына 
базарда 4 000-5 000 теңгеге бағаланатын 
затты біз пиндуодо арқылы жеткізу 
құнымен бірге 1400 теңгеге сатып 
алдық. Тапсырыстың келуін 18-20 күн 
бойы күттік. Бірақ тауар сол күткен 
уақытымызды ақтады. Тура базардағы 
телефон қаптарының сапасымен бірдей. 
Қазір кез келген адам үйінде отырып-ақ 
тауар сатып, табыс таба алады. !рине, 
"з үйінде отырғандықтан салық, жалға 
алу бағасын т"лемейді. Сондықтан олар 
арзан. Ал біз мұнда ай сайынғы 
салықпен қоса электр энергиясы мен 
жалға алу құнын т"леуге міндеттіміз, – 
дейді сырт киімдер сатумен 
айналысатын Құралай (есімі "згертіліп 
берілді – ред.).

АРЗАННЫҢ ЖІЛІГІ  
ТАТЫМАЙДЫ

Кезекті кейіпкеріміз 
!мина құрбы-

құрдастарының пиндуодо 
арқылы зат сатып алғанын 
қызықтап, "зі де  киімге 
тапсырыс беріп к"ргісі 

келген. Бірақ тауардың сапасы 
сын к"термейді. Сондай-ақ 

!мина қаладағы сауда орталықтары 
киімдерді негізінен базардан сатып 

алатынын, онымен қоса біршама 
м"лшерде құнын "сіріп сататынын 
жасырмады.

– Пиндуодо мен таобао секілді 
онлайн сауда түрлері базардағы сауда-
саттыққа айтарлықтай әсер етіп отыр. 
Cсу емес, керісінше т"мендеу бар. 
Кейбір тұтынушылар бұл базар 
болғандықтан тауардың үстінен 2-3 есе 
баға қосып сатады деп ойлайды. Біз 
люкс сападағы киімдерді сатамыз. Бірақ 
келушілер киімдерді пиндуододағы 
тауарлармен салыстырып к"реді. 
Шынымды айтсам, қала ішінде 
орналасқан к"птеген сауда орталығы 
киімді бізден алып кетеді. Сауда 
орталығы болғаннан кейін, әрине 
киімнің сыртқы к"рінісі жарықта 
басқаша к"рінеді. Осында тұрған 
тауарды дәл сол қаладағы сауда 
орталықтарынан таба аласыз. Пиндуодо 
арқылы аяқкиімге тапсырыс беріп 
к"рдік. Нәтижесі – сатып алған 
бағамызға лайық, сапасы нашар. 
«Арзанның жілігі татымайды» деп қазақ 
тегіннен айтпаған деп ойлаймын, – 
дейді !мина.

Онлайн сауда-саттық бүгінде 
Қазақстанда ғана емес, әлем 

елдерінде кең етек жайған. !сіресе, 
2020 жылғы пандемия онлайн сауданың 
тынысын ашқандай болды. Ресми 
мәліметтерге жүгінсек, қазір еліміздегі 
белсенді онлайн сатып алушылар саны 
5 миллионға жуықтаған. !лемдік 
сарапшылар онлайн сауда-саттық 
саласында Орталық Азияның, соның 
ішінде Қазақстан нарығының әлдеқайда 
жоғары екенін жоққа шығармайды. 
Қалай десек те, онлайн сауда-
саттықтың әсерін к"ріп отырған 
базардағы саудагерлер «тауарларымыз 
"тпей, "зімізге тиесілі үлесімізге қол 
жеткізе алмай қаламыз ба?» деген 
үреймен "мір сүріп келеді...

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,
Алматы қаласы

апт

Жа�ында 
әлеуметтік желіні 

а�тарып отырып онлайн 
сауда-сатты� ке� тара�алы бері 

Алматы базарларыны� іші �а�ырап 
т$р�аны туралы видео�а назарымыз 

ауды. Видео авторыны� с*зінше, 
�ытайдан тапсырыс беру ар�ылы тауар 

сатып алатын онлайн платформалар 
халы�ты� б$рын�ыдай базар�а а�ылып келуіне 

әсер еткен-мыс. Б$л а�парат шынды��а 
сәйкес келе ме? Алматы базарларыны� іші 
расымен пиндуодо, таобао шы��алы бері 

бос �ал�ан ба? Базарда�ы сауда-сатты�ты� 
�азіргі ахуалы �алай? Мәселені� жай-

жапсарын аны�тау 7шін �ала 
сыртында бірінен со� бірі тізіліп 

орналас�ан базарлар�а ат 
басын б$рды�.

ОНЛАЙН,ОНЛАЙН,
ӨЗГЕРІСКЕӨЗГЕРІСКЕ

БОЛ БОЛ 
ДАЙЫНДАЙЫН!!

осы жолы байқамадық. Дегенмен 
базарлық жасап, саудаласып жүрген 
жастарды жиі к"зіміз шалды. 
Айтпақшы, сауда орындарының 
алдында күзгі, қысқы маусымға 
арналған киімдерге жеңілдік 
жариялаған жарнама қағаздарын жиі 
кездестірдік. !у баста келген 
мақсатымыз – әлеуметтік желіде 
тараған ақпараттың қаншалықты 
шындыққа жанасатынын білу еді. Базар 
ішін аралай жүріп біршама саудагерді 
әңгімеге тартып, сауда-саттықтың 
қазіргі ахуалы туралы сұрап к"рдік. 
Пікір ағыны екіге жарылды: бірі 
пиндуодо, таобао сынды онлайн сауда 
платформалары жарыққа шыққалы бері 
келушілердің айтарлықтай азайғанын 
айтып қынжылса, екіншісі мұндай сауда 
түрлерінің базардағы сауда-саттыққа аса 
әсері болмайтынын, мәселе сапалы 
қызмет ұсынуға байланысты екенін алға 
тартты. Біз сауалнама жүргізген 
саудагерлердің 80 пайыздан астамы 
қаңтар, ақпан айлары «"лі кезең» 
екенін, бұл жылда болатын жағдай 
екенін атап "тті. Демек, базардағы 
саудагерлер мұндай баяу қарқындағы 
сауда-саттықты бұрыннан к"ріп, к"здері 
үйренген деген с"з. Сауда-саттық ісінде 
әр жылдары қайталанатын кезең екенін 
назарға алған сатушылар әлеуметтік 
желіде тараған видеоның сондай бір 
кезеңде түсірілген болуы мүмкін деп 
топшылайды. 

Диляра – сауда-саттық саласында 
бірнеше жыл бойы жұмыс істеп 

келе жатқан тәжірибелі саудагерлердің 
бірі. 53 жастағы әйел жаңа жылдың 
алғашқы екі айында суықтың әсерінен 
келушілердің аз болатынын, оның 

САУДАҢЫЗ САУДАҢЫЗ 
БОЛСАБОЛСА

да арбап кеткенін айтып, ренішін 
жеткізген Гүлмира қазіргі саудадан 
түсетін табыс күнделікті ішіп-жемге 
жарап тұрғанын, тауар "тпеген 
жағдайда, барынша арзан бағаға түсіріп 
беруге тырысатынын айтты.

– Шыны керек, базарға келушілер 
к"п емес. Тіпті, бұрыннан сатып алатын 
тұрақты тұтынушыларымның "зі қазір 
базардан киінбейді. Қытайдан тапсырыс 
беретін мұндай онлайн сауда түрлері 
ашылмай тұрған кездері бізге күніне 30 
шақты адам келсе, "кінішке қарай, қазір 
оның санаулысы ғана қалды. Тауарымды 
"ткізу проблемаға айналды. Cзім де 
базарда саудамен айналысуға 
үйренгендіктен әрі амалдың 
жоқтығынан осында отыруыма тура 
келеді. Кейінгі кездері сатылмай қалған 
киімдер к"п. Тауарды Қытай, Түркия 
елдерінен алдыртамын. Қазір к"бі 
онлайн саудаға к"шкеннен кейін біз де 
онлайн дүкен ашуға әрекет жасап 
отырмыз. Айтпақшы, пиндуодо 
қосымшасында с"здер  қытай тілінде 
жазылғандықтан, кейбірі тапсырысты 
қате беріп жатады. Жақында таныс 
құрбым кесеге тапсырыс берген еді. 
Тауар келген бойда қорабын ашып 
қараса, кіп-кішкентай ғана ойыншық 
секілді кеселер келіпті,  –  дейді 
Гүлмира.

ТАПҚАН ТАБЫСТЫҢ ЖАРТЫСЫ 
ҒАНА ҚАЛТАҒА ТҮСЕДІ

Саудагерлер сұхбат барысында 
тағы бір іште жатқан 

жанайқайын жеткізді. Кәсіпкер 

Онлайн сауда-
саттық бүгінде 

Қазақстанда ғана емес, әлем 
елдерінде кең етек жайған. 

�сіресе, 2020 жылғы пандемия 
онлайн сауданың тынысын 

ашқандай болды. Ресми 
мәліметтерге жүгінсек, қазіргі 

уақытта еліміздегі белсенді 
онлайн сатып алушылар 

саны 5 миллионға 
жуықтаған. 

үстіне базарда жылу жүйесі тұрғысынан 
жағдай жасалмағанын жеткізді.

– Иә, қазір базарға келушілердің 
азайып кеткені "тірік емес. Cйткені 
базар іші суық, ал жылыну үшін 
толыққанды жағдай жасалмаған. Күн 
жылынған уақытта келушілер саны 
қайта к"бейеді деген үмітпен отырмыз. 
Сауда-саттықтың нағыз маусымы – жаз. 
Бұл кезде базар іші келушілерге толады. 
Бірнеше жыл бойы осы базарда 
саудамен айналысып келемін. 
Пиндуодоның оффлайн саудаға 
қатты әсері тиеді деп 
ойламаймын. Телефон 
арқылы қосымшаны 
к"біне жастар 
жақсы 
пайдаланады 
ғой. !сіресе, 
келінім мен 
қызым біраз 
затты 
пиндуодо 
арқылы 
тапсырыс 
беріп 
алдырды. 
Онлайн 
платформаны 
қалай қолдану 
қажет екенін 
білмеймін. 
Сондықтан барлығы 
бірдей онлайн сауда түрін 
игеріп кетеді деп ойламаймын. Біз 
сататын тауардың қасынан "ткен 
балалар жай қарап "тіп кете алмайды. 
Баласы «осы затты алғым келеді» деп 
айтса, «қайтесің, Қытайдан "зіміз 
тапсырыс беріп алдыртып аламыз» 
дейтін аналарды да к"рдім, – дейді 
алматылық саудагер.

«САУДАГЕР ДЕ ЖАН-ЖАҚТЫ 
БОЛУҒА ТИІС»

Сатылымдағы тауарларын Қытай 
мен Түркия фирмаларынан 

арнайы тапсырыс беріп алдыртатын 
Айгүл де (есімі "згертіліп берілді – ред.) 
Диляра ханымның пікірін құптайды. 
Қазіргі уақытта Айгүл тауарларын тек 
базарда сатып қана қоймай, әлеуметтік 
желі арқылы жарнамалап отыруды 
күнделікті әдетке айналдырған. Оның 

с"зінше, базардағы сауда деңгейінің 
т"мендеуіне онлайн қосымшалар әсер 
етпейді. Себебі қолмен ұстап, к"збен 
к"ргісі келген әрбір тұтынушы міндетті 
түрде базарға келіп, керегін "зі таңдап 
алуды құп к"реді. Сонымен қоса, 
кейіпкеріміз технология күші артып 
жатқан тұста саудагерлердің бір 
бағытпен шектеліп қалуы дұрыс 
емесін айтты.

– Бұл жыл сайын 
қайталанатын маусым 
болғандықтан "згелерге 
ренжи де алмайсың. Халық 
қажетті азық-түлігін әрең 
сатып алып отырғаннан кейін, 
киімді к"п сатып ала бермейді 
деп ойлаймын. Сондықтан біздің 
қолымыздан ештеңе келмейді. Қазір 
к"пшілігі шотына ақша түссе, бірден 
тамағын, керек-жарағын сатып алады. 
!зірге киім сатып алуға уақыт жоқ. К"зі 
ашық адам қай жерде болмасын 
қаражатты қайда жұмсағанын 

бақылауда ұстайды. Егер жақсы 
зат сатып, сапалы қызмет 

к"рсете білсек, 
тұтынушылар 

әрдайым табылады. 
Таныстарым 

пиндуодо 
арқылы тауарға 
тапсырыс 
беріп 
к"ргеннен 
кейін, менің 
де бір байқап 
к"ргенім бар. 
Бірақ сапасы 

ойдағыдай 
болмайды. Егер 

зат сапалы 
болмаса, тегін 

берсе де алғың 
келмейді. Тұтыну-

шылардың арасында 
тауарларымызды суретке 

түсіріп алып пиндуодомен 
салыстыратындар баршылық. Онлайн 
сауда-саттық шыққанға дейін де, одан 
кейін де саудада аса "згеріс 
байқалмайды. Заман күн санап дамып 
жатқандықтан, керісінше, саудагер де 
жан-жақты болуға тиіс, – дейді ол.

«ТАУАРЫМДЫ ӨТКІЗУ 
ПРОБЛЕМАҒА АЙНАЛДЫ...»
Ал сауалдарымызға жауап берген 

топтың екінші бір б"лігі «онлайн 
сауда-саттық базардағы кәсіпке әсер 
етпей қоймайды» деген пікірді 
ұстанады. !ңгімелесу барысында сатып 
алу к"рсеткіші т"мендегенін айтып 
шағымданған саудагерлердің к"бі есімін 
жасыруды ж"н к"рді. Солардың бірі – 
Гүлмира (есімі "згертіліп берілді – ред.). 
Онлайн сауда тұрақты тұтынушыларын 
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Жалпы, Талдықорғанда жылу-
электр орталығын немесе стансасын 
салу мәселесі кейінгі жиырма жылда 
мезгіл-мезгіл к�теріліп, алғашында 
келісімдерге қол қойылып, жарыса 
жарияланғанымен бірде-бірі іске 
аспай қалған  болатын. Қытайлық 
инвесторлар «Талдықорған» индус-
трия лдық аймағында облыс орта-
лығынан шығарылатын барлық 
тұрмыстығы бар, �ндірістігі бар 
қатты қалдықтарды отқа жағып, 
қуат �ндіретін орталық саламыз 
дегенін, тағы бір шетелдік инвес-
торлардың да заманауи ЖЭС тұр-
ғы замыз деп құлшынғанын білеміз. 
'кінішке қарай, солардың барлығы 
сиырқұймышақтанып, с�збұйдаға 
салынып, ақыр соңында құмға 
сіңген судай жоғалған. 

Күні кеше осы бағытта кезекті 
талпыныс тіркелді. Облыстық 
әкімдікте жаңа жобаны жүзеге 
асыруға ниет білдіріп отырған 
инвесторлар және �ңір басшысының 
орынбасары +сет Қанағатовтың 
қатысуымен  �ткен кездесуде 
Талдықорған қаласында электр 
және жылу энергиясын �ндіруді 
ұлғайту мақсатында газтурбиналық 
станса салу жоспарланып отырғаны 
мәлім болды.  Облыс үшін аса 
маңызды жобаға  жеке инвестор 37 
млрд теңге қаражатын салмақ. 

Жүздесу барысында облыс 
әкімінің орынбасары елімізде, 

соның ішінде Жетісу �ңірінде 
экономиканың елеулі дамуының, 
�неркәсіптің �ркендеуі  нәтижесінде 
электр және жылу энергиясына 
деген қажеттілік �сіп келе жатқанын 
атап �тті. Соған сай алдағы кезде 
аталған салада тапшылық болуы 
әбден мүмкін екенін еске салды. 
Осыған  байланысты туындауы 
мүмкін мәселенің адын алу мақ-
сатында  «Басқуат Энерго» ЖШС 
ұсынып отырған газтурбиналық 
станса салу туралы аса  маңызды 
жоба облыс әкімдігі тарапынан 
қолдау тапқан. 

Жоба жайлы кеңінен таныстыру 
үшін алғашқы с�зді алған «Басқуат 
Энерго» ЖШС директоры Арман 
Отарбаевтың айтуынша, Талдықор-
ғанда салу к�зделіп отырған газтур-
биналық стансаға қатысты жоба 
үш кезеңнен тұрады, барлығы 
ре ті мен жүзеге асырылса келер 
жылы аяқталады. 

–  Құрылысқа қажетті жер телімі 
бар, қазір онда  геологиялық-
геодезиялық жұмыстар жүргізілуде. 
Зерттеу жұмыстары аяқталған соң 
наурыз айының басында бірінші 
кезеңнің құрылысын бастауды 
жоспарлап отырмыз. Биыл мамыр-
қазан айларында жобаның алғашқы 
кезеңі аяқталуға тиіс. Ал маусым-
қазан айларында екінші кезеңнің 
құрылысын да қоса жүргізетін 
боламыз. 2024-2025 жылғы жылыту 

маусымына үлгеріп, бастапқы меже 
– 25 Гкал жылу энергиясын �ндіруге 
бар күшімізді саламыз.  Жоба 2025 
жылдың қазан айына дейін толық 
аяқталады деп жоспарланған, – 
дейді А.Отарбаев.

Талдықорған қаласы әкімінің 
орынбасары Қуаныш Сейтімбетовтің 
айтуына қарағанда, облыс орталығы 
үшін орны б�лек  жобаға байланысты 
әкімдікте бірнеше отырыс �ткізілген, 
солардың нәтижесінде құрылысқа 
қажетті жер телімінің нысаналы 
мақсатын �згерту мәселесі оң 
шешіліп, «Басқуат Энерго» ЖШС-
ның «Басқуат» бас қазандығымен 
�зара бірігіп жұмыс істеуі туралы 
келісімдер жасалған. 

Жиын барысында Облыстық 
энергетика және Тұрғын үй 
коммуналдық шаруашылығы 
басқармасының басшысы Айдос 
Бекетаев «Басқуат Энерго» ЖШС-
ның жобасына және Текелі қаласы 
мен Ескелді ауданының табиғи 
газға қажеттілігін тиісті к�лемде 
қамтамасыз ету үшін «Талдықорған» 
АГРС-ның қуатын арттыру  қажеті 
туындайтындықтан, аталған АГРС-
ке жаңғырту жұмыстарын жүргізуді 
ұсынды.

Былтырғы жылдың қорытынды-
сына сай, облыстағы жалпы эко-
номиканың, соның ішінде �ндіріс 
пен құрылыс сияқты негізгі сала-
лардың қарқынды �суіне байланысты 
энергияға деген сұраныстың артуы, 
энергетика нысандарындағы 
жабдықтардың тозуы, резервтік 
сыйымдылық қорының шектеулілігі 
бұл салаға дәл қазіргі кезде жанды 
қолдау, қомақты қаржы қарастыру 
қажетін алға тартады. +леуметтік 
маңызы да зор саладағы шешімін 
күткен шетін мәселелерді кейінге 
қалдыра беруге болмайды. Оның 
соңы орны болмас зардаптарға 
соқтыруы әбден мүмкін. Сондықтан 
шұғыл шаралар қажет. Осыған 
байланысты энергетика тапшылығы-
ның алдын алу  едәуір к�лемде 
ин вес тиция салуды қажет етіп 
отыр ғандықтан, газтурбиналық 
станса салу жобасының Жетісу 
�ңірі үшін маңызы зор. Атап �тсек, 
жобаны жүзеге асыратын «Басқуат 
Энерго» ЖШС жаңа нысан салу 
барысында 3 газ-поршенді турбина, 
екі газ турбинасын, 4 кәдеге жара-
тушы қазандық орнатады. Жобаны 
іске асыру негізінде жалпы к�лемі 
80 мВт электр энергиясын, 100 Гкал 
жылу энергиясын �ндіру к�зделген. 
Бұл �з кезегінде Талдықорғанды 
жылу энергиясымен қамтып отырған 
«Басқуат» қазандығының қолда-
ныстағы жылу беру жүйесінің қуатын 
арттыруға үлкен ықпал етпек. 
Жобаның құны – 37 млрд теңге.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

ЭЛЕКТР ҚУАТЫНАН 
ТАПШЫЛЫҚ БОЛМАЙДЫ

Тараз �алалы� №1 к�п бейінді 
аурухананы� бас дәрі геріні� 
орынбасары Света Шаушенова 
мен бас есепші Ай да на Достаева-
ны� 700 миллион те�геден астам 
�азына �аржы сын жым�ырды 
деген к.дікпен �амау/а алын/аны 
д.йім ж3ртты д.р сілкіндіргені 
жасырын емес. Сыбайлас жем-
�орлы��а �арсы к.рес агенттігі 
мамандарыны� к.діктілерді� 
.йін тінту кезінде т.сірген бейне 
жазбасы тіпті талайды� санасын 
сан са��а ж. гіртті. Олай дей-
т і н і м і з  –  ш а / ы н  в и д е о д а н  
3стал/ан азаматшалар ды� екі 
�абатты .йін, �ымбат к� ліктері 
м е н  ж а с ы р / а н  б у м а - б у м а 
а�шаларын к�руге болады. 
Сонда орынбасар мен есепші 
м3ндай �ома�ты �аржыны �алай 
�олды �ыл/ан? Б3л �ылмысты екі 
адам /ана жаса/ан ба? :лде, біз-
ге беймәлім бас�а да т3л/алар 
бар ма? �азір  сауал дар к�пшілік-
ті� санасына салма� салуда...

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес 
агенттігінің ресми �кілі Арман Тілеукеновтің 
с�зіне сүйенсек, келтірілген шығын 758 
миллион теңгеден асады екен. Күдіктілер 
�здерінің жымысқы ойын екі жыл бойы 
жүзеге асырып келген. Қазір сот санкция-
сымен аурухананың  бас дәрігерінің 
орынбасары мен бұрынғы бас есепші 
қамауға алынған. Тергеу амалдарына 
байланысты басқа ақпарат құпия сақталуда.

+рине, «758 миллион теңгені екі адам 
қолды қылды» дегенге сену қиындау. 'йткені 
екі жыл бойы қазынадан ұрланып жатқан 
қаржыны аурухана басшысы мен құзырлы 
органдардың байқамай қалғаны таңғал-
дырады. Түптеп келгенде аурухананың �з 

ішіндегі тексерістер немесе медициналық 
мекемелерге жүргізілетін зерделеу жұмыстары 
«балға бармақ батырғандардың» тірлігін 
байқау керек еді ғой. +лде бұл қылмыста 
күдіктілерді қорғап, олардың әрекетін 
жасырып-жауып отырған тасада тұрған бір 
лауазымды адам бар ма? Тергеу амалдарына 
осы сауалдарға жауап табу міндеті тұр. 
Алайда бір анығы аталған ауруханаға соңғы 
үш жылда бақандай 23 миллиард теңгеден 
астам қаржы б�лінген екен. +лемдік 
коронавирус індеті дендеген 2021 жылы 
ауруханаға 9,1 миллиард теңге қаралса, 

2022 жылы 6,7 миллиард, 2023 жылы 7,6 
миллиард теңге б�лінген. Бірақ Үкіметтен 
қанша қаржы б�лініп жатса да бұл ауру-
хананың материалдық-әлеуметтік жағдайы 
бір оңалмаған. Ашық дерекк�з мәліметіне 
сүйенсек, бүгінгі күнге медициналық 
мекеменің 1,5 миллиард теңге к�лемінде 
кредиторлық қарызы бар к�рінеді.     

Тағы бір қызықты дерек, аурухананың 
дәрігерлері, медбикелері мен жалпы 
науқастарды емдейтін медициналық 
мамандары сыйақы дегенді естіп к�рмеген 
болмаса,  бас дәрігердің орынбасары мен  

есепші қолға түскеннен кейін аурухананың 
әкімшілік б�ліміндегі  40-қа жуық жұмыс-
шының  жылына жеті рет сыйақы алғандары 
белгілі болған. Олардың басым б�лігі бас-
шылық құрамның туыстары деген ақпарат 
та айтылады.

Негізі аталған аурухананы бірер жыл 
бұрын Нұрлан +білдаев есімді азамат 
басқарған болатын. Алайда ол екі жылдай 
бұрын еңбекке жарамсыз болып, ұзақ 
уақытқа демалысқа кеткен. Ал былтыр бұл 
басшы басқа қызметке ауысып кетті. Ең 
қызығы, 700 миллион теңгеден астам қаржы 
Нұрлан +білдаев аурухананы басқарған 
тұста қолды болып отыр.

Енді 700 миллион теңге қалай жым-
қырыл ды дегенге келер болсақ, Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы күрес агенттігі маман-
дары аурухана құжаттарын тексеру кезінде 
медициналық мекеме бір  жауапкершілігі 
шектеулі серіктестіктің есеп шотына 
аударған 700 млн. теңгенің т�лем қағазын 
анықтайды. Зерделей келе, аталған ЖШС 
аурухананы сотқа беріп, онда жеңіп 
шыққаннан кейін бұл сомаға қол жеткізгені 
белгілі болған. Алайда сот шешіміне 
күдіктенген антикор мамандары сотқа 
арнайы сұраныс хат жолдайды. Былық пен 
сұмдықтың к�кесі осында басталып, 
серіктестік пен аурухана арасында мүлде 
сот процесі болмағаны әшкереленеді. 
Осылайша, аурухананың бас дәрігерінің 
орынбасары мен бас есепшісі сот шешімін 
қолдан жасап, ауадан құралған  ЖШС-ның 
есеп шотына 700 млн теңгеден астам 
қаржыны екі траншпен аударып жіберген. 

Осы күнге дейін медицина мекемесіне 
тексеріс жүргізген �зге құзырлы органдар 
аталған сот шешіміне күдікпен қарамағаны 
талайды ойға қалдыруда. 

Енді «Сыбайлас жемқорлыққа қарсы 
күрес агенттігі қалай ғана ауруханаға тексеріс 
жүргізіп, ойда-жоқта мұндай ауыр қылмысты 
анықтады» деген орынды сұрақ туады. 
Басқа құзырлы мекемелер бұған  дейін 
аурухана жұмысынан қыл таппай кетіп 
жатқандай, антикор мамандары бір күнде 
мұнша қаржыны жымқыру фактісін қалай 
анықтады екен?

Негізі осыдан бір жыл бұрын аурухананың 
бас дәрігерінің орынбасары болып Хамит 
Мырзақасымов есімді азамат тағайындалады. 
Денсаулық сақтау басқармасында талай 
жыл еңбек еткен маман  жұмысқа кіріскен 
бойда аурухананың барлық жұмысына 
ара ласып,  ұзақ демалысқа кеткен бас 
дәрігер Нұрлан +білдаевтың жоғын 
білдірмеуге тырысады. Міне, осы жағдай 
әкімшілік құрамға ұнамаса керек, Мыр-
зақасымовтың үстінен арызды қарша бората 
бастайды. Тіпті, «бұрын істі болған азамат-
тарды жұмысқа алып жатыр» деген желеумен 
бүгінде қамауға алынған бас дәрігердің  
орынбасары Света Шаушенова ның �зі 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес 
агенттігіне арыз тастаған. Осылайша, біреуге 
ор қазамын деген орынбасардың �зінің 
қылмысы әшкере болып, темір торға тоғы-
тылып отыр.   

+рине, мұндағы істің ақ-қарасын тергеу 
амалдары анықтай жатар. Алайда біреудің 
үстінен арыз жазып, одан опық жеу бас 
шайқатады. Сондай-ақ 700 миллион теңгеден 
астам аурухана қаржысын «екі адам жым-
қырып қойды» дегенге де күмәнмен қарай-
тындар к�п. Сондықтан бұл істе құзырлы 
органдар қырағылық танытады деп сенеміз...

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы  

Жетісу облысы орталы/ыны� �анаты ке�ге жайылып, 
аума/ы .лкейіп, сән-салтанаты артып келеді. Со�/ы онша�ты 
жылда Талды�ор/анда бірнеше ша/ынаудан бой к�теріп, 
сәулетті /имарат саны артты. Со/ан сай хал�ыны� саны да 
к�бейіп, 200 мы�нан асты. Халы� саныны� артуы, �ндіріс 
орындарыны� �атар/а �осылуы, әлеуметтік-мәдени 
нысандарды� жаппай  салынуы инженерлік инфра�3рылымды 
дамытумен бірге электр мен жылу �уатыны� әлеуетін 
к.шейтуді де талап етеді. 

ШЕЛЕК ЖАЛАҒАН ТҰТЫЛДЫ, 
АЙРАН ІШКЕН ШЕ?

Кеше ғана болған жағдай да дәл осыған ұқсас. 
Оқиға Шымкент қаласындағы жекеменшік 
мектептердің бірінде болды. 'кінішке қарай, бұл да 
8-сыныптың оқушысы. Шымкент қаласы Білім 
басқармасы баспас�з қызметінің хабарлауынша, 
«Низамхан» орта мектебінің 8-сыныбында оқитын 
қыз құрбысына үйінен белгісіз дәрі ішіп келгенін 
айтқан. «Екінші сабақ болып жатқанда оқушы есінен 
танып құлаған. Тарих пәнінің мұғалімі және сынып 
жетекшісі «Жедел жәрдем» қызметін шақырады. Ал 
мектеп медбикесі алғашқы к�мек к�рсетіп, «Жедел 
жәрдем» қызметкерлері зонт арқылы асқазанын 
шайған. Оқушының �зін жайсыз сезінгені байқалып, 
ауруханаға жеткізілген.  'кінішке қарай, оқушы 
ауруханадағы жансақтау б�лімінде қайтыс болды. 
Қазір құзырлы орган �кілдері тергеу жұмыстарын 
жүргізуде», – деп хабарлады ресми �кіл.

Мектеп директоры Юлия Сергеевна баланың 
�зін нашар сезінгенін, дер кезінде  жедел жәрдем 
шақырылғанын айтады. Мектеп басшысы оқушының 
ешкімге ренжімегенін, сыныптастарымен қарым-
қатынасының жақсы болғанын айтады. Олар түгелдей 
бір сынып болып, №79 мектептен ауысып келген 
екен. Білім ұясында балаларға қатысты ешқандай 
қысым болмапты. Алайда �кініштісі оқушы мұның 
алдында да �зіне қол жұмсамақ болған екен. 
Психологтар қарашадан бері қызбен жұмыс істеп 
келе жатқан. 

Сондай-ақ үшінші мегаполисте екі апта бұрын 
ғана үйінен 11-сынып оқушысының мәйіті табылған. 
'з-�зіне қол жұмсаған жағдай бойынша Шымкент 
қаласы Полиция департаментінің баспас�з қызметі 
Еңбекші аудандық полиция басқармасында тіркеліп,  
қазір сотқа дейінгі тергеу жүріп жатқанын мәлімдеді. 
Сот-медициналық экспертиза тағайындалған. Сабақ 
үлгерімі жақсы болған оқушының не себепті �з-�зіне 
қол жұмсағаны әлі-әзірге белгісіз.

Бұл жыл басталғалы небәрі 1 айдың к�лемінде 
мектеп оқушылары арасында болған қайғылы 
оқиғалар. Жалпы, шыны керек, Шымкент қаласында 
оқушылар арасындағы суицид  жиілеп барады. 
Басқасы басқа, шымкенттіктер соңғы оқиғаға ерекше 
назар аударды. Себебі үйінен дәрі ішіп келсе де,  
оқиғаның жекеменшік мектептің қабырғасында  
болғаны  талай жанның пікірталасын тудырды. Оның 
үстіне бірнеше білім ұясы мен балабақша тұрғызған 
кәсіпкер Низамхан Сулайманов пен басқа да 
жекеменшік мектептер туралы соңғы кездері жиі 
сын ескертпелер айтылып жүрген. 

Педагог, қоғам  белсендісі 'мір Шыныбекұлы 
осынау жекеменшік мектептер туралы �зінің пікірін 
былай білдіреді. «Мемлекет �зінің нашар менеджер 
екенін мойындағаны ма, әлде билік басындағылардың 

басқа ойы бар ма, әйтеуір соңғы жылдары жекеменшік 
балабақша мен мектеп қаптап кетті. Құрылтайшы-
лардың арасында кімдер жоқ десеңізші, арасынан 
педагогтан бастап дәнекерлеушіге дейін табасыз. 
2018-2019 жылдары қала мектептеріне педагог 
қызметкер қабылдайтын комиссия құрамында болып, 
үміткер мамандардың басым б�лігінің деңгейінен 
шашым ағарып, жүрегіме салмақ түсіп, ақырында 
комиссия жұмысына бармай қойдым. 2020-2022 
жылдары қала білім ошақтарын басқаруға үміткер-
лермен әңгімелесетін комиссия құрамында болдым. 
Мұнда да сол. Үміткерлердің 90 пайызын десем 
қателеспейтін шығармын, бар болғаны кресло 
қызықтырады. Мемлекеттік білім беру мекемелері 
білікті мамандарға зәру болып отырғанда жекеменшік 
білім ошақтары маманды қайдан алып жатыр? 
Жекеменшік білім ошақтары шағын бизнес нысаны 
болғандықтан оларды тексеруге мораторий 
жарияланған», – дейді. 

Кәсіпкер Низамхан Сулаймановтың жеке 
меншігіндегі білім ұялары мораторийдің арқасында 
тексерілмейтіні және ол �з меншігіндегі нысандардың 
барлығына білім ошағы екеніне қарамастан �зінің, 
анасының, басқа да жақын жұрағатының атауын 
беріп тастағаны да к�пшіліктің наразылығын туғызған. 
«+рине, жекеменшік нысанды қалай атауға әркімнің 
�з құқы бар. Дегенмен балаларға білім беретін орын 
жан басына қаржыландыру бойынша мемлекеттен 
ақша алып отырғандықтан ондағы әрекеттер де 
қадағалануға тиіс. Мемлекет меншік нысанына 
қарамай білім беру мекемелеріне қойылатын 
талаптарды бір ізге түсіру керек» деген пікірде 
шымкенттік қоғам белсенділері.

Кешегі мектепте к�з жұмған қыздың оқиғасы да 
жекеменшік мектептерге деген күдікті қоюландырған 
секілді. +зірге 3 оқиғаның да нақты себебі белгісіз. 
Дегенмен бұл теріс жағдайлар Шымкенттің білім 
саласына үлкен сын болмақ. Айдың-күннің аманында 
�рімдей жастарымыз неге �з �зіне қол жұмсап 
жатыр?!...

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы

ҮШ ДЕРЕК – ОЙЛАНУ КЕРЕК
Шымкентте жыл бастал/алы мектеп 

о�ушыларыны� саба� .стінде к�з ж3му 
о�и/асы екінші рет болып отыр. Та/ы 
біреуі �з-�зіне �ол сал/ан. Оны� бірін-
шісі,11 �а�тар к.ні бол/ан. №48 орта 
мектебінде 8-сынып о�итын баланы�  
денешыны�тыру саба/ында кенеттен 
ж.регі то�тап �алды. О�и/а орнында к�з 
ж3м/ан о�ушы отбасында/ы .ш баланы� 
ор таншысы екен. 
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Негізінен, адамзат тарихында «жасанды 
интеллект» термині сонау 1956 жылы пайда 
болған к�рінеді. Оны алғаш Дартмут 
университетінде �ткен конференцияның 
преамбуласында америкалық бағдарламашы 
Джон Маккарти қолданған. Сол кезден 
адам сияқты ойлау қабілетіне ие бұл жүйе 
кез келген ақпаратқа жедел қол жеткізуге 
мүмкіндік жасайтыны дәлелденген. Кейін-
нен Маккарти жасанды интеллектінің 
дамуына қосқан үлесі үшін Тюринг 
сыйлығының лауреаты атанады. 

Адамзат тарихындағы ұлы жетістіктің 
бірі саналған компьютерлік жүйенің бұл 
түрі бүгінгі қоғамда екі түрлі пікір қалып-
тас тырып отыр. «Жасанды интеллект 
жәр демші бола ма?» деген сауал к�птің 
к�ңілін күпті етіп тұр. Бірі мұны келешектегі 
адамзаттың к�мекшісі десе, екінші біреулер 
адамдардың болашағына пайдасы жоқ 
қауіпті қару деп қарайды. Яғни, болашақта 
адамның еңбек күшін талап ететін жұмыстар 
роботтардың меншігіне �тіп, әлемге 
үстемдігін жүргізетін болады деген 
қорқынышы басым. Дейтұрғанмен, әлі де 
бұл революциялық технологияны дамытуға 
алпауыт елдердің іргелі компаниялары 
қызығушылық танытып, миллиардтарын 
құйып жатқаны белгілі. Осы арқылы оның 
қарқынды дамуына күш салып келеді.

Соңғы кездері жасанды ойлау жүйесін 
қазақша с�йлетіп, оның жаңа қырынан 
дамуына күш салып жүрген сырбойылық 
вундеркинд жайында ел арасында жиі 
айтылып жұр. Нақты айтқанда, сырдариялық 
оқушының ерекше жаңалығы еліміздің IT 
саласына тың серпін беріп тұр. 

Біз тілге тиек етіп отырған жасанды 
интеллектке қазақша үйреткен жас �рен 
– Асылжан Абдуллаев. Оның жаңалығы 
компьютерлік жүйенің қыр-сырын жетік 
меңгерген мамандарды таңғалдырып отыр. 
Мектеп оқушысы бұл теңдессіз жаңа-
лығымен елдің ерекше ықыласына б�ленді. 

Қызылорда облысы, Сыр дария 
ауданының 11 сынып оқушысы 

тынымсыз еңбе гінің нәтижесінде 
жасанды интеллект жүйесін 

қазақша бейімдеп, айды 
ас панға бір-ақ шығарды. 

Бүгінде QazaqGPT деп 
атаған бағдар ламасын 
екі мыңнан астам адам 
�з қажетіне пайда-
ланып та үлгерген. 

«Негізінен, Qa-
zaqGPT жобасының 
басты мақсаты қазақ-
тілді ЖИ-ді (жасанды 

интеллект) дамыту болып табылады. Бұл 
жоба «Қызылорда хаб» бизнес-инкубаторы-
ның к�мегімен Innofest–2023 фестивалінің 
базасында құрылды. Қазір ерекше жобамды 
Ғылым және жоғарғы білім мен Цифр лық 
даму, инновациялар және аэроғарыш 
министрліктерінің қолдауымен бірге 
дамытудамыз», – деп түсіндірді бұл жайында 
жоба авторы Асылжан Абдуллаев.

Асылжанның бұл жобаны ойлап 
шығарғанына бар болғаны бір айға жуық 
уақыт болыпты. Соның �зінде бағдарламаны 
барынша жетілдіріп, қолданысқа енгізіп 
үлгерген. Ауыл мектебінде білім алып 
жүрген талапты жас ғаламтор кеңістігін 

бағындырып, ғылыми жетістіктерге жетуді 
к�здейді. 

Жоба авторы қазірдің �зінде жасанды 
интеллектіні қазақыландыру барысында 
жүйеге 300 мыңнан астам қазақша с�з бен 
220 миллиардтай ақпаратты енгізгенін алға 
тартады. Нәтижесінде, бірегей жобасына 
елімізбен қатар, Американың IT саласындағы 
алпауыт компаниялар да қызығушылық 
танытуда. Тіпті, жобаны одан әрі жетілдіруде 
бірлесе жұмыс жасауға ұсынып білдірушілер 
де аз емес к�рінеді.

«Бұл бағдарламаға қызығушылық 
танытып отырған компаниялар аз емес. 
Соның бірі – халықаралық Enactus 
ұйымының мүшесі, америкалық Рэндел 
Брюне есімді азамат жобаны �з ұйымына 
енгізу жайында ұсыныс тастап отыр. Ол 
жобаммен толық танысып шыққан екен. 
Ал біз �з тарапымыздан Лас-Вегаста �тетін 
GMS атты халықаралық форумға жолдама 
алуға күш салып жатырмыз. Осы орайда 
аталмыш жобам Digital Almaty–2024 
форумында орталық Азияның үздік 10 
стартаптарының қатарына кіріп, Startup 
District зонасынан 1 млн-ға стенд ұтып 
алғанымызды да айта кеткен артық болмас», 
– деп жоба авторы жетістіктерімен 
б� лісті.

Асылжан – отбасының тұңғышы. Ізінен 
ерген бір інісі мен қарындасы бар. Анасы 
білім ұясында ұстаздық қызмет атқарса, 
әкесі – жеке кәсібімен нәпақасын тауып 
жүрген еңбекқор жан. 

Ата-ана ұлының ғылыми ізденіске бет 
бұрғанын мақтаныш санайды. Оның 
болашағына зор үміт күтеді. 

«Асылжан кішкентайынан �те пысық, 
еңбекқор болды. Алға қойған мақсатына 
жету жолында қиындықтан тайсалмайды. 
Түрлі жобаларға қатысып, �зінің бағытын 
айқындай білді. Oрдайым бастаған ісін 
аяқсыз қалдырған емес. Алға қойған 
мақсаттарымен б�лісіп отырады. Ал біз 
ұлымыздың әрбір бастамасына қолдау 
танытып, тілеулестігімізді білдіріп жүреміз. 
Қазіргі кезде Асылжан к�п уақытын Ұлттық 
бірыңғай тестілеуге дайындалуға жұмсап 
жатыр. Мектебін ойдағыдай бітіріп, �зі 
қалаған жоғары оқу орнына түсіп, білікті 
маман иесі атанса деген тілегіміз бар. Осы 
орайда �зі он бір жыл бойына білім алып 
жатқан №210 мектептің ұстаздарына, 
информатика пәнінің мұғалімі Oйгерім 
Арыстанбековаға және әркез қолдау таныта 
білген сынып жетекшісі Гүлнара 
Wмірзақоваға алғысымыз шексіз», – дейді 
анасы М�лдір Болатбекқызы.

Мектепті биыл тәмамдайтын талапкерге 
қазірдің �зінде еліміздің үш жоғары оқу 
орнынан грант ұсынылып отыр екен. 

Талапты жастың алға қойған мақсаты 
да ауқымды. Жобасын одан әрі жетілдіріп, 
күнделікті к�пшілік қолданып жүрген 
смартфондарға енгізу жолдарын да 
қарастырып жатыр. Сондай-ақ бағдарламаны 
телеграмм қосымшасына интеграциялау 
секілді к�птеген жобаларды жүзеге асыруға 
күш салып жүр. 

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы
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«БАҚЫТЫМ СЕНСІҢ, 
ТҮРКІСТАН!» 

QazaqGPT – QazaqGPT – 
СЫРБОЙЫЛЫҚ ОҚУШЫНЫҢ 

Уақыт өткен сайын 
заман көшіне ілесіп, 
техниканың қарыштап 
дамып жатқанына 
куә болып келеміз. 
Әсіресе, жасанды 
зерденің ақпараттарды 
жинақтау, осы арқылы 
деректер жиынтығынан 
ақпараттарды еркін 
алуға қолжетімділік арта 
түсті.

өнертабысыөнертабысы

Қызылорда облысы, 
Сыр дария ауданының 

11 сынып оқушысы тынымсыз 
еңбе гінің нәтижесінде 

жасанды интеллект жүйесін 
қазақша бейімдеп, айды 
ас панға бір-ақ шығарды. 

Бүгінде QazaqGPT деп атаған 
бағдар ламасын екі мыңнан 
астам адам "з қажетіне 

пайда ланып та 
үлгерген. 

«Wлеңге әркімнің-ақ бар таласы» 
деп Абай атамыз айтқандай, 
мүшәйраға мектеп оқушылары да 
�здерінің балауса жырларын ұсынды. 
Негізгі кезеңге 50 ақын қатысты, 
олардың ішінен 9-ы ақтық кезеңге 
�тті. Сайыстың қорытынды кезеңі 
Сауран ауданы Шорнақ ауылында 
�тті. Қазылар алқасының шешімімен 
Сауран ауданының ақыны Ердәулет 
Бұхарбай бас жүлдеге ие болды. 
Оған 500 мың теңге ақшалай сыйақы 
табысталды. Ал І орынды түркіс-
тандық Дәурен Тілеухан иеленсе, 
ІІ орын Нұрғиса Т�ремұратқа бұ-
йырды. Ал қос ІІІ орынды Роза 

Сұл танәлиева мен Арқалық Oмалият 
иемденді. 

Сонымен қатар �зге ақындар 
арнайы номинацияларға ие болды. 
Атап айтқанда, Сауран ауданы 
әкімінің арнайы жүлдесін Жанәділ 
Сейданов, жазушы, журналист 
Нұрмахан Оразбеков атындағы 
номинацияны Азамат Oлібек иеленді. 
Ал ақын Wмірбай Сәуірбаев атындағы 
номинация Лаура Тастанбекке 
бұйырса, қара �леңнің қабыланы 
Қаныбек Сарыбаев атындағы 
номинацияға Дәурен Айманбет 
лайық деп танылды. Олардың бәріне 
ақшалай сыйақы табыс етілді. 

Т�ркістан облысында�ы Сауран ауданыны� ��рыл�анына 
�ш жыл және облысты� «О�т�стік �аза�стан» �о�амды�-саяси 
газетіні� 100 жылды�ына орай «Ба�ытым сенсі�, Т�ркістан!» 
атты жазба а�ындар м�шәйрасы �орытындыланды. Жыр 
додасы екі кезе�нен т�рды, о�ан 50-ден астам а�ындар 
�атысып, ба� сынады.

�аза� �лтты� хореография 
академиясында «Жошы хан» 
тарихи драмасыны� �оюшы-
режиссері Болат ;за�овпен 
және спектакльде басты р>л-
дерді сомда�ан �алибек �уа-
нышбаев атында�ы Мемле-
кеттік музыкалы�-драма теа-
трыны� әртістерімен кездесу 
>тті. 

Қоюшы-режиссер Болат Ұза-
қовтың айтуынша, қойылым па-
триот тық сипатқа ие. 

«Біз ұлттық мәдениетіміз бен 
тарихымызды айтып қана қоймай, 
осыны сахна арқылы жас ұрпаққа 
жеткізгіміз келеді. Қазақ тарихы 
Жошы ұлысының құрылуынан 
бас талуы керек. Қойылымда �ткен 
жылдар даналығын арқау еткен 
қызықты сәттер к�п», – дейді 
Б.Ұза қов.

Режиссер «Шыңғыс хан ордасы» 
және «Қазақ Ордасы» атты екі б�-
лім нен тұратын спектакль жайына 

кеңінен тоқталды. Актерлар спек-
такльдегі кейіпкерлер мен кейіпкер 
р�лін сомдауда қандай қиындықтар-
ға тап болғаны туралы толығырақ 
айтып берді. Айта кетейік, «Жошы 
хан» тарихи драмасын қою кезінде 
сахнада 3D технологиялары қол-
данылған. Биыл Жошы ұлысының 
құрылғанына 800 жыл толады.

ЖЫЛЫ ШЫРАЙЛЫ 
КЕЗДЕСУ

«БАСКИІМДЕР ӘЛЕМІ» 
КӨРМЕСІ АШЫЛДЫ

К�рмеде қазақ, қырғыз, �збек, 
түрікмен, әзербайжан, түрік және 
славян халықтарының да ұлттық 
баскиімдерін к�руге болады. Дені 
– әйелдердің баскиімі. Сонымен 
қатар к�рмеге қатысушылар әр 
ұлттың баскиімін киіп шығу та-
рихымен танысты. Қатты қағаздан 
жасалған үлгілерін түрлі моншақ-
тармен �здері безендіріп к�рді. 
К�рмені ұйымдастырушылардың 
айтуынша, к�рменің негізгі мақсаты 
– кез келген елде баскиімнің құр-
метке лайық екенін к�рсету. Ма-
мандар ежелгі дәуірде баскиім 
биліктің символы болғанын айтады. 
Тек ақсүйек, бай-бағландар ғана 
биік, сәнді б�ріктер мен қалпақтар 
киген. Баскиімі неғұрлым үлкен, 
биік болған сайын оның иесінің 

дәрежесі соғұрлым жоғары болғанын 
к�рсетеді. 

– Музей қорында 14 елдің 50-ге 
жуық баскиім үлгілері сақталған. 
Музейдің мамандары қорға түскен 
баскиімдерді �здері үнемі қалпына 
келтіріп сақтайды. Үшінші б�лімде 
к�рсетілген халықаралық баскиім 
үлгілері �кінішке қарай бізде жоқ. 
Бірақ музей қоры жыл сайын толық-
тырылып отырады. Мүмкін алдағы 
уақытта толығады, – деп пікірімен 
б�лісті «Ұлы дала елі» орталығының 
ғылыми қызметкері Ақниет Жарыл-
қасын. Сонымен қатар ұйымдастыру-
шылар баскиімдер әр жердің �зінің 
табиғи ерекшелігі мен ауа райына 
байланысты �згеріп отырғанын 
айтады. 

Т�ркістанда «Баскиімдер әлемі» атты к>рме ашылды. 
К>рмеде он�а жуы� т�ркітектес халы�ты� әр заманда киген 
баскиім �лгілері �сынылды.


